
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4541
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Χ. Θεοχάρη και Ι. Κε-

φαλογιάννη, σελ. 4546, 4590
3. Ανακοινώνεται ότι µε την υπ’ αρ. 1346/923, από 26 Ιανουα-

ρίου 2018, απόφαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκαν
οι προβλεπόµενες από το άρθρο 43Α του Κανο- νισµού της Βου-
λής, Ειδικές Μόνιµες Επιτροπές Ελληνισµού της Διασποράς,
Προστασίας Περιβάλλοντος,  Έρευνας και Τεχνολογίας, Ισότη-
τας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, Περιφερειών,
Οδικής Ασφάλειας, Σωφρονιστικού Συστήµατος και λοιπών
Δοµών Εγκλεισµού Κρατουµένων και Παρακολούθησης των απο-
φάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου για τη Γ’ Σύνολο της ΙΖ’ Βουλευτικής Περιόδου, σελ.
4566 - 4575

4. Ανακοινώνονται οι:
α) Την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 1361/933 από 26 Ιανουαρίου

2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Επιτροπής του απολογισµού και του γενικού ισολο-
γισµού του κράτους και ελέγχου της εκτέλεσης του προϋπο-
λογισµού του κράτους», σελ. 4578 - 4580

β) Την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 1362/934 από 26 Ιανουαρίου
2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής Εξοπλιστικών Προ-
γραµµάτων και Συµβάσεων», σελ. 4578, 4581 - 4582

γ) Την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 1363/935 από 26 Ιανουαρίου
2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής για την Παρακολού-
θηση του Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης», σελ. 4578, 4583
- 4584

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4544, 4548, 4549, 4551,
4552, 4588, 4590

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-

ρας 29 Ιανουαρίου 2018, σελ. 4541
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,  µε θέµα:

«Εντοπισµός υδρογονανθράκων στο νερό του Αλιάκµονα που
τροφοδοτεί την Εγκατάσταση Επεξεργασίας Νερού της πόλης
Θεσσαλονίκης», σελ. 4542

β) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης:

i. µε θέµα: «Επιλογή στρατηγικού επενδυτή για την εταιρεία
FORTHNET - κίνδυνος περιορισµού και νόθευσης του ανταγωνι-
σµού», σελ. 4544

ii. σχετικά µε την ηλεκτρονική διαδικασία έκδοσης και διακίνη-
σης διοικητικών πράξεων και εγγράφων στο σύνολο των Υπουρ-
γείων, σελ. 4546

iii. µε θέµα: «Διοχετεύεται το 30% της κρατικής διαφήµισης
στην Περιφέρεια;», σελ. 4548

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «
Έλλειψη προστασίας της πρώτης κατοικίας των φυσικών προ-
σώπων οφειλετών, εµπόρων και επιχειρηµατιών που δεν συγκεν-
τρώνουν τις προϋποθέσεις υπαγωγής στον εξωδικαστικό
µηχανισµό ρύθµισης οφειλών», σελ. 4550

3. Συζήτηση της υπ’ αριθµόν 13/8-12-2017 επερώτησης της
Προέδρου κυρίας Φωτεινής Γεννηµατά, δεκαοχτώ Βουλευτών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ και τεσσάρων Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Ποταµιού, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Η αντιαγροτική πολιτική της Κυβέρνη-

σης προκαλεί µεγάλη δυσαρέσκεια στους αγρότες», σελ. 4552 -
4592

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 4541 - 4556
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 4585 - 4592
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4556- 4585

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 4544, 4548, 4549, 4551, 

4552
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4588
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 4588,4590
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4590
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4559, 4563

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 4546, 4547
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 4542, 4543
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 4550, 4551
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 4544, 4545
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4548, 4549
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Δ. , σελ. 4550, 4551
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 4544, 4545, 4546, 4547, 

4548, 4549, 4550
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4542, 4543

Γ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 4553, 4557, 4558, 4560, 

4561, 4562, 4563, 4590, 
4591, 4592

ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 4563, 4576, 4577, 4578, 
4590

ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 4555
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 4554
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4562, 4563, 4564
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 4588
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 4553, 4554, 4590, 4591
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 4559, 4591
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4576, 4587, 4588
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 4557, 4558
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 4586
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 4565
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 4559, 4560
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4560, 4562, 4576, 4577
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4585
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 4558
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 4552, 4563, 4589, 4590, 4591

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 4554
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 4549
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4562, 4563

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΓ’

Παρασκευή 26 Ιανουαρίου 2018



Αθήνα, σήµερα στις 26 Ιανουαρίου 2018, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.08’, συνήλθε στην Αίθουσα της Γερουσίας η Βουλή
σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Ε’ Αντι-
προέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 25-1-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
25 Ιανουαρίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Αγορές χρηµατοπιστωτικών µέσων και άλλες
διατάξεις»).

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 29 Ια-
νουαρίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 878/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικο-
λάου Ξυδάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Παρα-
νοµίες στην εκµετάλλευση παραλιών στη Μύκονο και στην
υπόλοιπη Ελλάδα».

2. Η µε αριθµό 885/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Αναστολή λειτουργίας του
Κέντρου Εκπαίδευσης Εφοδιασµού Μεταφορών ως Κέντρο Εκ-
παίδευσης Νεοσυλλέκτων».

3. Η µε αριθµό 887/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Λήψη µέτρων υπέρ των µικρών αποταµιευτών, που έχασαν τα
χρήµατά τους µε το “κούρεµα” του χρέους το 2012».

4. Η µε αριθµό 913/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Κατάργηση ειδικοτήτων, τµηµάτων και το-
µέων των ΕΠΑΛ».

5. Η µε αριθµό 872/22-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ποιο το ακριβές υπόλοιπο
του τραπεζικού λογαριασµού του ν.128/1975;».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 879/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ξάνθης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γρηγο-
ρίου Στογιαννίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Τή-

ρηση του προβλεπόµενου από τις άδειες λειτουργίας αριθµού
θέσεων εργασίας στα καζίνο».

2. Η µε αριθµό 886/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Μπούρα προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ει-
δική ρύθµιση για τους πληγέντες µαθητές του Λυκείου Μάν-
δρας».

3. Η µε αριθµό 880/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δη-
µητρίου Γάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Μέτρα για
την οδοντιατρική περίθαλψη παιδιών µε ειδικές ανάγκες στη νη-
σιωτική χώρα».

4. Η µε αριθµό 849/16-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Εικόνα κατάρρευσης παρουσιάζει το
Γενικό Νοσοκοµείο Άρτας».

5. Η µε αριθµό 851/16-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προ-
βλήµατα ελλείψεων προσωπικού, κτηριακών υποδοµών και
εξοπλισµού στο Νοσοκοµείο Αγίου Νικολάου Λασιθίου.

6. Η µε αριθµό 772/9-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Παιδιατρικό Νοσοκοµείο στη Δυτική Θεσσαλονίκη».

7. Η µε αριθµό 736/3-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ευάγγελου Κα-
ρακώστα προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, µε θέµα: «Πλήρης η παρακµή των πανεπιστηµίων».

8. Η µε αριθµό 708/2-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την εφαρµογή του claw back σε
συµβεβληµένους παρόχους υγείας και συµβεβληµένους και µη
κατασκευαστές, εισαγωγείς, διανοµείς/προµηθευτές ιατροτεχνο-
λογικών προϊόντων. 

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 600/23-10-2017 ερώτηση της Βουλευτού Β’
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρούλας
(Χαράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ίδρυση Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκ-
παίδευσης (ΚΠΕ) στο πάρκο “Αντώνης Τρίτσης”».

2. Η µε αριθµό 453/17-10-2017 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σύσταση σταθµού ΕΚΑΒ στη Νεά-
πολη Βοιών του Δήµου Μονεµβασίας».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΓ’
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ 

Αρχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 914/23-1-2018 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Εντοπισµός
υδρογονανθράκων στο νερό του Αλιάκµονα που τροφοδοτεί την
Εγκατάσταση Επεξεργασίας Νερού της πόλης Θεσσαλονίκης». 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Φάµελλος. 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αξιολογούµε το θέµα που θίγουµε µε την επί-

καιρη ερώτησή µας ως εξαιρετικά σοβαρό. Αφορά το πόσιµο
νερό της Θεσσαλονίκης και την ποιότητά του. 

Από τις 10 Ιανουαρίου, λοιπόν, εντοπίστηκαν υδρογονάνθρα-
κες στο νερό, που έρχεται από τον Αλιάκµονα και διοχετεύεται
στην εγκατάσταση επεξεργασίας νερού της Θεσσαλονίκης, πριν
οδηγηθεί βεβαίως στην οικιακή κατανάλωση.

Σύµφωνα µε όσα γνωστοποίησε η Κοινοπραξία Ιδιωτών Εργο-
λάβων, που λειτουργεί αυτή την εγκατάσταση επεξεργασίας
νερού, δηλαδή το διυλιστήριο του νερού, που φθάνει στη Θεσ-
σαλονίκη από τον Αλιάκµονα, έναν κρίσιµο σε κάθε περίπτωση
κρίκο στη διαδικασία υδροδότησης της πόλης, παρατηρήθηκαν
επιφανειακές ορατές ουσίες και εξαπλωνόµενες κηλίδες από πε-
τρελαιοειδή, γράσα, λάδια στη Δεξαµενή Δ2, που βρίσκεται στην
είσοδο του διυλιστηρίου και αφορά στο επιφανειακό νερό, που
φθάνει µέσω διώρυγας από τον Αλιάκµονα. 

Επιπλέον, σηµείωναν ότι αυτή η οφθαλµοφανής ρύπανση πέ-
ρασε και στις δεξαµενές καθίζησης και σε µικρότερο βαθµό στην
επιφάνεια των κλινών άµµου. 

Χαρακτηριστικό δε, της σοβαρότητας της κατάστασης και του
µεγέθους της ρύπανσης είναι το γεγονός ότι τοποθετήθηκαν
πλωτά φράγµατα κατά µήκος της διώρυγας, που φέρνει το νερό
του Αλιάκµονα στην εγκατάσταση επεξεργασίας νερού, για τη
µέγιστη δυνατή συγκράτηση των υδρογονανθράκων, που εντο-
πίστηκαν, ενώ γνωρίζουµε ότι σε συνεργασία µε τη ΔΕΗ Α.Ε.
έγινε και σηµαντική ανανέωση των νερών του φράγµατος της
Αγίας Βαρβάρας, από όπου ξεκινά και αυτή η διώρυγα. 

Τα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ, είναι κρίσιµα και τα αναφέ-
ρουµε: Σε ποιες επείγουσες ενέργειες θα προβεί η Κυβέρνηση,
για να αντιµετωπιστεί αυτή η σοβαρή ρύπανση, για να εντοπιστεί
η πηγή της ρύπανσης και να αποδοθούν βεβαίως, οι σχετικές ευ-
θύνες, για να διασφαλιστεί απολύτως η ασφαλής λειτουργία του
δικτύου ύδρευσης της Θεσσαλονίκης; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Δελή, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για την ερώτησή

σας, γιατί και εγώ πράγµατι και η Κυβέρνηση θεωρούµε ιδιαίτερα
κρίσιµο το ζήτηµα, όπως και εσείς αναφέρατε εισαγωγικά. Μου
δίνετε την ευκαιρία να παρουσιάσω και τις πρωτοβουλίες που
έχουµε λάβει για αυτό το ζήτηµα. Έχω λάβει πρωτοβουλίες και
εγώ προσωπικά, µιας και είναι και η περιοχή όπου ζούµε και η
περιοχή από την οποία καταγόµαστε και οι δύο. 

Στις 10-1-2018 πράγµατι εντοπίστηκε η ύπαρξη κηλίδων ελαι-
ώδους µορφής στην επιφάνεια της Δ2 δεξαµενής του επιφανει-
ακού νερού Αλιάκµονα, όπως δηλαδή µπαίνει το νερό από το
αντλιοστάσιο Σίνδου και όπως έρχεται από τη διώρυγα του Α-
λιάκµονα. 

Για τον λόγο αυτό και επειδή δεν έχουµε τίποτα να κρύψουµε
την επόµενη µέρα το πρωί ενηµερώθηκε και ο προϊστάµενος Ει-
σαγγελίας Πρωτοδικών και η αρµόδια Υπηρεσία Υγιεινής και η
Υπηρεσία Περιβάλλοντος, όπως και η Γενική Αστυνοµική Διεύ-
θυνση και η Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας και ο ΓΟΕΒ Πε-
διάδων Θεσσαλονίκης-Λαγκαδά. 

Με εντολή του εισαγγελέα δηµιουργήθηκαν µεικτά κλιµάκια
από εκείνη την ηµέρα, από την Πέµπτη 11 Ιανουαρίου, και αρµό-
διοι υπάλληλοι όλων αυτών των υπηρεσιών βγήκαν στο πεδίο και
προχώρησαν µαζί µε στελέχη της ΕΥΑΘ από το αντλιοστάσιο της
Σίνδου, µέχρι το φράγµα του Αλιάκµονα, ψηλά δηλαδή, πάνω
από τη δεξαµενή της Βαρβάρας, για να εντοπίσουν την προ-
έλευση και να κάνουν δειγµατοληπτικούς ελέγχους σε κοµβικά
σηµεία. 

Θα ήθελα να σας δώσω ορισµένες ρητές απαντήσεις. Η ρύ-
πανση έχει αντιµετωπισθεί κατά τη διαδικασία της επεξεργασίας
του νερού. Υπήρχε -το επιβεβαιώνω- και αντιµετωπίστηκε. Όπως
και εσείς είπατε, παρ’ ότι εντοπίστηκε στη δεξαµενή εισόδου,
υπήρχαν στοιχεία της ρύπανσης και µέσα στην εγκατάσταση, πα-
ραδείγµατος χάριν πριν τις καθιζήσεις, πράγµα που το αναφέ-
ρετε εσείς. 

Όµως, µετά τα φίλτρα άµµου -διότι αναφερθήκατε στην επι-
φάνεια των φίλτρων άµµου- υπάρχουν και φίλτρα ενεργού άν-
θρακα και η διοίκηση της ΕΥΑΘ επέλεξε να διπλασιάσει τον
χρόνο παραµονής στα φίλτρα, µειώνοντας την παροχή εισόδου
και χρησιµοποιώντας συµπληρωµατική πηγή υδροδότησης της
Θεσσαλονίκης από τις Πηγές της Αραβησσού, γιατί έχουµε  πα-
ροχή ασφαλείας στη Θεσσαλονίκη. Άρα, βελτιστοποιήσαµε τη
λειτουργία της εγκατάστασης και δεν βγήκε –ας το πούµε έτσι-
δεν εξήλθε από τη µονάδα επεξεργασίας ρυπασµένο νερό ή
νερό που περιείχε ρύπους για την πόλη της Θεσσαλονίκης. 

Ταυτόχρονα, σε συνεννόηση µε τη ΔΕΗ, εκκενώσαµε τµήµα
των δεξαµενών νερού στη Βαρβάρα, όπως και εσείς περιγρά-
ψατε και καθαρίσαµε τη διώρυγα και τοποθετήσαµε πλωτά
φράγµατα και άλλα απορροφητικά υλικά, τα οποία είναι τεχνο-
λογίες πρόληψης, διότι η τεχνολογία της επεξεργασίας µάς εξα-
σφαλίζει την ποιότητα του νερού, αλλά παρ’ όλα αυτά, θέλουµε
να προλάβουµε το φαινόµενο, ώστε να µην υπάρχει κανένα πρό-
βληµα. 

Εγώ προσωπικά το Σάββατο, αµέσως µετά το φαινόµενο, στις
13 Ιανουαρίου, πήγα στο διυλιστήριο και επέβλεψα διπλές βάρ-
διες στα εργαστήρια και της ΕΥΑΘ και των συνεργαζόµενων ιδιω-
τικών εταιρειών, ώστε να εντοπίσουµε φασµατοσκοπικά και την
πηγή της ρύπανσης. Εκεί διαπιστώσαµε ότι είναι υδρογονάνθρα-
κες µεγάλου µοριακού βάρους, που πράγµατι έχουν προέλευση
λιπαντικά, όπως δηµοσιεύτηκε εξάλλου, δεν το κρύψαµε. 

Διπλασιάσαµε και τα εργαστήρια και την επεξεργασία, ακόµα
και για το Σαββατοκύριακο, για να διασφαλίσουµε ότι τίποτα δεν
θα βγει στην πόλη, κάτι το οποίο έχει γίνει από τις ποιοτικές ανα-
λύσεις εξόδου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι κρίσιµο το ζήτηµα
και αφορά θέµατα υγείας.

Για να µην υπάρχει κανένα πρόβληµα, προφανώς και µε την
ενηµέρωση του Γενικού Γραµµατέα Δηµόσιας Υγείας, κάλεσα σε
σύσκεψη, σε τηλεδιάσκεψη, στις 16 Ιανουαρίου τον πρόεδρο της
ΔΕΗ, τον ειδικό επιθεωρητή περιβάλλοντος και τον πρόεδρο της
ΕΥΑΘ και συµφωνήσαµε τη δηµιουργία ειδικού κλιµακίου, που
να παρεµβαίνει µέσα στις εγκαταστάσεις και της διώρυγας και
των φραγµάτων, για να έχουµε τη µέγιστη δυνατή απόδοση του
ελέγχου και της ασφάλειας. Ταυτόχρονα, συµφωνήσαµε τα µει-
κτά συνεργεία που έχουµε µε τις περιφέρειες και της κεντρικής
Μακεδονίας και της δυτικής Μακεδονίας, να ελέγξουν µε εντολή
του εισαγγελέα όλες τις περιφερειακές χρήσεις, ώστε να µην
υπάρχει νέο πρόβληµα στο µέλλον, µιας και αυτή τη στιγµή οι
µετρήσεις έχουν µειωθεί πάρα πολύ και στην είσοδο και είναι
πολύ κάτω από τα όρια ακόµα και της επιφυλακής. Δεν υπάρχει
κανένα πρόβληµα εξόδου. Είναι µη εντοπίσιµες οι µετρήσεις
στην έξοδο της επεξεργασίας τις τελευταίες ηµέρες. Και έχω
αξιόπιστες µετρήσεις από δύο εργαστήρια πλέον που έχει ανα-
θέσει η ΕΥΑΘ και στη Θεσσαλονίκη και στην Αθήνα, για να είµα-
στε ασφαλείς και να µην υπάρχει κανένα πρόβληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Επαναλαµβάνω για ένα τµήµα της ερώτησή σας ότι αρµόδιος
για να ανακοινώσει τα αποτελέσµατα πλέον της εισαγγελικής

4542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έρευνας είναι η αρµόδια εισαγγελική αρχή. Όµως, θα σας πω
στη δεύτερη απάντησή µου τι άλλο κάνουµε, για να µην υπάρ-
χουν τέτοια προβλήµατα, γιατί τελείωσε ο χρόνος που είχα για
την  πρωτολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και ε-

γώ.
Παρακαλώ, κύριε Δελή και πάλι έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν αµφισβητούµε τις

ενέργειες της Κυβέρνησης, που η αλήθεια είναι ότι αντέδρασε
άµεσα. Θα θέλαµε πάρα πολύ να δεχθούµε και τις καθησυχαστι-
κές διαβεβαιώσεις σας, σχετικά µε την ποιότητα του νερού της
Θεσσαλονίκης. Δεν έχουµε άλλωστε και στοιχεία για το µέγεθος
της ρύπανσης, το οποίο λέτε ότι δεν ήταν ιδιαίτερα µεγάλο. Δεν
έχουµε στοιχεία για να το αµφισβητήσουµε αυτό. 

Ωστόσο, η ρύπανση υπήρξε. Είναι γεγονός. Και το πιο κρίσιµο
ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το ζήτηµα δεν έχει απαντηθεί
µέχρι τώρα. Το πιο κρίσιµο ερώτηµα είναι το εξής: Ποια είναι η
αιτία, ποια είναι η πηγή της ρύπανσης του νερού του Αλιάκµονα;
Το γνωρίζετε; Το βρήκατε; Όλα δείχνουν ΔΕΗ, αλλά γνωρίζουµε
συγκεκριµένα από πού προέρχεται αυτή η ρύπανση; Γιατί αν δεν
απαντηθεί αυτό το ερώτηµα, αν δεν βρεθεί δηλαδή η πηγή της
ρύπανσης -και αν δεν βρεθεί τότε πώς θα αντιµετωπιστεί- κατα-
λαβαίνετε ότι µέχρι τότε κανείς δεν µπορεί να εγγυηθεί ότι ανά-
λογη ρύπανση και µεγαλύτερη δεν θα επαναληφθεί, µε ό,τι αυτό
σηµαίνει βέβαια, για το νερό της Θεσσαλονίκης. 

Υπάρχουν, όµως, και ορισµένα σοβαρά ερωτηµατικά και για
άλλα ζητήµατα. Ας πούµε, µέχρι ποιο επίπεδο ρύπανσης µπορεί
να αντέξει το διυλιστήριο για το νερό που έρχεται από τον Αλιάκ-
µονα; Ποιο είναι το όριο ρύπανσης, στο οποίο µπορεί να αντα-
ποκριθεί; Σε περίπτωση που χρειαστεί να σταµατήσει η παροχή
από τον Αλιάκµονα, τι δυνατότητες υπάρχουν να υδροδοτείται η
πόλη αποκλειστικά από τις πηγές της Αραβησσού; Και αν όχι,
τότε υπάρχουν εναλλακτικές πηγές υδροδότησης; Παραπέρα,
πόση ασφάλεια µπορεί να παρέχει µια ανοιχτή και εκτεθειµένη
διώρυγα, που µεταφέρει το νερό στην πόλη; 

Να κάνω και µια ρητορική ερώτηση, πολιτικού χαρακτήρα. Τι
σόι, τέλος πάντων, δηµόσιος χαρακτήρας υπάρχει µε εργολά-
βους -για την ΕΥΑΘ µιλάµε, για το νερό της Θεσσαλονίκης- στο
διυλιστήριο του νερού και µε τη διάσπαση της ΕΥΑΘ σε «ΕΥΑΘ
Ανώνυµη Εταιρεία» και σε «ΕΥΑΘ Παγίων» νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου δικαίου;

Νοµίζουµε ότι η ολοκλήρωση της πλήρους ιδιωτικοποίησης,
από τον ΣΥΡΙΖΑ, του νερού της Θεσσαλονίκης και της Αθήνας
βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη. Η συγκεκριµένη εταιρεία, όπως και η
ΕΥΔΑΠ, βρίσκονται στο υπερταµείο για τα επόµενα εκατό χρόνια
και οι επίδοξοι µεγαλοµέτοχοι τρίβουν τα χέρια τους για τα
κέρδη που οσµίζονται.

Θα θέλαµε εδώ να πούµε, όµως, ότι όσο το νερό θα µπαίνει
στη λογική της αγοράς και του κέρδους, τόσο θα δυσκολεύει η
εξασφάλιση της ποιότητάς του και της ποσότητάς του, τόσο θα
υπάρχουν προβλήµατα µε το δίκτυο και τη συντήρησή του, τόσο
το κόστος θα µετακυλίεται στον λαό και η κατάσταση βεβαίως,
θα χειροτερεύει ταυτόχρονα και για τους εργαζόµενους της ύδ-
ρευσης.

Νερό, πραγµατικά κοινωνικό αγαθό, µε ό,τι αυτό σηµαίνει στην
πράξη, εξασφαλίζει µονάχα η θέση του ΚΚΕ για ενιαίο κρατικό
φορέα διαχείρισης του νερού, που θα σχεδιάζει, θα υλοποιεί, θα
ελέγχει τη διαχείρισή του, µε γνώµονα βέβαια, το σύνολο των
κοινωνικών αναγκών. Όµως, εδώ προϋποτίθεται ένας ριζικά δια-
φορετικός τόπος ανάπτυξης και ο λαός, βεβαίως, να έχει πραγ-
µατικά την εξουσία στα χέρια του και όχι τύποις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, και πάλι έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Δελή, θέσατε πολύ ενδιαφέροντα
ζητήµατα, τα οποία µάλλον θα χρειαστεί να κάνουµε µία ειδική
συνεδρίαση της Ολοµέλειας και εγώ θα το ζητήσω, γιατί το νερό
της Θεσσαλονίκης είναι πράγµατι και κοινωνικό αγαθό και δηµό-
σιο αγαθό και πολύτιµο για την ποιότητα ζωής και την υγεία των

πολιτών. 
Γι’ αυτό το λόγο, πρέπει να σας πω ότι εµείς από τη µεριά µας

προχωρήσαµε αµέσως µε την ανάληψη της Κυβέρνησης στον
προγραµµατισµό προσλήψεων από την ΕΥΑΘ, που είναι στον
αέρα, γιατί υπήρχαν πράγµατι πολλοί συµβασιούχοι, που ήταν
σε καθεστώς οµηρίας. Εάν θέλετε, και αυτά τα στοιχεία µπο-
ρούµε να τα φέρουµε σε µία συζήτηση, παρ’ότι δεν ήταν στο κεί-
µενο της ερώτησης, για να σας τα καταθέσω. Αλλά γνωρίζω ότι
αυτή τη στιγµή έγινε η προκήρυξη αυτού του διαγωνισµού και
προφανώς, µε βάση τον προγραµµατισµό προσλήψεων της
ΕΥΑΘ, αλλά και την υπέρβαση του κανόνα του περιορισµού
προσλήψεων, θα προχωρήσουµε στην πλήρη στελέχωση της
ΕΥΑΘ, για να µην υπάρχει κανένα πρόβληµα. 

Όσον αφορά το µεγάλο ζήτηµα του δηµόσιου χαρακτήρα,
πρέπει να σας πω ότι πρόσφατα στο πολυνοµοσχέδιο διαχωρί-
στηκε από το ΤΑΙΠΕΔ το 51% της ΕΥΑΘ και πέρασε πλέον στο
Υπερταµείο, έτσι ώστε να µην κινδυνεύει ή να µην αµφισβητείται
η πιθανότητα ή η δυνατότητα της ιδιωτικοποίησης ή πώλησής
του. Η Κυβέρνησή µας έχει δηλώσει ρητά και κάθετα ότι το 51%
αποτελεί δηµόσιο κοινωνικό αγαθό, δεν θα ιδιωτικοποιηθεί, θα
παραµείνει και µε συνταγµατική πρόβλεψη στην κυριότητα του
δηµοσίου και στον έλεγχο των πολιτών και της πόλης. Αυτό νο-
µίζω ότι είναι που θέλαµε στη Θεσσαλονίκη επί χρόνια, γι’ αυτό
και κάναµε το δηµοψήφισµα, γι’ αυτό και διεκδικήσαµε δηµόσιο
χαρακτήρα στη ΕΥΑΘ. Νοµίζω ότι σε αυτό µπορούµε να βρούµε
κοινούς δρόµους και να συζητήσουµε επίσης, εάν θέλετε, και για
το υπόλοιπο 23% που είναι στο ΤΑΙΠΕΔ, για το ποιες είναι οι δυ-
νατότητες συµµετοχής και της αυτοδιοίκησης και των ερευνητι-
κών φορέων, αλλά και ιδιωτικού τοµέα, ώστε για να δούµε εάν
τελικά η πόλη χρειάζεται και πώς χρειάζεται το καλύτερο αποτέ-
λεσµα και από τη διαδικασία αυτή.

Όµως, επειδή το αντικείµενο της συζήτησης και το περιεχό-
µενο ήταν άλλο, θα ήθελα να σας πω ότι ο κίνδυνος από ανοιχτή
διατοµή προσαγωγού διώρυγας δεν υπάρχει. Στη διεθνή και παγ-
κόσµια βιβλιογραφία, η συντριπτική πλειοψηφία των µεγάλων πο-
λεοδοµικών συγκροτηµάτων τροφοδοτείται από ανοιχτές διατο-
µές, κυρίως ποτάµια και δεν είναι δυνατό να ελεγχθούν από την
πηγή τους, µέχρι το σηµείο που τροφοδοτούν πόλεις. Γι’ αυτό
το λόγο, υπερδιαστασιολογούµε πολλές φορές και έχουµε συν-
τελεστή ασφαλείας τα διυλιστήρια. 

Το διυλιστήριο της Θεσσαλονίκης έχει αυτόν τον συντελεστή
ασφαλείας και το απέδειξε, µιας και παρ’ότι υπήρχε στα εισερ-
χόµενα ρύπανση από υδρογονάνθρακες, το αποτέλεσµα της επε-
ξεργασίας καθίζησης, άµµου, κροκίδωσης και στη συνέχεια ενερ-
γού άνθρακα, έδωσε τη δυνατότητα να υπερεπεξεργαστούµε τον
ρύπο και να µην έχουµε πρόβληµα. 

Όµως, εγώ θα ήθελα να αναφέρω τρία συµβολικά ζητήµατα,
κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι πολύ σηµαντική και ουσιαστική η συ-
ζήτηση αυτή. Επαναλαµβάνω ότι µπορούµε να την ξανακάνουµε
σε ευρύτερη κλίµακα, γιατί ο χρόνος τώρα δεν µας επιτρέπει κάτι
τέτοιο. Ολοκληρώσαµε στις 29 Δεκεµβρίου τα σχέδια διαχείρι-
σης λεκανών απορροής ποταµών για όλη τη χώρα µε έξι χρόνια
καθυστέρηση. Και αυτός ήταν ένας παράγοντας στερησιµότητας
πόρων περίπου 4 δισεκατοµµυρίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Άρα, η χώρα πλέον έχει επικαιροποιηµένο σχεδιασµό νερού συ-
νολικά.

Σε αυτό τον σχεδιασµό -το λέω γιατί σας ενδιαφέρει- προβλέ-
πεται υποχρεωτικά η υλοποίηση σχεδίων ασφάλειας νερού, δη-
λαδή συµπληρωµατικής υδροδότησης, όχι µόνο για τη Θεσσα-
λονίκη, για όλες τις πόλεις και τα µεγάλα πολεοδοµικά συγκρο-
τήµατα. Και αυτό είναι µια ολιστική προσέγγιση που ευτυχώς η
Θεσσαλονίκη, εξαιτίας της Αραβησσού, έχει αυτή τη λύση, κατ’
αρχήν. Όµως, θα πρέπει να εκπονηθεί σχέδιο ασφάλειας νερού
και για τη Θεσσαλονίκη. Έχουµε ήδη προδιαγραφές από την Ει-
δική Γραµµατεία Υδάτων και είµαστε ήδη σε συνεννόηση µε τον
Πρόεδρο της ΕΥΑΘ για την εκπόνηση τέτοιου θεσµικού σχεδίου,
παρ’ότι πρακτικά σας είπα ότι ήδη η Αραβησσός τροφοδότησε
την πόλη.

Τέλος, για να αποτυπώσω την ποιότητα του πόσιµου νερού
που µας ενδιαφέρει, να σας πω ότι υπάρχει δείκτης περιβαλλον-
τικής απόδοσης και αυτό προβλέπεται από τα Ηνωµένα Έθνη και
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την πολιτική για τη βιώσιµη ανάπτυξη, έτσι ώστε να µετράµε τις
περιβαλλοντικές επιδόσεις και να µην λέµε λόγια απλά του αέρα
ότι το νερό είναι καθαρό, παρ’ ότι προφανώς υπάρχουν και ανα-
λύσεις.

Να σας πω, λοιπόν, ότι αυτός ο δείκτης περιβαλλοντικής από-
δοσης κατατάσσει εκατόν ογδόντα χώρες, σε είκοσι τέσσερεις
δείκτες απόδοσης, για κατηγορίες που αφορούν την περιβαλ-
λοντική υγεία και βιωσιµότητα των οικοσυστηµάτων. Και αυτές
οι µετρήσεις έχουν δείκτες εθνικής κλίµακας. Και είναι, αν θέ-
λετε, µετρήσιµα από διεθνή ακαδηµαϊκά ιδρύµατα και παγκόσµι-
ους περιβαλλοντικούς φορείς, για να δώσουν την περιβαλλοντική
επίδοση, αλλά και τις βέλτιστες πρακτικές. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι ο δείκτης περιβαλλοντι-
κής απόδοσης παράγεται από κοινού µε το Πανεπιστήµιο Γέιλ,
το Πανεπιστήµιο Κολούµπια, σε συνεργασία µε το παγκόσµιο οι-
κονοµικό φόρουµ. Και νοµίζω ότι µπορώ να αναφέρω, ότι σύµ-
φωνα µε αυτόν το συγκεκριµένο δείκτη η Ελλάδα είναι πρώτη
στην ποιότητα του πόσιµου νερού ανάµεσα σε εκατόν ογδόντα
χώρες. Νοµίζω ότι αυτό δίνει µία, αν θέλετε, ασφαλή και επιστη-
µονικά στιβαρή και σταθερή απόδειξη ότι κάνουµε ό,τι καλύτερο
µπορούµε και για τον δηµόσιο χαρακτήρα και τον κοινωνικό χα-
ρακτήρα του νερού, αλλά και για την ποιότητα του πόσιµου
νερού, ακόµα και σε δύσκολα περιστατικά, όπως αυτό της Θεσ-
σαλονίκης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ πολύ. 
Σήµερα, συζητώνται πέντε ερωτήσεις και δεν θα συζητηθούν

άλλες πέντε. 
O Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης κ. Καλογήρου µάς

πληροφορεί ότι δεν θα συζητηθούν οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις:
Η τρίτη µε αριθµό 874/22-1-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Χρηµατοδό-
τηση από τη ΔΕΗ Α.Ε. του έργου βελτίωσης του δρόµου Πουρ-
ναριά–Γεφύρι Κυράς–Μυγδαλιά, ύψους 500.000 ευρώ», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Σταθάκη λόγω φόρτου εργασίας.

Η τέταρτη µε αριθµό 801/11-1-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό
Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Αποπληρωµή Τευτλοπαρα-
γωγών – Σχέδιο Ανασυγκρότησης της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζά-
χαρης (ΕΒΖ)», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Χαρίτση εξαιτίας
ανειληµµένων υποχρεώσεων.

Η πέµπτη µε αριθµό 758/8-1-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Ένταξη έργων
αποχετευτικών δικτύων και επεξεργασίας λυµάτων Κοντοβάζαι-
νας, Λεβιδίου και Καλλιανίου Αρκαδίας», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης κ. Χαρίτση εξαιτίας ανειληµµένων υποχρεώσεων.

Η τρίτη µε αριθµό 852/16-1-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωρ-
γίου Βλάχου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής, µε θέµα: «Απόδοση παραλιακού µετώπου Ελευσίνας στους
πολίτες της πόλης», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Παναγιώτη
Κουρουµπλή, γιατί θα εκπροσωπήσει την Κυβέρνηση στο Αίγιο.

Η δεύτερη µε αριθµό 883/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιλ-
τιάδη Βαρβιτσιώτη προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Ατελέσφορη η αποσυµφόρηση των νησιών του
Ανατολικού Αιγαίου», δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας στο εξω-
τερικό του αρµόδιου Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής κ.
Μουζάλα.

Παρακαλώ τους κυρίους συναδέλφους να είναι συνεπείς µε
τον χρόνο, γιατί µετά ακολουθεί και η συζήτησης επερώτησης.

Τώρα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 877/23-1-2018 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μάριου Κάτση προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης, µε θέµα: «Επιλογή στρατηγικού επενδυτή για την εταιρεία
«FORTHNET» – κίνδυνος περιορισµού και νόθευσης του ανταγω-
νισµού».

Κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η σηµερινή διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγ-

χου και το θέµα που θα αναπτύξουµε στη σηµερινή επίκαιρη
ερώτηση είναι, κατά τη γνώµη µου, εξαιρετικά κρίσιµο και σο-
βαρό. 

Μπορεί η Κυβέρνησή µας κι εσείς προσωπικά, να κάνατε προ-
σπάθειες και να καταφέρατε εν τέλει, µέσα από πολλά εµπόδια
να ρυθµίσετε το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, ωστόσο υπάρχει και µια
άλλη αγορά, η τηλεπικοινωνιακή, η οποία κατά τη γνώµη µου,
χρειάζεται την προσοχή σας. 

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στην ανάδειξη στρατηγικού επεν-
δυτή για την εταιρεία «FORTHNET». Η διαδικασία ανάδειξης
αυτού του επενδυτή φαίνεται να έχει έρθει στην τελική ευθεία. 

Όπως γνωρίζουµε όλοι, η «FORTHNET» είναι ένας από τους
µεγάλους παίκτες της ευρύτερης τηλεπικοινωνιακής αγοράς, η
οποία τα τελευταία χρόνια έχει παρουσιάσει µια συνεχή συρρί-
κνωση και συγκέντρωση. Άρα, καταλαβαίνουµε όλοι ότι η επι-
λογή στρατηγικού επενδυτή θα επηρεάσει και θα έχει επιπτώσεις
στο συνολικό τηλεπικοινωνιακό προϊόν, που παράγεται για τους
πολίτες, τηλεφωνία, internet, ψηφιακή τηλεόραση. Σε πρόσφατα
δηµοσιεύµατα που είδαµε σε µερίδα του Τύπου –και δεν ξέρουµε
αν ευσταθούν ή όχι- καταγγέλλονται και αθέµιτες πρακτικές. 

Ωστόσο, η εξαγορά της «FORTHNET» από τους εγχώριους αν-
ταγωνιστές της θα δηµιουργήσει, κατά τη γνώµη µου, ολιγοπω-
λιακές καταστάσεις στην αγορά. Αυτό σηµαίνει ότι η περιβόητη
απελευθέρωση της αγοράς των τηλεπικοινωνιών θα πρόκειται
για σχήµα λόγου, καθώς µιλάµε για µια υπερσυγκέντρωση εται-
ρειών. Η χώρα, λοιπόν, θα κινδυνεύει να µείνει µε «κουτσούς»
δύο παρόχους, από εκεί που είχε πέντε, που σηµαίνει ότι ο Έλ-
ληνας πολίτης δεν έχει να περιµένει και πολλά από τον ανταγω-
νισµό µεταξύ των εταιρειών, όσον αφορά στη µείωση των τιµών
και τη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ, θέλω να υπολογίσετε επίσης –και δεν είναι
υπερβολή να αναφερθώ σ’ αυτό- ότι η χώρα µας έχει το πιο αργό
και παράλληλα το πιο ακριβό internet στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Αυτό είναι µια εξαιρετικά αρνητικά διαµορφωµένη κατάσταση,
την οποία βιώνουν οι Έλληνες πολίτες, όταν έχουν σηκώσει δυ-
σανάλογα τα βάρη, δηλαδή πληρώνουν πολύ ακριβό internet και
τηλεφωνία σε σχέση µε τον µέσο Ευρωπαίο. Μάλιστα, οι ταχύ-
τητες που πληρώνει ο πολίτης είναι της περασµένης δεκαετίας. 

Άρα λοιπόν, πρέπει να µας προβληµατίσει εντόνως η αποτε-
λεσµατικότητα της αρµόδιας ρυθµιστικής αρχής και η λειτουργία
της όλο το προηγούµενο διάστηµα, καθώς εκ του αποτελέσµα-
τος δεν ωφέλησε τους καταναλωτές όσο θα περίµενε κανείς,
ούτε και τον ανταγωνισµό.

Άρα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θεσµικά και δια του ρόλου σας
ερωτάσθε: Πώς θα διασφαλίσετε ότι η επιλογή στρατηγικού
επενδυτή για την εταιρεία θα εδράζεται σε δίκαιους κανόνες; Με
ποιόν τρόπο θα προστατεύεται η αγορά από πρακτικές που πε-
ριορίζουν ή νοθεύουν τον ανταγωνισµό; Και επίσης πώς αυτό θα
αποτυπωθεί και στα συµφέροντα των καταναλωτών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,
κύριε Κάτση.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι η ερώτηση πιάνει ένα ζήτηµα, το οποίο είναι φλέ-

γον, διότι όλοι οι Έλληνες έχουν λογαριασµό υπηρεσιών τηλεπι-
κοινωνιών, είτε κινητής τηλεφωνίας είτε ίντερνετ. Νοµίζω ότι όλοι
µας είµαστε µάρτυρες φαινοµένων όπου δυστυχώς διαφηµίζον-
ται ταχύτητες στο διαδίκτυο, οι οποίες δεν είναι πραγµατοποι-
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ήσιµες, πακέτα 24 Mbps, τα οποία σηµαίνουν πρακτικά ταχύτη-
τες 6, 7, 4 καµµία φορά, µε αποτέλεσµα να µην είναι δυνατό στον
καταναλωτή να απολαύσει υπηρεσίες όπως επιγραµµική τηλεό-
ραση, τηλεόραση «on demand» δηλαδή.

Ο στόχος ο δικός µας κ. Κάτση, είναι η δίκαιη ψηφιακή ανά-
πτυξη. Δηλαδή, να µπορέσουµε να κάνουµε τέτοιες παρεµβά-
σεις, ούτως ώστε όλοι οι Έλληνες πολίτες να έχουν πρόσβαση
σε αυτού του τύπου τις τεχνολογίες. Θα επανέλθω παρακάτω για
να δούµε εάν αρκεί το τι εµείς θα κάνουµε. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι προτεραιοποιούµε. Θέλουµε, κατ’ αρχάς,
να εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα αξιοποίησης πόρων µε τρόπο
που να αφορά όλους τους πολίτες και κυρίως να αξιοποιήσουµε
τους πόρους για τεχνολογίες οι οποίες αντέχουν στο µέλλον.
Εδώ µπαίνει ένα µεγάλο ζήτηµα. Μπαίνει το ζήτηµα της στάσης
και των προτεραιοτήτων της ρυθµιστικής αρχής. 

Η Ελλάδα, δυστυχώς, είναι µια αγορά µονοπωλιακή, ολιγοπω-
λιακή θα το έλεγα κατ’ επίφαση, στις τηλεπικοινωνίες και εάν κα-
νείς παρακολουθήσει την πορεία της αγοράς τηλεπικοινωνιών
από τότε που άνοιξε, από τότε δηλαδή που είχαµε και το άνοιγµα
της αγοράς και µετέπειτα την πώληση του ΟΤΕ, είναι µια πορεία
ραγδαίας συγκέντρωσης της αγοράς. Και αυτό δυστυχώς έχει
επιπτώσεις και στην ποιότητα των υπηρεσιών, αλλά και στις
τιµές.

Θα σας έλεγα, λοιπόν, ότι θα πρέπει -και θα περιµέναµε και
περιµένουµε- βεβαίως και η νέα Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων να ενσκήψει πάνω από αυτά τα ζητήµατα πάρα
πολύ γρήγορα, πάρα πολύ άµεσα και µε τρόπο ο οποίος να δια-
σφαλίζει τα συµφέροντα των καταναλωτών.

Οι καταγγελίες, στις οποίες αναφέρεστε, έχουν φτάσει και σε
εµάς και από ό,τι γνωρίζω έχουν κοινοποιηθεί και στην επιτροπή.
Η επιτροπή, βεβαίως, θα πρέπει επίσης να τις διερευνήσει και να
δει τι ακριβώς συµβαίνει εκεί. Θα συµφωνήσω µαζί σας ότι θα
είναι οδυνηρό για τον Έλληνα καταναλωτή να βρεθούµε σε µια
κατάσταση όπου θα έχουµε λιγότερο από δύο τηλεπικοινωνια-
κούς παρόχους.

Αν δει κανείς -και ολοκληρώνω και στα υπόλοιπα θα αναφερθώ
στη δευτερολογία µου- τους σχετικούς δείκτες, η Ελλάδα είναι
η αγορά µε την περισσότερη συγκέντρωση στο επίπεδο του δι-
κτύου των τηλεπικοινωνιών και η χώρα η οποία έχει µηδενική
συνδεσιµότητα, η οποία αφορά συνδέσεις 100 Mbps και πάνω.
Τα 100 Mbps και πάνω µπορεί να ακούγεται αυτήν τη στιγµή
πολύ µεγάλος αριθµός, αλλά είναι ο πήχης ο οποίος έχει βάλει η
ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τους στόχους της συνδεσιµότη-
τας για το 2025. Δηλαδή, το 2025 η Ελλάδα πρέπει να έχει, όπως
και όλες οι άλλες χώρες, τουλάχιστον 50% των νοικοκυριών µε
αυτήν τη συνδεσιµότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αντιλαµβάνεστε ότι µε αυτήν την πραγµατικότητα θα υπάρ-
χουν πολύ µεγάλες δυσκολίες να πιαστεί ο στόχος. Εµείς θα κά-
νουµε αυτό που πρέπει να κάνουµε, δηλαδή θα αφιερώσουµε
όλους τους εθνικούς και ευρωπαϊκούς διαθέσιµους πόρους σε
τεχνολογίες οι οποίες είναι συµβατές µε τους στόχους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, αλλά από εκεί και πέρα νοµίζω ότι υπάρχει
ένας πάρα πολύ κρίσιµος ρόλος της Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων, ο οποίος πρέπει ακριβώς να είναι τέτοιος που
να διασφαλίζει τα συµφέροντα των καταναλωτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει για τρία λεπτά ο κ. Κάτσης για τη δευτερολογία
του. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι εξαιρετικά κρίσιµο το ζήτηµα. Θέλω

πραγµατικά να ζητήσω την προσοχή σας σε αυτό το θέµα. Θα
πρέπει να σκεφτούµε ότι η τηλεπικοινωνιακή αγορά είναι κά-
ποιων δισεκατοµµυρίων. Μάλιστα, οι Έλληνες καταναλωτές έκα-
ναν µια πολύ µικρή έρευνα στον Νοµό µου, στη Θεσπρωτία, σε
διάφορους δήµους και σε διάφορες περιοχές και δεν βρήκαν
έναν πολίτη που το συµβόλαιο που πληρώνει και έχει κάνει να
έχει και την αντίστοιχη ταχύτητα. Κλειδώνει σε πολύ χαµηλότε-
ρες ταχύτητες η ταχύτητα του ίντερνετ. Αυτό, όπως καταλαβαί-

νει καθένας, είναι εξαιρετικά άδικο για τον καταναλωτή, πολλώ
δε µάλλον όταν βλέπουµε ότι η σύγκλιση σε ευρωπαϊκό επίπεδο
στα ζητήµατα ψηφιακής τεχνολογίας σε δίκτυα νέας γενιάς και
επενδύσεις έχουν αποτυπωθεί στους Ευρωπαίους πολίτες, αλλά
στη χώρα µας όχι. 

Δεύτερον, η εγχώρια τηλεπικοινωνιακή αγορά ενώ είχε αρκε-
τούς παρόχους παρουσιάζει πράγµατι, όπως ανέφερα και στην
πρωτολογία µου, µια εξαιρετικά τροµερή συρρίκνωση και συσ-
σώρευση και συγκέντρωση και νοµίζω ότι αν συνεχιστεί αυτή η
πρακτική, αυτή η µεθοδολογία, τίποτα δεν θα έχουν να περιµέ-
νουν οι πολίτες στα προαναφερόµενα και στις ταχύτητες στις
παρεχόµενες υπηρεσίες και στις τιµές. 

Άρα λοιπόν, εγώ θα σας ρωτήσω και θα επιµείνω. Είστε ικανο-
ποιηµένος ως Υπουργός από αυτό που παραλάβατε από την
απόδοση της ρυθµιστικής αρχής της Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων; Διότι ναι µεν είναι ανεξάρτητη αρχή, ωστόσο
δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να υπόκειται και σε µια κριτική για το
αν έχει πραγµατικά εκπληρώσει τον στόχο και τον ρόλο της. 

Κατά τη γνώµη µου, η απάντηση είναι απολύτως σαφής. Δεν
έπρεπε να είµαστε ικανοποιηµένοι µε τη λειτουργία της επιτρο-
πής. Πολλώ δε µάλλον προκύπτει και πολιτικά το ζήτηµα. Διότι
µέλος της επιτροπής και Αντιπρόεδρος της επιτροπής υπήρξε
στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας. Και δείχνει βέβαια και τον
τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβάνεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
το πώς στελεχώνονται οι ανεξάρτητες αρχές. Και έχουν πρωτο-
στατήσει µάλιστα µέλη της Αντιπολίτευσης και της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης σε κρίσιµες στρατηγικές επιλογές της ρυθµιστι-
κής αρχής, τόσο όσον αφορά τον διαγωνισµό για τη «DIGEA»,
όσον αφορά και τον χάρτη συχνοτήτων και ούτω καθ’ εξής. 

Άρα λοιπόν, πραγµατικά θέλω να διασφαλίσουµε -και ζητάω
από το Υπουργείο κι από εσάς να έχουµε τα µάτια µας ανοιχτά-
τον πραγµατικό ρυθµιστικό έλεγχο από την Εθνική Επιτροπή Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων προς όφελος του καταναλωτή
και όχι των ολιγοπωλιακών καταστάσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Διότι η αγορά αυτή είναι αυτή που αντιλαµβάνεται στην καθη-
µερινότητα όταν έχει τέτοια µεγάλη διείσδυση το ίντερνετ σε όλα
τα χωριά και σε όλους τους πολίτες και είναι τόσο αναγκαίο ερ-
γαλείο. Και βλέπουµε ότι πλέον και η τηλεφωνία αποκτά τη VoIP
µορφή και δεν γίνεται µε τον παραδοσιακό τρόπο. Άρα λοιπόν,
καταλαβαίνουµε ότι η διείσδυση τα επόµενα χρόνια θα είναι τόσο
σηµαντική σε όλους τους πολίτες και πρέπει οι πολίτες να απο-
λαµβάνουν αυτά τα αυτονόητα ζητήµατα µε πολύ φθηνό αντί-
τιµο. 

Άρα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η διαδικασία της επιλογής και της
ανάδειξης στρατηγικού επενδυτή για τη «FORTHNET» πρέπει να
µπει στον έλεγχο της επιτροπής, κατά τη γνώµη µου, και πρέπει
η παρουσία του Υπουργείου και η δική σας προσωπικά να είναι
τέτοια που να διασφαλίζεται ότι η επιτροπή θα προσέξει και θα
ρυθµίσει, σύµφωνα µε τον νόµο και µε βάση τον ρόλο της, το κα-
λύτερο δυνατό για τους Έλληνες πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει για

τρία λεπτά ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης, κ. Νικόλαος Παππάς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Νοµίζω ότι η πραγµατικότητα απαντά στο ερώτηµα το οποίο
έχετε θέσει. Είναι προφανές ότι η σύνθεση της προηγούµενης
επιτροπής δεν µπόρεσε να διασφαλίσει τους όρους ανταγωνι-
σµού που να µπορούν προσφέρουν στον Έλληνα πολίτη ένα
προϊόν φθηνό και αξιόπιστο. Έχουµε, δυστυχώς, το πιο αργό και
το πιο ακριβό ίντερνετ στην Ευρώπη. Εδώ χρειάζεται εγρήγορση
-θα έλεγα- και από την πολιτεία, την Κυβέρνηση, το Κοινοβούλιο
µε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, τη ρυθµιστική αρχή και τους πο-
λίτες. Υπάρχει δυνατότητα. Οι άνθρωποι οι οποίοι καταναλώνουν
υπηρεσίες διαδικτυακές έχουν δείξει ότι µπορούν και να κινητο-
ποιούνται και να δικτυώνονται όταν υπάρχουν ζητήµατα που τους
αφορούν. 

Και νοµίζω ότι εάν προτεραιοποιηθεί και σε επίπεδο σχεδια-
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σµού πολιτικής και σε επίπεδο ρυθµιστικής αρχής, αλλά υπάρξει
και η ανάλογη κινητοποίηση των πολιτών, τα αποτελέσµατα µπο-
ρεί να είναι πολύ σύντοµα. 

Έχουµε την τάση καµµία φορά -ξέρετε- να κατηγορούµε τις
εταιρείες. Οι εταιρείες είναι κερδοσκοπικοί οργανισµοί και κοι-
τάνε µέσα στο ρυθµιστικό και νοµικό πλαίσιο το οποίο υπάρχει
να βγάζουν τα κέρδη τους και να τα µεγιστοποιούν. Το ερώτηµα
είναι εάν το νοµικό και ρυθµιστικό πλαίσιο είναι τέτοιο που δια-
σφαλίζει το κοινωνικό καλό, το συνολικό καλό. Η εταιρεία δεν
µπορεί να το διασφαλίσει. Η πολιτεία είναι αυτή που πρέπει µε
τις παρεµβάσεις της να βεβαιώσει, να διασφαλίσει ότι τα συµφέ-
ροντα των εταιρειών υπηρετούνται µέσα στα πλαίσια του γενικού
κοινωνικού συµφέροντος.

Και το γενικό κοινωνικό συµφέρον σε αυτήν την περίπτωση,
κύριε Κάτση, είναι να έχουν όλοι οι Έλληνες πολίτες γρήγορο
και αξιόπιστο ίντερνετ. Το γενικό και το κοινωνικό καλό σε αυτήν
την ιστορική φάση είναι να πάµε στις επόµενες τεχνολογίες. Δεν
µπορεί να µένουµε πολύ πίσω. Δεν είναι απαραίτητο ότι ο ιδιωτι-
κός τοµέας θα πρέπει να στεναχωρηθεί µε την παρούσα κατά-
σταση. Το µέτρο επιτυχίας του ιδιωτικού τοµέα έτσι λειτουργεί.
Η ιδιωτική εταιρεία θα µετρήσει το τι κέρδος έχει βγάλει και από
εκεί και πέρα θα κινηθεί.

Υπήρχαν πάρα πολλά ζητήµατα µε την προηγούµενη επιτροπή.
Υπήρχαν δηµόσια παράπονα ότι καθυστερούσαν να εγκριθούν
συγκεκριµένα προϊόντα από εταιρείες, αλλά και καθυστερήσεις
στις εκδόσεις αποφάσεων σε σχέση µε πάρα πολύ συγκεκριµένα
πρόστιµα. Όµως εν πάση περιπτώσει νοµίζω ότι έχουµε µπει σε
µία φάση στην οποία η καινούρια σύνθεση –ελπίζω και πιστεύω-
ότι θα ανταποκριθεί σε αυτό το χρέος. 

Θα σας πω ένα τελευταίο παράδειγµα και µε αυτό θα κλείσω.
Η χώρα βραβεύτηκε για την ανάπτυξη του προγράµµατος «Ru-
ral», το οποίο έχει πάει στην πρώτη του φάση σε τέσσερις χιλιά-
δες περίπου οικισµούς και θα έχουµε και την επέκταση αυτού
του προγράµµατος. Εάν δεν υπάρξει ο ρόλος της ρυθµιστικής
αρχής ούτως ώστε να φτάνουν προϊόντα τηλεπικοινωνιών στον
πολίτη σε συµφέρουσα τιµή, δεν θα έχουµε κάνει τίποτα. Θα
έχουµε κάνει απλώς µια τρύπα στην άσφαλτο, θα έχουµε απλώς
απλώσει τα καλώδια και θα λέµε, «Ωραία, έχουµε δίκτυα σύγ-
χρονα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εάν δεν είναι σε µια τιµή η οποία να µπορεί να ανταποκριθεί
στις δυνατότητες του Έλληνα πολίτη και πόσω µάλλον στον κά-
τοικο της υπαίθρου –έχουµε περιφέρειες οι οποίες έχουν κατά
κεφαλήν ΑΕΠ 60% ή στο 70% του συνολικού-, πολύ φοβάµαι ότι
δεν θα καταφέρουµε ούτε τους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης να πιάσουµε και κυρίως θα υπολειπόµεθα διαρκώς στον
στόχο της δίκαιης ψηφιακής ανάπτυξης. Και θα αποτελέσει και
αυτός ο κλάδος, δυστυχώς, µια πηγή νέων ανισοτήτων, αντί να
αποτελέσει ακριβώς το όχηµα ακριβώς µιας νέας κοινωνικής
σύγκλισης την οποία έχει ανάγκη και η χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζω στο Σώµα ότι ο Βου-

λευτής Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρης Θεοχάρης αιτείται αδείας από 29
Ιανουαρίου έως 31 Ιανουαρίου 2018, προκειµένου να απουσιάσει
στις Βρυξέλλες σε συνάντηση του Mercator «The Energy Security
Nexus». Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 884/23-1-2018 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Άννας – Μισέλ Ασηµακοπούλου προς τον Υπουρ-
γό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχε-
τικά µε την ηλεκτρονική διαδικασία έκδοσης και διακίνησης διοι-
κητικών πράξεων και εγγράφων στο σύνολο των Υπουργείων.

Ορίστε, κυρία Ασηµακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, είµαστε εδώ επ’ αφορµή του ότι στο Υπουρ-

γικό Συµβούλιο ο Πρωθυπουργός όταν έκοψε τη βασιλόπιτα,
ανακοίνωσε ότι όποιος Υπουργός έβρισκε το φλουρί, θα κέρδιζε
προτεραιότητα στην ψηφιοποίηση του Υπουργείου του.

Και αυτό από µόνο του αναδεικνύει την απίστευτη προχειρό-
τητα µε την οποία αντιλαµβάνεστε τον στρατηγικό σχεδιασµό,
που σας έχει ανατεθεί ως νεοσύστατο Υπουργείο, αλλά και την
υλοποίηση των δράσεων που έχετε αναλάβει στο πλαίσιο της χά-
ραξης της εθνικής στρατηγικής.

Σας έχω εγκαλέσει πολλές φορές για καθυστερήσεις, για ασά-
φειες, για έλλειψη στρατηγικής, για έλλειψη σχεδιασµού, για ανι-
κανότητα στην υλοποίηση των δράσεων.

Θέλω να σας δώσω µια ευκαιρία σήµερα να µας πείτε εάν
υπάρχει όντως στρατηγική στην ψηφιοποίηση του ελληνικού δη-
µοσίου, η οποία δεν είναι «όποιος βρει το φλουρί, πάµε πρώτα
στο Υπουργείο του». Το λέω αυτό για τον εξής λόγο: Τον Νοέµ-
βριο του 2016 µε τον ν. 4440 ορίσατε την 1η Ιουλίου του 2017 ως
ηµεροµηνία έναρξης της εφαρµογής των διατάξεων του νόµου
για την ηλεκτρονική διακίνηση των εγγράφων στο δηµόσιο. Κα-
τόπιν τούτου, τον Ιούνιο του 2017 µε Κοινή Υπουργική Απόφαση,
δική σας και της κυρίας Γεροβασίλη, παρατείνατε την έναρξη
στις αρχές του τρέχοντος έτους. Στο τέλος του 2017 παρατεί-
νατε ξανά την ηµεροµηνία αυτή στο τέλος του Δεκεµβρίου του
2018. Τώρα, το µόνο σχέδιο που ακούµε είναι ότι «όποιος κέρ-
δισε το φλουρί, θα πάµε πρώτα στο Υπουργείο του».

Εν τω µεταξύ, σας υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε έρευνα της ΕΛ-
ΣΤΑΤ, εκτός από αυτήν την ολιγωρία, παρατηρείται και µια µεί-
ωση στο ποσοστό χρήσης των υπηρεσιών ηλεκτρονικής διακυ-
βέρνησης. Συγκεκριµένα: Σύµφωνα µε αυτήν την έρευνα για την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση, για πρώτη φορά µετά από επτά ολό-
κληρα χρόνια, και συγκεκριµένα για το έτος 2016 µε 2017, ση-
µειώνεται µια µείωση στα ποσοστά χρήσης τεχνολογιών πλη-
ροφόρησης και επικοινωνίας από τους πολίτες στις συναλλαγές
τους µε το δηµόσιο, σε αντίθεση µε τα προηγούµενα χρόνια -
µιλάω για την περίοδο από το 2010 µέχρι το 2016- όπου σηµει-
ωνόταν κάθε έτος µια βαθµιαία αύξηση των παραπάνω ποσο-
στών, µε χαρακτηριστικό παράδειγµα την περίοδο 2013-2014
όπου σηµειώθηκε µια αύξηση της τάξεως του 10%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Άρα έχετε καταφέρει να παρατείνετε την ψηφιοποίηση του δη-
µοσίου τρεις φορές -τώρα περιµένουµε το τέλος του έτους- και
έχετε καταφέρει και οι πολίτες να χρησιµοποιούν όλο και λιγό-
τερο τις ψηφιακές αυτές υπηρεσίες. 

Υπάρχει κάτι άλλο εκτός από το ποιος θα κερδίσει το φλουρί
της βασιλόπιτας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Ασηµακοπούλου, καλά είναι τα social media και δίνουν
και δυνατότητα για να ασκείται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Όµως
θα προτιµούσαµε ο κοινοβουλευτικός έλεγχος να ασκείται µέσω
της παρακολούθησης του κυβερνητικού έργου, το οποίο και ε-
σείς νοµίζω ότι έχετε υποχρέωση να κάνετε. 

Αν το παρακολουθούσατε, λοιπόν, και είχατε µπει στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ», θα είχατε δει πόσα και ποια έργα έχουν ωριµάσει και ξε-
κινούν και έχουν ενταχθεί στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων και θα κρίνετε -και µετά θα ήθελα να το ξανασυζητήσουµε
αυτό το ζήτηµα- κατά πόσο και αν προχωρούν έργα, κατά πόσο
και αν είναι και µεταξύ τους συµβατά και κατά πόσο και αν η
εθνική ψηφιακή πολιτική εφαρµόζεται και ολοκληρώνεται. 

Οι στατιστικές οι οποίες επικαλεστήκατε -νοµίζω έχω εδώ την
έρευνα και θα την καταθέσω στα Πρακτικά- µιλάνε για µικρές αυ-
ξήσεις στη διείσδυση των νέων τεχνολογιών τα τελευταία χρόνια,
πράγµα βέβαια που δεν µας ικανοποιεί και γι’ αυτό έχουµε και
αυξηµένη εγρήγορση σε σχέση µε την υλοποίηση ψηφιακών
έργων. Δεν θα ήθελα τώρα να αναφερθώ συγκεκριµένα στα πο-
σοστά, αλλά µιλάµε για αυξήσεις, για τα µεγέθη τα οποία µιλή-
σατε, 1% µε 2% αναλόγως τον δείκτη τον οποίο αναφέρατε.
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(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έρευνα, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατ’ αρχάς να σας πω για το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής
ότι το σύστηµα ηλεκτρονικής διακίνησης εγγραφών είναι σε
πλήρη ανάπτυξη. Αυτήν τη στιγµή, δηλαδή, στο Υπουργείο Ψη-
φιακής Πολιτικής τα έγγραφα διακινούνται µόνο ηλεκτρονικά,
διεκπεραιώνονται ηλεκτρονικά, υπογράφονται ηλεκτρονικά και
οι εξακόσιοι υπάλληλοι του Υπουργείου µας έχουν αποµακρυ-
σµένη ψηφιακή υπογραφή. Χθες το πρωί ξεκινώντας την ηµέρα
µου υπέγραψα πέντε, έξι, επτά έγγραφα, µε ηλεκτρονικό τρόπο,
µε όλους τους υπηρεσιακούς από κάτω να έχουν υπογράψει ψη-
φιακά και από τον υπολογιστή τον δικό µου το έγγραφο πήγε
ακριβώς στον υπάλληλο που έπρεπε να το χειριστεί.

Τώρα, αυτήν τη στιγµή είµαστε στο σηµείο όπου πριν λίγο
βγήκε η προκήρυξη για το έργο της ηλεκτρονικής διακίνησης εγ-
γράφων για όλο το δηµόσιο, το οποίο θα χτιστεί ακριβώς στα
πρότυπα αυτού του έργου. Εάν είχατε κάνει την έρευνά σας, θα
είχατε δει ότι το έργο έχει ήδη ενταχθεί στο Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων από τις 24 του τρέχοντος µήνα, δηλαδή πριν
από πολύ λίγες µέρες -θα καταθέσω το σχετικό έγγραφο- και µά-
λιστα εντάχθηκε µαζί µε άλλο ένα πάρα πολύ κρίσιµο έργο το
οποίο έχει να κάνει µε την ψηφιακή γεωργία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω ότι είναι η πρώτη φορά που θα συµβεί αυτό και µάλι-
στα θα σας έλεγα ότι θα συµβεί µε τρόπο, ο οποίος είναι αποτε-
λεσµατικός για τα συµφέροντα του δηµοσίου. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι θα είναι ένα έργο, το οποίο δια-
σφαλίζει τη διαλειτουργικότητα και ένα έργο, το οποίο σύµφωνα
µε τη µοναδική µελέτη, η οποία έχει γίνει και έχει γίνει από το
ΙΟΒΕ, θα εξασφαλίσει στο δηµόσιο 400 εκατοµµύρια ευρώ.

Τώρα, είπατε για το φλουρί. Θα δούµε από ποιο Υπουργείο θα
ξεκινήσουµε, αλλά σας βεβαιώ ότι το έργο είναι ενταγµένο ήδη
στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Έχει ωριµάσει πάρα
πολύ και είµαστε λίγες µέρες πριν την έκδοση της σχετικής προ-
κήρυξης. Έχουµε δουλέψει µε την Όλγα Γεροβασίλη πάρα πολύ
συστηµατικά και θέλω να την ευχαριστήσω και από αυτό εδώ το
Βήµα για τη συνεργασία και σε επίπεδο υπηρεσιακών και σε επί-
πεδο πολιτικής ηγεσίας. 

Νοµίζω ότι θα είµαστε απολύτως µέσα στον στόχο, να έχουµε
την ψηφιακή, την ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων µέχρι το
τέλος του έτους. Είναι µια επαναστατική αλλαγή, την οποία θα
έχετε και εσείς και εµείς την ευκαιρία να τη δούµε να πραγµατο-
ποιείται -όπως πραγµατοποιήθηκε στο Υπουργείο Ψηφιακής Πο-
λιτικής- στο σύνολο των φορέων του δηµοσίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κυρία Ασηµακοπούλου, έχετε τον λόγο για να δευτερολογή-

σετε.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, βάλατε

την καταληκτική ηµεροµηνία στο τέλος του 2018, αφού την πα-
ρατείνατε δύο φορές και τώρα µου λέτε ότι αρχές Ιανουαρίου
µόλις εντάξατε ένα σχετικό έργο. Αν αυτό σας ικανοποιεί, αν εκεί
είναι ο πήχης, εντάξει. Όµως δεν κρύβεται ούτε η ανικανότητά
σας ούτε η ολιγωρία σας στα θέµατα του Υπουργείου σας. 

Νοµίζω ότι η προηγούµενη ερώτησή σας ήταν µια ενορχη-
στρωµένη συζήτηση µε έναν Βουλευτή σας όπου, αν καταλα-
βαίνω καλά, κατηγορείτε την ανεξάρτητη αρχή, επειδή δεν
συγκαλύπτει την ανικανότητα και την ολιγωρία σας. 

Ετοιµάζεται –και το ξέρετε πολύ καλά- να έλθει στην επιφάνεια
µια τεράστια αποτυχία σας, η οποία δεν θα µε ενδιέφερε για
εσάς προσωπικά αν ήταν αποτυχία, όµως µε ενδιαφέρει γιατί έχει
σοβαρές επιπτώσεις στη χώρα. Μας λέτε ότι κόπτεσθε για το
γρήγορο ίντερνετ που θα πάρουν οι πολίτες και για το κόστος
κ.λπ.. Μπορείτε, αν θέλετε, στη δευτερολογία σας να αρνηθείτε
ή να µου επιβεβαιώσετε την πληροφορία ότι απερρίφθη από τις
αρµόδιες υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής το σχέδιο, το

οποίο είχατε υποβάλει για τη διάθεση των κονδυλίων του ΕΣΠΑ,
της τάξης των 400 εκατοµµυρίων, µε τη µορφή της επιδότησης
της ζήτησης για υψηλές ταχύτητες σύνδεσης στο διαδίκτυο νοι-
κοκυριών και επιχειρήσεων. 

Ξέρετε για ποια έργα µιλάω, κύριε Υπουργέ. Έχουµε ξανακά-
νει αυτήν τη συζήτηση. Ήταν έργα ενταγµένα, δροµολογηµένα
µε µια συγκεκριµένη µεθοδολογία που από την ιδεοληψία του
προκατόχου σας και τη δική σας αποφασίσατε να απεντάξετε,
να επανασχεδιάσετε µε έναν τρόπο, ο οποίος προσέκρουσε
στους κανόνες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής περί ανταγωνισµού,
διότι θεωρούνται κρατικές ενισχύσεις. 

Τώρα τι έγινε; Απερρίφθη το Superfast Broadband και το CE,
Connected Enterprises, το οποίο υποτίθεται ότι θα έδινε 300 και
100 εκατοµµύρια αντίστοιχα επιδότηση για το γρήγορο ίντερνετ
στις λευκές περιοχές, αυτές οι οποίες για εσάς αντικατοπτρίζουν
τη δίκαιη ψηφιακή ανάπτυξη. Έτσι δεν είναι;

Αυτό, λοιπόν, το έργο το υποβάλατε επανασχεδιασµένο και
µόλις απερρίφθη. Τι σηµαίνει αυτό; Σας έχουµε κάνει άπειρες
ερωτήσεις για την καθυστέρηση και την ολιγωρία στην ένταξη
των προγραµµάτων. Ένα από αυτά είναι η ψηφιοποίηση του δη-
µοσίου, το οποίο –επαναλαµβάνω- µετά από δύο παρατάσεις,
που δώσατε στον εαυτό σας, µόλις καταφέρατε να εντάξετε. 

Ξέρετε, η ανικανότητά σας έχει κόστος, κύριε Υπουργέ, και το
κόστος το πληρώνουν οι πολίτες, στους οποίους δεν πάει το ίν-
τερνετ, όχι µόνο στις λευκές περιοχές, σε όλες τις περιοχές. Το
πληρώνουν οι επιχειρήσεις, το πληρώνουµε όλοι. 

Δεν φτάνει να κόβετε βασιλόπιτες, δεν φτάνει να σχεδιάζετε
πράγµατα, τα οποία µετά δεν είναι ρεαλιστικά, δεν φτάνει να εν-
τάσσετε έργα. Αυτό που ενδιαφέρει τον κόσµο είναι το αποτέλε-
σµα. Και αν εσείς, σαν Υπουργείο, δεν µπορείτε να φέρετε απο-
τέλεσµα, τότε να αναλαµβάνετε τις ευθύνες σας και όχι να κατη-
γορείτε και να τιµωρείτε παραδειγµατικά ανθρώπους στις ανε-
ξάρτητες αρχές, οι οποίοι απλώς σας πάνε κόντρα και λένε την
επιστηµονική τους άποψη δηµόσια, τεκµηριωµένα και την Αντι-
πολίτευση που ο θεσµικός της ρόλος είναι να σας ελέγχει. 

Απολογηθείτε, κύριε Υπουργέ, για τις αποτυχίες σας και ανα-
λάβετε τις ευθύνες που σας αντιστοιχούν πολιτικά. Αυτό πρέπει
να κάνετε. Αυτό είναι το σωστό και αυτό είναι το έντιµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Με εντυπωσιάζει το θράσος και
η έπαρση, οµολογώ, αλλά πραγµατικά δεν καταλαβαίνω από πού
προκύπτει. 

Τα είχατε όλα παρατηµένα στον αυτόµατο, στην κυριολεξία,
από τις τηλεοράσεις, από τη στρατηγική της χώρας στα ραδιό-
φωνα, από τη στρατηγική της χώρας στις συνδεσιµότητες. Κι έρ-
χεστε εδώ να µας πείτε, τι ακριβώς; Τι έρχεστε να µας πείτε; Λέτε
ότι εντάξαµε ένα έργο; Ποιος σας ενηµερώνει, κυρία Ασηµακο-
πούλου; Ενηµερώνεστε; Έχετε έναν άνθρωπο να πηγαίνει στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και να βλέπει τι εντάσσεται και τι δεν εντάσσεται;  

Θα καταθέσω, λοιπόν, εγώ τον κατάλογο των έργων εδώ. Είναι
δεκαεννιά έργα από τον περασµένο Αύγουστο που έχουν ενταχ-
θεί κι άλλα επτά τα οποία είναι προς ένταξη. Το καταθέτω για τα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να ανατρέξετε, λοιπόν, στα Πρακτικά να ενηµερωθείτε για το
πόσα έργα έχουν ενταχθεί και να µας εξηγήσετε γιατί στη δική
σας διακυβέρνηση είχαµε κινδυνεύσει να χάσουµε όλα τα ευρω-
παϊκά χρήµατα. 

Και µας λέτε και για το Superfast Broadband εδώ πέρα. Βε-
βαίως, θα σχεδιαστεί σε συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
αυτό το έργο. Δεν κατάλαβα πού είναι το πρόβληµα. Τι είπαµε
εµείς; Ότι θα παρακάµψουµε τους κανόνες; Από πού κι ως πού;  

Πραγµατικά, όµως, εµένα µε εντυπωσιάζει αυτό που γίνεται.
Δηλαδή, αυτό είναι κι ένας υποβιβασµός του επιπέδου του δια-
λόγου και του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Αντί να έχετε κάνει την
έρευνά σας, να δείτε ποια έργα έχουµε εντάξει, πότε εντάχθηκαν
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και ποιος είναι ο βαθµός ωρίµανσής τους, έρχεστε και παίρνετε
από τα social media µία φράση την οποία αναρτήσαµε και λέτε
εδώ ότι θα τα κάνουµε όλα στην τύχη. Δεν θα τα κάνουµε στην
τύχη. Για δική σας κακή τύχη, είναι πρώτη φορά που η χώρα έχει
σχεδιασµό σε αυτό το επίπεδο κι εντάσσει έργα. 

Βέβαια, δεν τα εντάσσει µε την προηγούµενη µέθοδο, η οποία
ακριβώς έφερε τη χώρα στο χείλος του ψηφιακού γκρεµού. Ποια
ήταν η προηγούµενη µέθοδος κι έχει καταγραφεί και από τις
υπηρεσίες της Ευρωπαϊκή Επιτροπής την οποία επικαλείστε; Η
προηγούµενη µέθοδος ήταν ότι τα φύλλα έργου και τα δελτία
τους δεν ετοιµάζονταν στις υπηρεσίες. Αλλού ετοιµάζονταν κι
έρχονταν έτοιµα τα πακέτα. Και η χώρα, γενικώς, έκανε έργα
χωρίς κανέναν σχεδιασµό, µε αποτέλεσµα να είµαστε στο χείλος
του γκρεµού και να κινδυνεύουµε να χάσουµε όλα τα ευρωπαϊκά
λεφτά.

Θέλω να σας παρακαλέσω να ρίξετε µια µατιά στον κατάλογο
τον οποίο µόλις κατέθεσα και την επόµενη εβδοµάδα να ξανα-
συζητήσουµε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο για το ποια είναι τα
έργα ψηφιακής πολιτικής τα οποία εµείς υλοποιούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίζουµε µε τη
δεύτερη µε αριθµό 918/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολό-
πουλου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινω-
νιών και Ενηµέρωσης, µε θέµα: «Διοχετεύεται το 30% της κρα-
τικής διαφήµισης στην περιφέρεια;». 

Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το θέµα είναι

γνωστό. Ελπίζω να δώσετε κάποια καινούργια στοιχεία, κάποιες
απαντήσεις, κάποιες λύσεις και να µην επαναλάβουµε µία τέτοια
συζήτηση, γιατί τα τελευταία χρόνια, µε τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις και τους προηγούµενους Υπουργούς συµφωνούσαµε,
αλλά αποτελέσµατα δεν είχαµε. 

Το λέω γιατί άκουσα τώρα την απελθούσα συνάδελφο του κ.
Μητσοτάκη και ειλικρινά απόρησα. Γιατί θυµάµαι ότι η προηγού-
µενη κυβέρνηση του Αντώνη Σαµαρά µε τον Βενιζέλο έλεγε ότι
θα έχουν οι βοσκοί Wi-Fi. Τη θυµάστε εκείνη τη φοβερή εξαγγε-
λία; Όµως, δεν βαριέσαι –λέει- διεκπεραιώνουµε τώρα βαρετά
ένα καθήκον, κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Βλέπω τον κ. Παπαδηµητρίου δίπλα σας. Μα, καλά να πάθετε,
κύριε Παπαδηµητρίου. Διακόσιες φορές σας κάλεσα στη Βουλή
να πείτε για την Ανεξάρτητη Αρχή του Ανταγωνισµού, όπου ο σύ-
ζυγος της συναδέλφου είναι Αντιπρόεδρος. Κι άµα ψήφισε η Κυ-
βέρνηση αυτή ότι δεν γίνεται να είσαι σε ανεξάρτητη αρχή και
να είσαι εδώ πέρα, µέσα στα πράγµατα; Και ο στενός συνεργά-
της ο σηµερινός του Μητσοτάκη, πάλι µε τον Κυρατσάκη εκεί.
Μυλωνάκης λέγεται, αν δεν κάνω λάθος. Κι τι έκαναν εκεί; Έκα-
ναν όργια των οργίων! 

Κι έρχεται, λοιπόν, η Βουλευτίνα και λέει «κύριοι, τι κάνετε µε
τις ανεξάρτητες αρχές;». Φαίνεται –έφυγε ο κ. Κάτσης- το είχε
«στηµένο» ο Παππάς και µε τη «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» σήµερα -είναι
δεξιά εφηµερίδα- που λέει για την προηγούµενη ερώτηση που
έκανε η κ. Μισέλ. 

Μισέλ δεν είναι το όνοµά της; Έτσι την βάφτισε ο βασιλιάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Νικολό-

πουλε, σας παρακαλώ, µην κάνετε προσωπικές αναφορές, γιατί
θα έρθει να διαµαρτυρηθεί.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω µήπως κάνω λάθος, γιατί
δεν το ακούω σαν ελληνικό.

Εδώ λέει ότι σφάζονται και θέλουν να αποκλειστούν κάποιες
εταιρείες, για να γίνει µονοπώλιο. Δεν τα ακούει αυτά η ανεξάρ-
τητη αρχή. 

Κύριε Υπουργέ, κοιτάξτε, σήµερα γίνεται ένας άλλος ντόρος.
Σήµερα η ΑΑΔΕ λέει για κάποιον ιατρό, που τον έπιασαν να φο-
ροδιαφεύγει, του έπιασαν 100.000 ευρώ την ίδια ώρα που σε
έναν καναλάρχη, που είχε έρθει και στην εξεταστική επιτροπή,
77 εκατοµµύρια του καταλογίστηκαν για φόρους που δεν έχει
πληρώσει και ακόµα δεν πληρώνει. Ή έχουµε καναλάρχες που
πουλάνε την εταιρεία που είχαν στο Χρηµατιστήριο, την αγορά-
ζουν µετά τζάµπα, τρώνε τα λεφτά των µετόχων, για να στηρί-
ζουν το κανάλι ή παίρνουν λεφτά από την ασφαλιστική εταιρεία
που έχουν για τα κανάλια τους. 

Και έχουµε εδώ τα περιφερειακά µέσα ενηµέρωσης, που δεν
έχουν τέτοιες δυνατότητες, ούτε να απλώνουν µακριά χέρια ούτε
να κάνουν άλλες δουλειές, ούτε διαπλοκές ούτε άλλα παιχνίδια.
Και τι έχουµε; Έναν νόµο που δεν έχει αποδώσει τίποτα. 

Ήρθα λοιπόν, ενώπιόν σας σήµερα γιατί, κύριε Υπουργέ, είδα
ότι κυκλοφορήσατε µία εγκύκλιο, πέραν όσων ενεργειών µπορεί
να έχετε κάνει αυτά τα χρόνια, που λέτε «Ρε, παιδιά τι κάνετε;».
Μπορείτε να µας πείτε τι σας απάντησαν; 

Βλέπω και τον κ. Κρέτσο. Είµαι σίγουρος ότι ξέρετε πολύ καλά
το θέµα και δεν θέλω να επιχειρηµατολογήσω πόσο άδικο είναι
ούτε το 30% να µην πηγαίνει στα περιφερειακά µέσα. Και ταυτό-
χρονα, ενώ νοµοθετήσαµε µε τη δική σας Κυβέρνηση να γίνεται
απευθείας, η ΔΕΗ προχθές, κάτι οκτακοσάρια που έδωσε, πάλι
τα έδωσε µέσα από media shop. 

Προχθές έγραψαν οι εφηµερίδες –σας ρώτησα γι’ αυτό- ότι
εκεί στην Εθνική δεν πα’ να αλλάζουν οι κυβερνήσεις, εκεί είναι
βασίλισσα µια κυρία, εκεί είναι δικό τους βασίλειο, εκεί κάνουν
τα δικά τους τα παιχνίδια, εκεί νοµίζουν ότι είναι δικό τους το µα-
γαζί και αλλού. Και γιατί τότε ο κ. Δραγασάκης είπε «θα ανακοι-
νώνεται υποχρεωτικά» –και καλώς, και το ψήφισε η Βουλή- «όπου
δίνετε διαφηµίσεις»; Γιατί δεν λέτε και στις τράπεζες να υποχρε-
ωθούν για το 30%; Τι είναι οι τράπεζες; Ποια συµµετοχή έχει το
δηµόσιο; Η ανακεφαλαιοποίηση των Ελλήνων;

Ήθελα, λοιπόν, σήµερα, κύριε Υπουργέ, να µας απαντήσετε τι
πήρατε εις απάντηση της τελευταίας εγκυκλίου. Τι θα κάνετε για
εκείνους που ακόµα χρησιµοποιούν media shop και, όπως ξέ-
ρετε, πάνε κάτι ψίχουλα; Θα µένετε µε ευχές ακόµα; Μπορεί να
σας λένε Παππά, αλλά, φαντάζοµαι, ότι δεν είστε από τους παπ-
πάδες, που δίνουν ευχή µόνο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κατ’ αρχάς καλή ανάρρωση,
κύριε Νικολόπουλε. Σας ακούµε λίγο βραχνιασµένο. Εύχοµαι
συντόµως να είναι ο λαιµός σας καλά.

Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµο και θέλω να απευθυνθώ
και σε εσάς, αλλά και στους συναδέλφους Υπουργούς και στους
ανθρώπους στον δηµόσιο τοµέα που διαχειρίζονται τα διαφηµι-
στικά προγράµµατα των σχετικών φορέων του δηµοσίου.

Το 70%-30% για πρώτη φορά θα εφαρµοστεί. Και στείλαµε και
σχετική εγκύκλιο, που νοµίζω είναι η έβδοµη, αν δεν κάνω λάθος,
η οποία ακριβώς υπογραµµίζει αυτή την υποχρέωση και υπενθυ-
µίζει ότι θα υπάρξουν τα σχετικά πρόστιµα. Ποια πρόστιµα; Εάν
ένας φορέας του δηµοσίου δεν έχει φτάσει το 30%, θα πάρει
πρόστιµο τέτοιο ούτως ώστε να καλύπτεται η απόσταση µεταξύ
του ποσοστού που έχει αποδώσει στα περιφερειακά µέσα ενη-
µέρωσης και το 30%. 

Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα και πώς θα γίνει; Η εγκύκλιος η
συγκεκριµένη υποχρεώνει τους οργανισµούς του δηµοσίου να
στείλουν τον απολογισµό του 2017 µέχρι 31 Μαρτίου και τον
προϋπολογισµό για το 2018. Από εκεί και πέρα, εάν διαπιστωθεί
στο τέλος Μάρτη ότι υπάρχουν συγκεκριµένοι οργανισµοί του
δηµοσίου οι οποίοι δεν τήρησαν το 70%-30% θα υπάρξουν τα
σχετικά πρόστιµα. 

Η δική µας µέριµνα, όµως, θέλω να πω, κύριε Νικολόπουλε -
και µε αυτήν την έννοια χαίροµαι που υπάρχει και το αντικείµενο
στη συζήτηση εδώ και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο- είναι προ-
ληπτική κυρίως. Θα θέλαµε µέσα από τη συζήτηση και την πειθώ
να µην χρειαστεί να επιβληθούν πρόστιµα, δηλαδή όλοι οι φορείς
του δηµόσιου αυτό το 70%-30% να το εφαρµόσουν, το οποίο µά-
λιστα είναι και πολύ ταλαιπωρηµένο. 

Αυτό ψηφίστηκε στον νόµο Βενιζέλου το 1995, τότε που είχαµε
και την ενδιάµεση συµφωνία µε την Πρώην Γιουγκοσλαβική Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας και δεν έχει εφαρµοστεί. Γιατί δεν έχει
εφαρµοστεί; Ακριβώς γιατί δεν υπήρχε ο «µηχανισµός επιβολής».

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εάν πραγµα-

τικά σκέφτεστε να κάνετε µια νοµοθετική παρέµβαση, θα έχει
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αξία, αλλιώς φοβάµαι ότι περνούν τα χρόνια και δεν θα καταφέ-
ρετε τίποτα, όπως δεν κατάφεραν οι άλλοι. 

Ήθελαν, νοµίζω, και οι άλλοι Υπουργοί –και ο Θόδωρος Ρου-
σόπουλος ήθελε- αλλά ποιο είναι το αποτέλεσµα; Μηδέν! Μην
στρίβετε δια του αρραβώνος, όπως στρίβει ο Μητσοτάκης τώρα
µε το Σκοπιανό! Τον ακούσατε; Η αδελφή του χθες είπε ότι είναι
κατά των συλλαλητηρίων, όπως είπε και ο Ιερώνυµος, ο ίδιος είπε
«δεν είναι η ώρα». Στρίβειν διά του χρόνου εκείνος. 

Έτσι κι εσείς, µην στρίβετε τώρα διά του χρόνου. Θα δούµε.
Είστε τώρα παλιός Υπουργός. Σπάνια στέκουν τόσα χρόνια οι
Υπουργοί στην καρέκλα τους. Κάποτε γίνονταν πιο γρήγορα οι
ανασχηµατισµοί, αυτό εννοώ. 

Άρα, λοιπόν, φέρτε ρύθµιση, εάν χρειάζεται, για να συµπλη-
ρώσουµε τον νόµο. Δεν θα υπάρξουν πρόστιµα; Σας γράφουν,
άλλωστε, οι του προηγουµένου καθεστώτος, εκείνοι που τα πιά-
νουν κ.λπ.. Δεν έχετε ακούσει τίποτε εσείς; Δεν ξέρετε τι γίνεται
κάτω από το τραπέζι; Είστε «παπάς»! Εντάξει, δεν ξέρετε τίποτα
απ’ αυτά. 

Κύριε Παππά, µόνο το 5% έχει πάει στον περιφερειακό Τύπο.
Και ο κ. Κρέτσος το ξέρει. Το έχω πει και σε συναντήσεις µας
διακόσιες φορές. 

Άρα, περιµένουµε από εσάς σήµερα –και περιµένουν όλα τα
µέσα ενηµέρωσης- να µας πείτε τι θα κάνετε, αφού έχετε κάνει
τον απολογισµό σας, αφού ξέρετε τι γίνεται, ότι έχουν στηθεί µα-
γαζιά, ότι παίζουν και πολιτική, κύριε Παππά. 

Ναι, σήµερα, αυτό γίνεται και εσείς µόνο απολογείστε και οι
άλλοι έχουν το χρήµα και το µοιράζουν και παίζουν ό,τι θέλουν
και στα δελτία ειδήσεων και όπου θέλουν. Δεν τα ξέρετε; Τι πε-
ριµένετε, δηλαδή; Πότε θα τα κάνετε αυτά; Μετά; Δεν υπάρχει
µετά. Τώρα, λοιπόν!

Ήθελα να παρακαλέσω, λοιπόν, να σηµειώσετε, να µην εξαι-
ρούνται οι τράπεζες απ’ αυτή την υποχρέωση. Να µας καταθέσει
το τµήµα µάρκετινγκ της Εθνικής για το 2016-2017 πόσα έδωσε
στο κάθε µέσο, τον προγραµµατισµό του για το 2018, ποιοι φο-
ρείς του δηµοσίου, ένας προς ένας, έκαναν καµπάνια, πόσα χρή-
µατα έστειλαν στα περιφερειακά µέσα. 

Η απάντηση είναι, κανένας, κύριε Κρέτσο. Τα περιφερειακά
µέσα δεν πήραν διαφήµιση. Να υπάρχει, λοιπόν, η εφαρµογή του
δικού σας νόµου, που λέει να τιµολογούν απευθείας σε εκείνον,
που αναθέτει και να µην κάνουν αυτό που κάνει η ΔΕΗ. 

Τέλος, εάν προλάβετε στον χρόνο σας, πείτε µας τι έγινε µε
το µητρώο που δηµιουργήθηκε στα «sites» και ήταν πραγµατικά
µια σηµαντική εξέλιξη. Ποιο ήταν το όφελος γι’ αυτά µέχρι σή-
µερα; Θα µου επιτρέψετε να σας πω, για εκείνα, κανένα. Για τη
δηµόσια λειτουργία είναι σηµαντικό. 

Να µας πείτε, ποιο -έστω και ένα- συγκεκριµένο µέτρο απέ-
δωσε και πήραν έστω και 1 ευρώ παραπάνω επί ηµερών σας τα
µέσα ενηµέρωσης της επαρχίας; Γιατί δεν είναι σύνθηµα αυτό
που ακούτε πολλές φορές, ότι από τη µια υπάρχει η Ελλάδα της
Αθήνας και από την άλλη υπάρχει η Ελλάδα της επαρχίας. Η Ελ-
λάδα της επαρχίας, λοιπόν, δεν έχει Μποµπολαίους, Κοντοµηνά-
δες, Βαρδινογιάννηδες, δεν έχει τέτοιους, έχει απλούς εραστές
της δηµοσιογραφίας και της ενηµέρωσης, που δίνουν έναν πολύ
σκληρό αγώνα επιβίωσης και το ξέρετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Επιτρέψτε µου, κύριε Νικολό-
πουλε, να πω το εξής: Δεν είναι ακριβές ότι δεν έχει πάει
καθόλου η διαφήµιση στα περιφερειακά µέσα ενηµέρωσης. Σας
καλώ να το επανεξετάσετε αυτό και να αναθεωρήσετε αυτή την
τοποθέτηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μακάρι! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Επίσης, είπατε για κάποια νοµο-
θετική παρέµβαση. Εάν γίνετε πιο συγκεκριµένος, θα µπορούσα
να απαντήσω. Όµως, η νοµοθετική παρέµβαση, την οποία κά-
ναµε, είναι ακριβώς ότι θεσπίσαµε για πρώτη φορά ποινές για
όσους δεν τηρούν το 70%-30% και είµαστε ακριβώς στη στιγµή,
όπου απολογιστικά θα µας φέρουν οι φορείς του δηµοσίου το
πού πήγε και πώς κατανεµήθηκε η διαφηµιστική τους δαπάνη και

αναλόγως θα µπουν τα κατάλληλα πρόστιµα. 
Βλέπω και δύο συναδέλφους Υπουργούς εδώ πέρα, οπότε

κρούω τον κώδωνα του κινδύνου για τους φορείς, τους οποίους
επιβλέπουν και είναι στην αρµοδιότητά τους, ώστε να έχουν ακρι-
βώς αυτή τη µέριµνα προληπτικά. Και η δική µας επιθυµία είναι
να γίνει πριν. 

Θα µου επιτρέψετε, επίσης, να καταθέσω µε έµφαση την
άποψη ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει κάνει για τον περιφερειακό
τύπο όσα δεν έχουν γίνει όλο το προηγούµενο διάστηµα και µε
το Μητρώο Περιφερειακού Τύπου και τις πρωτοβουλίες για το
70%-30% και βεβαίως µε το Μητρώο Online Media, στο οποίο
επιτρέψτε µου να σας πω ότι οι µισές επιχειρήσεις από τις οποίες
έχουν εγγραφεί είναι επιχειρήσεις οι οποίες βρίσκονται στην
επαρχία. 

Αυτή τη στιγµή στο Μητρώο Online Media έχουν εγγραφεί
πάνω από πεντακόσιες επιχειρήσεις και γύρω στις χίλιες ιστοσε-
λίδες. Βεβαίως, αυτό είναι το πλαίσιο µέσα στο οποίο διασφαλί-
ζουµε ακριβώς ότι όλες τις ρυθµίσεις της πολιτείας εφαρµόζο-
νται. 

Για παράδειγµα, υπήρξε µια κυβερνητική πρωτοβουλία για τη
σωτηρία του ΕΔΟΕΑΠ. Οι ενώσεις των συντακτών χρησιµοποι-
ούν το µητρώο των διαδικτυακών µέσων ενηµέρωσης, για να εγ-
γράψουν για πρώτη φορά στις ενώσεις τους και τους δηµοσιο-
γράφους, που δουλεύουν στα διαδικτυακά µέσα ενηµέρωσης,
βεβαίως και της επαρχίας. Και αυτό νοµίζω ότι είναι εξαιρετικά
σηµαντικό. 

Εγώ θα ήθελα την ερώτησή σας αυτή να την επαναλάβετε
αργά τον Απρίλιο, ούτως ώστε να έχουν κατατεθεί οι απολογι-
σµοί από όλους τους φορείς του δηµοσίου. Τότε, πραγµατικά,
να κάτσουµε να δούµε κατά πόσο εφαρµόστηκε ή δεν εφαρµό-
στηκε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ελπίζω να έχουν πέσει και τα
πρόστιµα, κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Μα, για αυτό ακριβώς, σας καλώ
να µας ελέγξετε και εµάς. Είναι κοµµάτι των καθηκόντων µας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί γράφουν σήµερα οι εφη-
µερίδες πάλι, «Μέτρα στήριξης για τον Τύπο», είπε ο Υπουργός
Παππάς και εκεί πάλι πρέπει να έχετε έγνοια για τον περιφερει-
ακό Τύπο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Εκεί θα υπάρξει η έγνοια για τη
στήριξη του συνόλου του Τύπου. Θα δηµιουργηθεί ένα ταµείο.
Τις λεπτοµέρειες τις επεξεργαζόµαστε τώρα. Πρέπει να σας πω
ότι υπάρχει διακοµµατική συναίνεση όλου του δηµοκρατικού πο-
λιτικού κόσµου για τη δηµιουργία αυτού του ταµείου, το οποίο
θα αντισταθµίζει τις παραπάνω επιβαρύνσεις, οι οποίες προέκυ-
ψαν από τη ρύθµιση η οποία ήρθε για τον ΕΔΟΕΑΠ. 

Έχει γίνει συνάντηση µε τις τράπεζες. Έχουµε φέρει τη ρύθ-
µιση που τους υποχρεώνει να δηµοσιοποιούν όλες τους τις δα-
πάνες. Να τους υποχρεώσουµε νοµικά δεν µπορούµε, διότι
λογίζονται δυστυχώς…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορέσατε, όµως, όταν είπατε
να δηµοσιεύονται... 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Άλλο να δηµοσιεύονται και άλλο
να ορίζουµε εµείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Νικολόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Το να δηµοσιεύονται είναι µια
νοµοθετηµένη -και καλώς νοµοθετηµένη νοµίζω- υποχρέωση από
την οποία βγαίνει κερδισµένη η κοινωνία µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ. 
Επ’ ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, κύριε Παππά, θέλω να σας δια-

βιβάσω µια ανησυχία των περιφερειακών ραδιοφώνων, που λένε
ότι αν δοθούν οι άδειες κεντρικά στα µεγάλα ραδιόφωνα, θα
έχουν αυτοί πρόβληµα από πλευράς διαφηµίσεων, όχι κρατικών
διαφηµίσεων αλλά ιδιωτικών διαφηµίσεων.  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
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πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Για τα Πρακτικά, µπορώ να πα-
ρέµβω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Απλώς σας το
λέω, αλλά άµα θέλετε να µιλήσετε, ευχαρίστως. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Επειδή το ακούνε οι άνθρωποι,
θα ήθελα να τοποθετηθώ για να µην ανησυχούν. 

Μου δίνετε την ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ,
να πω ότι κανένας δεν πρέπει να ανησυχεί. Οι δυνατότητες, που
δίνει το ψηφιακό ραδιόφωνο είναι πολλαπλάσιες των δυνατοτή-
των, που υπάρχουν αυτή τη στιγµή µε το αναλογικό. Θα χωράνε
γύρω στους χίλιους τριακόσιους σταθµούς σε όλη την Ελλάδα.
Αυτή τη στιγµή οι λειτουργούντες είναι πάρα πολλοί. Είναι χίλιοι
σταθµοί, οι οποίοι έχουν πυκνώσει και παρα-πυκνώσει τα «FM». 

Όµως, στο ψηφιακό ραδιόφωνο θα είναι πάρα πολύ καθαρό
το σήµα και δεν θα έχουµε προβλήµατα αλληλοεπικαλύψεων.
Επίσης, δεν θα έχουµε προβλήµατα παρεµβολών µε την Υπηρε-
σία Πολιτικής Αεροπορίας. Καταλαβαίνετε πόσο κρίσιµο είναι
αυτό για την ασφάλεια πτήσεων. 

Και βεβαίως ανά περιφέρεια, για να καταλάβει κανείς το µέγε-
θος, βγαίνουν γύρω στους εξήντα µε εβδοµήντα σταθµούς. Αν
ήξερα, θα είχα φέρει µαζί µου και τα σχετικά έγγραφα από την
Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών, η οποία δείχνει ακριβώς πόσοι σταθ-
µοί χωράνε ανά περιφέρεια. 

Άρα, δεν χρειάζεται να ανησυχεί κανείς και κυρίως δεν χρει-
άζεται και δεν πρέπει να ανησυχούν να ανησυχούν σταθµοί, οι
οποίοι έχουν ένα ξεχωριστό κοινωνικό έργο, παράγουν πρό-
γραµµα και…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Οι θρησκευτικοί ραδιοφωνικοί
σταθµοί, κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Νικολόπουλε, νοµίζω ότι
έχουν δοθεί οι απαραίτητες διευκρινίσεις δηµοσίως. Φαντάζοµαι
και αναµένω ότι θα έχουµε µια επίσηµη επαφή και µε την Εκκλη-
σία της Ελλάδος, η οποία έχει εκφράσει συγκεκριµένες ανησυ-
χίες. Θα δοθούν οι απαραίτητες διευκρινίσεις και θα προχωρή-
σουµε παρακάτω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
ευχαριστώ. 

Ακολουθεί η µε αριθµό 1888/7-12-2017 ερώτηση του κύκλου
των αναφορών και  ερωτήσεων, του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δη-
µητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης,
µε θέµα: «Έλλειψη προστασίας της πρώτης κατοικίας των φυσι-
κών προσώπων οφειλετών, εµπόρων και επιχειρηµατιών που δεν
συγκεντρώνουν τις προϋποθέσεις υπαγωγής στον εξωδικαστικό
µηχανισµό ρύθµισης οφειλών».

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Όταν ψηφίστηκε ο νόµος για τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθ-

µισης οφειλών, καθορίστηκαν και οι προϋποθέσεις εντάξεως
εκείνων που εδικαιούντο και η κυριότερη προϋπόθεση, ως προς
τα φυσικά πρόσωπα είναι να έχουν πτωχευτική ικανότητα. Δη-
λαδή να πρόκειται περί εµπόρων κατά την έννοια του Πτωχευτι-
κού Κώδικα.

Στη διαδροµή, βεβαίως, από τα στοιχεία προέκυψε ότι ένας µι-
κρός αριθµός από αυτούς, µπορούν να επιλεγούν και να ακολου-
θήσουν τη διαδικασία του εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης
οφειλών. Ενώ οι υπόλοιποι, µε δεδοµένο ότι έχουν εκ του νόµου
τυπικά την πτωχευτική ικανότητα, πρόκειται περί εµπόρων δη-
λαδή, δεν µπορούν να ακολουθήσουν για την προστασία τους
από την υπερχρέωση τον γνωστό νόµο Κατσέλη, ο οποίος εξαι-
ρεί όλους εκείνους, που έχουν ιδιότητα εµπόρου. Ετέθη, λοιπόν,
αυτοµάτως το κενό όσον αφορά το ποια θα είναι η τύχη της προ-
στασίας της πρώτης κατοικίας αυτών των φυσικών προσώπων.

Υπέβαλα προς τον κύριο Υπουργό µια ερώτηση αρχικά µε το
αντικείµενο αυτό ζητώντας έγγραφη απάντηση, κύριε Πρόεδρε,
και εν όψει και της ανακοινωθείσης άτυπης συµφωνίας µεταξύ
Κυβέρνησης και τραπεζών, όπως εξαγγέλθηκε, ότι τουλάχιστον
προς το παρόν δεν θα υπάρχει κίνδυνος εκπλειστηριάσεως κα-

τοικιών µέχρι αντικειµενικής αξίας 300.000 ευρώ, ζήτησα τις από-
ψεις του Υπουργείου, για το πώς θα προστατευθούν εκείνα τα
φυσικά πρόσωπα τα οποία θα έχουν απορριφθεί ή δεν θα έχουν
καθόλου τις προϋποθέσεις να ενταχθούν στην εξωδικαστική ρύθ-
µιση και µε τούτο δεδοµένο ότι πρόκειται για προστασία οικογε-
νειών. Το Υπουργείο, λοιπόν, µου έδωσε απαντήσεις ότι ισχύει ο
νόµος Κατσέλη για τους µη εµπόρους, ότι για τον εξωδικαστικό
συµβιβασµό-µηχανισµό υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο. Δυστυχώς,
όµως, ούτε η Ειδική Γραµµατεία Ιδιωτικού Χρέους έδωσε πει-
στική απάντηση ούτε η Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή έδωσε
τη δική της απάντηση, ούτως ώστε να ικανοποιούνται τουλάχι-
στον στο ελάχιστο τα ερωτήµατα.

Κατόπιν αυτού, το επανέφερα, κύριε Πρόεδρε, και παρακαλώ
τον κύριο Υπουργό να έχω την απάντησή του στα δύο ερωτή-
µατα τα οποία έχω θέσει.

Εκείνοι οι οποίοι απορρίπτονται από τον εξωδικαστικό µηχανι-
σµό έχουν την ικανότητα, έχουν την προστασία της πολιτείας, να
προστατευθεί η πρώτη κατοικία τους ή όχι; Επιπλέον, ζήτησα και
ένα χρονοδιάγραµµα ενεργειών για να δούµε πώς προτίθεται η
Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει αυτό το ζήτηµα το οποίο αφορά
έναν µεγάλο αριθµό οικογενειών συµπολιτών µας οι οποίοι δεν
µπορούν, λόγω των αυστηρών κριτηρίων της επιλεξιµότητας, να
προστατευθούν. Διότι ναι µεν -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- θα
προστατευθεί εκείνος ο οποίος θα υπαχθεί στον µηχανισµό, αλλά
πάντοτε η πρώτη κατοικία θα είναι υπέγγυα και εκείνος ο οποίος
εξαιρείται ως µη επιλέξιµος στερείται της προστασίας της κατοι-
κίας του.

Τα ερωτήµατα αυτά, λοιπόν, επαναφέρω και αναµένω την απά-
ντηση της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης):  Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τα ερωτήµατά σας, κύριε Καρρά, δυστυχώς στηρίζονται σε

ανακριβή δεδοµένα.
Πρώτον, δεν αληθεύει ότι η πλειονότητα των µικρών και µε-

σαίων επιχειρηµατιών δεν µπορούν να ενταχθούν στον εξωδικα-
στικό µηχανισµό. Το  κριτήριο της µιας θετικής χρήσης στην τε-
λευταία τριετία είναι τόσο χαλαρό ώστε πρακτικά κάθε ανοιχτή
επιχείρηση που δεν φοροδιαφεύγει το πληροί. Τα δε κριτήρια
της ύπαρξης ληξιπρόθεσµων οφειλών στις 31-12-2016 και της
ύπαρξης οφειλών άνω των 20.000 ευρώ συνολικά διασφαλίζουν
ότι µόνο όποιος έχει πραγµατικά ανάγκη τον εξωδικαστικό µη-
χανισµό µπορεί να υποβάλει αίτηση.

Δεύτερον, δεν αληθεύει ότι µεγάλος αριθµός των αιτήσεων
υπαγωγής βαίνει προς απόρριψη. Με βάση τα στατιστικά στοι-
χεία της Ειδικής Γραµµατείας Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους, τα
οποία νοµίζω ότι τα έχετε πάρει σε προηγούµενη απάντηση,
αλλά θα τα επαναλάβω, στις είκοσι τέσσερις εβδοµάδες λειτουρ-
γίας του εξωδικαστικού µηχανισµού εβδοµήντα µια περιπτώσεις
περατώθηκαν ανεπιτυχώς, εκ των οποίων οι επτά λόγω µη πλη-
ρότητας του φακέλου, ενώ σε εκατόν εξήντα έξι περιπτώσεις βρί-
σκεται σε εξέλιξη η διαδικασία διµερούς ή πολυµερούς διαπραγ-
µάτευσης και σε δεκατρείς περιπτώσεις η διαδικασία ολοκληρώ-
θηκε επιτυχώς.

Μπορεί αυτοί οι αριθµοί να µην µας αφήνουν ικανοποιηµένους,
αλλά οπωσδήποτε απέχουν πολύ από την καταστροφολογία των
δηµοσιευµάτων που επικαλείστε, ενώ δεν πρέπει να παραβλέ-
πετε ότι υπάρχει ακόµα µεγάλο πλήθος αιτήσεων, που βρίσκον-
ται σε στάδια ελέγχου από τον συντονιστή ή σε στάδιο συγκέντ-
ρωσης απαρτίας, των οποίων την έκβαση δεν µπορούµε ακόµα
να προβλέψουµε. 

Επί του πρώτου ερωτήµατός σας, µολονότι η θέσπιση ενός γε-
νικού ακατάσχετου της πρώτης κατοικίας είναι κατ’ αρχάς αρµο-
διότητα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, σας λέω ξεκάθαρα και χωρίς περιστροφές
ότι και µόνη η δηµιουργία προσδοκίας για µια τέτοια ρύθµιση θα
δυναµίτιζε τον εξωδικαστικό µηχανισµό, διότι θα δηµιουργούσε
αντικίνητρο στις επιχειρήσεις από το να υπαχθούν στον µηχανι-
σµό και να κάνουν έτσι µια ειλικρινή προσπάθεια ρύθµισης των
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οφειλών τους, ενώ επιπλέον θα έδινε ανταγωνιστικό πλεονέ-
κτηµα στους στρατηγικούς κακοπληρωτές. Εν τούτοις έχουµε
δεσµευτεί ως Κυβέρνηση ότι η πρώτη κατοικία προστατεύεται
από πλειστηριασµούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά το δεύτερο ερώτηµά σας, έχουµε εξετάσει τα

προβλήµατα, που παρουσιάζονται στην εφαρµογή του εξωδικα-
στικού µηχανισµού και επεξεργαζόµαστε βελτίωσή του, µειώνον-
τας µεταξύ άλλων τη γραφειοκρατία και εισάγοντας τη δυ-
νατότητα συµπλήρωσης της αίτησης, ώστε αυτή να µην απορρί-
πτεται για τυπικούς λόγους. Σε κάθε περίπτωση, όµως, δεν υφί-
σταται αυτός ο κίνδυνος δηµιουργίας µη ανατρέψιµων κοινω-
νικών και οικογενειακών καταστάσεων που ορισµένα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης παρουσιάζουν.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καρρά, έχε-

τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Άκουσα µε προσοχή τον κύριο Υπουργό. Είναι γνωστά τα στοι-

χεία τα οποία ανέφερε, θα τα επαναλάβω και εγώ. Εκείνο που
θέλω να σηµειώσω στη δευτερολογία µου µε το ξεκίνηµα είναι
ότι δεν έκανα χρήση δηµοσιευµάτων, έκανα χρήση επίσηµων
ανακοινώσεων. 

Ως εκ τούτου, θα µου επιτρέψετε να αναφέρω την απάντηση
που έχω στα χέρια µου από την Ειδική Γραµµατεία Δηµοσίου
Χρέους. Δεκατέσσερις χιλιάδες τετρακόσια έξι πρόσωπα ξεκίνη-
σαν την αίτησή τους. Στις 3-1-2018 δύο χιλιάδες εξακόσιοι
εξήντα τέσσερις εξ αυτών δεν πέρασαν τον έλεγχο επιλεξιµότη-
τας. Δηλαδή ήδη από το πρώτο ξεκαθάρισµα το 20% έχει απορ-
ριφθεί εκ προοιµίου. 

Τι αποτελέσµατα έχει αυτό, χωρίς να µπορούµε να προβλέ-
ψουµε ποιο ποσοστό τελικά θα ενταχθεί ή δεν θα ενταχθεί; Από
τα στοιχεία που µου έθεσε υπ’ όψιν η Ειδική Γραµµατεία Δηµο-
σίου Χρέους, µέχρι στιγµής µόνο έντεκα συµφωνίες ρύθµισης
από τις δεκατέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες έξι έχουν αντιµετω-
πιστεί θετικά. Εποµένως, παραµένει το πρόβληµα. Και δεν είναι
τα στοιχεία τα οποία αναφέρω από δηµοσιεύµατα, από sites.
Είναι από δηµόσιο έγγραφο επίσηµο. 

Το επαναφέρω, λοιπόν, γιατί διατηρείται ενεργό το ερώτηµά
µου: τι θα γίνει µε εκείνους οι οποίοι θα απορριφθούν; Και δεν
θα απορριφθούν για τυπικούς λόγους, αλλά θα απορριφθούν
επειδή δεν έχουν τα κριτήρια της βιωσιµότητας, πράγµα που ση-
µαίνει ότι όποιος δεν έχει κριτήρια βιωσιµότητας, το φυσικό πρό-
σωπο ή ο επιχειρηµατίας, οδηγείται σε διαδικασία αναγκαστικής
εκτέλεσης και µε δεδοµένο ότι υπέγγυος είναι η προσωπική του
περιουσία, η πρώτη κατοικία, αν είναι και µοναδική, καταλαβαί-
νουµε ότι θα στερηθεί την πρώτη κατοικία εκ της εφαρµογής του
νόµου του εξωδικαστικού µηχανισµού.

Γι’ αυτούς, λοιπόν, απευθύνθηκα στην Κυβέρνηση, για αυτούς
λοιπόν, έθεσα τα ερωτήµατά µου, διότι η Κυβέρνηση αφήνει να
διαρρέουν διάφορα. 

Μάλιστα, µίλησαν και Υπουργοί, λέγοντας ότι υπάρχει και µία
άτυπη συµφωνία µέχρι την αντικειµενική αξία των 300.000 ευρώ
να προστατεύεται, χωρίς να διακρίνουµε εάν πρόκειται περί οφει-
λέτη εµπόρου ή µη εµπόρου. Όλα αυτά διαχύθηκαν το τελευταίο
διάστηµα και δηµιούργησαν την προσδοκία. 

Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, δεν δέχοµαι εκείνο το οποίο αναφέ-
ρατε ως προς εµένα, ότι επιχείρησα να δηµιουργήσω διά της
ερωτήσεως προσδοκία προς στρατηγικούς κακοπληρωτές. Δεν
ήταν αυτή η πρόθεσή µου. Όµως ακόµα και από την ανάγνωση
του κειµένου της ερώτησής µου δεν προκύπτουν τέτοιες διαθέ-
σεις µου, ούτε θέσεις µου. Αντίθετα, εξέφρασα µία αγωνία για
την προστασία αυτών των ανθρώπων. 

Συνεπώς, για να ολοκληρώσω τη δευτερολογία µου, µένει ένα
νοµοθετικό κενό προστασίας της πρώτης κατοικίας για τους αν-
θρώπους αυτούς µε το τυπικό κριτήριο της εµπορικής ιδιότητας,
τουτέστιν της πτωχευτικής ικανότητας και µε το τυπικό κριτήριο
της επιλεξιµότητας, ότι πρέπει να έχουν µία κερδοφόρο χρήση.

Και εδώ θέλω να σχολιάσω την απάντηση του κυρίου Υπουργού.
Αφήνει να εννοηθεί, δηλαδή, ότι επιτρέπεται να γίνονται και κά-
ποια παιχνίδια -δεν αναφέροµαι προσωπικά, αλλά στον νόµο- για
εκείνο το οποίο ανακοινώθηκε, ότι θα µπορούν να επανεκκινή-
σουν την επιχειρηµατική δραστηριότητα δηλώνοντας έναρξη
όσοι είχαν διακόψει; Δηλαδή θα τους οδηγήσουµε να γίνουν
στρατηγικοί κακόβουλοι κακοπληρωτές µε την ίδια τη νοµοθε-
σία;

Και το τρίτο κριτήριο επιλεξιµότητας, το οποίο είναι το πλέον
αόριστο και αµφίβολο, είναι η βιωσιµότητα. Και θέλω να σηµει-
ώσω και το τελευταίο, ότι δίδουµε πολλά δικαιώµατα και προς
τις πιστώτριες τράπεζες µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό και προς
το δηµόσιο, όταν θέτουµε ως προϋπόθεση θετικής ψήφου για τη
ρύθµιση –και έχουµε περιπτώσεις που έχουν καταψηφιστεί ήδη-
εκείνο το οποίο θα ελάµβανε η τράπεζα ή το δηµόσιο ή ο ασφα-
λιστικός οργανισµός, κατά την αναγκαστική εκτέλεση µε την πο-
λιτική δικονοµία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Δηλαδή παίρνουµε όλη την περιουσία και την πρώτη κατοικία,
τη βάζουµε σε ένα πακέτο. Και εδώ κάνω µία σύντοµη παρέν-
θεση, καθώς δεν είναι το θέµα της ερωτήσεώς µου: Βάζουµε και
την περιουσία των εγγυητών, η οποία συνυπολογίζεται, βάζουµε
και την περιουσία της συζύγου, της γυναίκας, εάν έχει µία µικρή,
τυπική συµµετοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Καρρά, ολοκληρώστε. Υπάρχει και η επερώτηση που ακολουθεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Υπό την έννοια αυτή, λοι-
πόν, κύριε Πρόεδρε, παραµένει το ερώτηµά µου αναπάντητο και
θεωρώ ότι η Κυβέρνηση πρέπει να πάρει την πρωτοβουλία να νο-
µοθετήσει. Δεν υπάρχει διαφορετικός δρόµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ζητώ συγγνώµη που απάντησα προηγουµένως καθήµενος,
ενώ έπρεπε να ακολουθήσω το τυπικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτό είναι τυπικό.
Προβλέπεται ότι στις επιτροπές οµιλούν οι Βουλευτές και οι
Υπουργοί καθήµενοι, ενώ στην Ολοµέλεια οµιλούν όρθιοι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τουλάχιστον εγώ δεν το
παρατήρησα, οπότε δεν τίθεται θέµα από εµένα. 

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Κύριε Καρρά, άκουσα µε προσοχή αυτά που είπατε στη
δευτερολογία σας. Αυτό που θέλω να σας πω -και θα το επανα-
λάβω- είναι ότι η Κυβέρνηση έχει δεσµευτεί για την προστασία
της πρώτης κατοικίας από πλειστηριασµούς. 

Υπάρχει αυτή η άτυπη συνεργασία και συνεννόηση µε τους
τραπεζίτες, αλλά δεν βασιζόµαστε σε αυτό.

Όπως ξέρετε, ο νόµος Κατσέλη-Σταθάκη προστατεύει την
πρώτη κατοικία. Ο εξωδικαστικός µηχανισµός είναι βασισµένος
σε βιώσιµες επιχειρήσεις. Μία επιχείρηση πρέπει να πληροί τα
κριτήρια της ένταξης υπαγωγής και της βιωσιµότητας. 

Αυτό που θέλω να πω, λοιπόν, επειδή επικεντρώνεστε στην
προστασία της πρώτης κατοικίας, είναι ότι η Κυβέρνηση έχει δε-
σµευθεί να την προστατέψει. Και µέχρι τώρα, όπως ξέρετε, παρά
τα δηµοσιεύµατα, δεν υπάρχει καµµία πρώτη κατοικία που να
έχει βγει σε πλειστηριασµό. 

Όσον αφορά στον εγγυητή, νοµίζω ότι το έχουµε πει σε προ-
ηγούµενη ερώτηση, που είχατε κάνει όταν φέραµε το νοµοσχέδιο
του εξωδικαστικού συµβιβασµού, ότι ο εγγυητής θα µπορεί και
αυτός να ενταχθεί στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Επίσης, σε ό,τι
αφορά την πρώτη κατοικία µπορεί να ενταχθεί και στον νόµο Κα-
τσέλη ο εγγυητής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Παπαδηµητρίου. 

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 13/8-12-2017 επερώτηση της Προ-
έδρου κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά και Βουλευτών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ, των κ.κ. Γεωργίου Αρβανιτίδη, Ευάγγελου Βε-
νιζέλου, Λεωνίδα Γρηγοράκου, Αθανάσιου Θεοχαρόπουλου, Βα-
σίλειου Κεγκέρογλου, Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου, Γιάννη
Κουτσούκου, Δηµητρίου Κρεµαστινού, Οδυσσέα Κωνσταντινό-
πουλου, Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου, Ανδρέα Λοβέρδου, Ιωάν-
νη Μανιάτη, Ιλχάν Αχµέτ, Κωνσταντίνου Μπαργιώτα, Θεόδωρου
Παπαθεοδώρου, Κωνσταντίνου Σκανδαλίδη, Μιχαήλ Τζελέπη,
Παρασκευής (Εύης) Χριστοφιλοπούλου, καθώς και Βουλευτών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Ποταµιού κυρίων Γεωργίου
Αµυρά, Σπυρίδωνος Δανέλλη, Σπυρίδωνος Λυκούδη και Γρηγο-
ρίου Ψαριανού προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, σχετικά µε την αντιαγροτική πολιτική της Κυβέρνησης
που προκαλεί µεγάλη δυσαρέσκεια στους αγρότες. 

Κατά τον Κανονισµό, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του επερωτώντος κόµµατος µιλά για δέκα (10’) λεπτά, ο δεύ-
τερος Πρόεδρος άλλου κόµµατος µιλά οκτώ (8’) λεπτά. Όµως
αυτά είναι κατά τον Κανονισµό. Οπωσδήποτε δεν θα τηρηθεί το
γράµµα του νόµου, απλώς το µεταφέρω. 

Όσον αφορά τους επερωτώντες Βουλευτές, ο πρώτος Βου-
λευτής κ. Τζελέπης θα µιλήσει δέκα (10’) λεπτά στην πρωτολογία
του και πέντε (5’) λεπτά στη δευτερολογία του, οι υπόλοιποι κύ-
ριοι Κουτσούκος, Δανέλλης, Μανιάτης και Σκανδαλίδης θα µιλή-
σουν πέντε (5’) λεπτά στην πρωτολογία τους και τρία (3’) λεπτά
στη δευτερολογία τους και ο κ. Κωνσταντόπουλος και ο κ. Μπαρ-
γιώτας θα µιλήσουν τρία (3’) λεπτά στην πρωτολογία τους και
δύο (2’) λεπτά στη δευτερολογία τους. Αρµόδιος Υπουργός εκ
µέρους της Κυβέρνησης είναι ο κ. Αποστόλου. 

Ορίστε, κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 
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τηση της επίκαιρης επερώτησής µας συµπίπτει µε το κλείσιµο
τριών χρόνων που η Συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ διαχειρίζεται
πλέον έναν ιδιαίτερα σηµαντικό τοµέα, όπως είναι ο αγροτικός
τοµέας.

Και εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε ο µακροβιότερος Υπουργός,
τρία χρόνια πλέον στο Υπουργείο. Οφείλω να πω, όµως, ότι είστε
και ο πιο µοιραίος Υπουργός για τον αγροτικό τοµέα. Διαλύσατε
έναν σηµαντικό τοµέα της οικονοµίας. Και αυτό έχει γίνει πλέον
κατανοητό σ’ όλο τον αγροτικό κόσµο, ότι η αγροτική σας πολι-
τική ούτε στόχο έχει ούτε συγκεκριµένο εθνικό σχέδιο παραγω-
γικής ανασυγκρότησης, για να παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο ο
πρωτογενής τοµέας. 

Η µόνη καλλιέργεια που ευηµερεί είναι µια νέα, καινοτόµα καλ-
λιέργεια, η δηµοσιονοµική πολιτική επί των ηµερών σας. Αφαι-
ρώντας πόρους µέσω της φορολογικής λαίλαπας και της
εισφοροληστρικής πολιτικής από το αγροτικό εισόδηµα, έχετε
καταστήσει όχι µόνο µη ανταγωνιστικές, αλλά και ασύµφορες
όλες τις υπόλοιπες καλλιέργειες. Αν λάβουµε, επίσης, υπ’ όψιν
το υψηλό κόστος παραγωγής, την έλλειψη ρευστότητας, την έλ-
λειψη κανόνων στην αγορά αγροτικών προϊόντων, οδηγείτε την
αγροτική τάξη στην απόλυτη φτωχοποίηση και στη διάλυση της
αγροτικής παραγωγής. 

Αυτόν τον σκοπό έχει λοιπόν και η επίκαιρη επερώτησή µας,
να αναδείξει αυτές τις αντιαγροτικές πολιτικές σας, την αδυναµία
σας να σχεδιάσετε και τις ανακολουθίες λόγων και έργων, που
στερούν τη δυνατότητα από τον αγρότη να µπορεί να καλλιεργεί
το χωράφι του και να µπορεί να ζήσει στο χωριό του ανταποκρι-
νόµενος στις ανάγκες του. 

Να γυρίσουµε, όµως, λίγο τον χρόνο πίσω και να θυµηθούµε
τι λέγατε όχι µε το περίφηµο πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης,
αλλά τι λέγατε µετά, όταν προσγειωθήκατε στην πραγµατικό-
τητα. Για την ακρίβεια, ενόψει του συλλαλητηρίου λέγατε «ψη-
φίστε «όχι» για µείωση φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο για
τους αγρότες, συντελεστή φορολόγησης 13%, προκαταβολή

φόρου 27,5%, ειδική φορολόγηση για τους νέους αγρότες και
αφορολόγητο των αποζηµιώσεων και των επιδοτήσεων και του
συνόλου του αγροτικού εισοδήµατος έως 12.000 ευρώ». Αυτά
ήταν τα κείµενά σας. 

Τι είπατε µετέπειτα, όµως; Στις προγραµµατικές σας δηλώ-
σεις, αφού πλέον ψηφίσατε το τρίτο -δικό σας- µνηµόνιο, τον
Οκτώβριο του 2015 µιλούσατε και µιλήσατε για ουσιαστικές πα-
ρεµβάσεις στην αγορά, τη µείωση του κόστους παραγωγής σε
τοµείς εισροών, την εξέταση σε βάθος των δυνατοτήτων εξορ-
θολογισµού και τη µείωση του κόστους της ενέργειας. Μέχρι και
σήµερα δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα, ούτε καν το αγγίξατε
αυτό το καυτό ζήτηµα. 

Αντιθέτως, καταργήσατε το αγροτικό ρεύµα και το αυξήσατε
κατά 40%. Καταργήσατε την επιστροφή του Ειδικού Φόρου Κα-
τανάλωσης Πετρελαίου, αλλά οφείλετε την επιστροφή του 2015.
Καλείστε σήµερα να απαντήσετε πότε θα την πληρώσετε, δη-
λαδή να πληρώσετε έστω αυτά τα οποία οφείλετε στους αγρό-
τες.

Επίσης, έχετε αφήσει ανέγγιχτο το ζήτηµα των ουσιαστικών
παρεµβάσεων για µείωση του κόστους παραγωγής σε τοµείς εισ-
ροών. 

Μιλήσατε για τον εξορθολογισµό της αγοράς που περνά µέσα
από την πάταξη των εναρµονισµένων πρακτικών σε κάθε τοµέα
και κλάδο. Το απόλυτο τίποτα και σ’ αυτήν την κατεύθυνση! Μά-
λιστα, οφείλω να πω ότι σε περίοδο συγκοµιδής, οι εναρµονισµέ-
νες πρακτικές από την πλευρά των εµπόρων σήµερα λειτουρ-
γούν ασύδοτα. Σ’ αυτό το χρονικό σηµείο έχουµε αδιάθετες όλες
τις πατάτες του Νοµού Σερρών, του ορεινού όγκου και του λε-
κανοπεδίου του Νευροκοπίου και µάλιστα µε κόστος τέτοιο που
ασκούν πίεση οι έµποροι, στα 0,08 ευρώ, όταν είναι το µισό από
το κόστος παραγωγής τους.

Υποσχεθήκατε καταπολέµηση σηµαντικού ύψους της φορο-
διαφυγής, της φοροαποφυγής, υποτάσσοντας τα κυκλώµατα
του παραεµπορίου και καθιερώνοντας την υποχρεωτική χρήση
στον χώρο των τιµολογίων πωλήσεων. Τι πετύχατε µέχρι σήµερα;
Πετύχατε το ακριβώς αντίθετο. Η εφαρµοσµένη φορολογική και
ασφαλιστική πολιτική σας έχει ως αποτέλεσµα την εξαφάνιση
των τιµολογίων πωλήσεων. Η «µαύρη» διακίνηση προϊόντων όχι
απλά δεν καταπολεµήθηκε, αλλά έχει γίνει πλέον κανόνας. 

Εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι παράλληλα καταργήσατε το Μη-
τρώο Εµπόρων Αγροτικών Προϊόντων που έπρεπε να υπάρχει
στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, σύµφωνα µε τον νόµο
ΠΑΣΟΚ. Οπότε, αφήσατε ανεξέλεγκτο το εµπόριο στον αγροτικό
τοµέα, καθώς δεν υπήρχε αυτό το σηµαντικό εργαλείο. Για τη
συντονισµένη δε παρέµβαση στην αγορά λέγατε ότι θα επιβά-
λετε χρονικά όρια σε συναλλαγές ανάλογα των ισχυόντων στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Δηλώνατε ρητά ότι είναι αδιανόητο η αγρο-
τική παραγωγή της χώρας να χρηµατοδοτεί τα πολυκαταστή-
µατα. Σήµερα εξακολουθεί απλά να συµβαίνει το ίδιο, µε τα
πολυκαταστήµατα να κερδοσκοπούν, αφού τα διευκολύνατε σ’
αυτήν την κατεύθυνση, γιατί αλλάξατε την εξόφληση των ευπα-
θών αγροτικών προϊόντων που είναι ένα από τα βασικά αγροτικά
προϊόντα στα πολυκαταστήµατα. Από τριάντα ηµέρες που ήταν
η πληρωµή, το πήγατε σε εξήντα µέρες.

Όµως, πώς να πληρώσουν οι ιδιώτες, όταν το ίδιο το κράτος,
δηλαδή εσείς είστε αφερέγγυοι; Εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι
αυτή τη στιγµή, περισσότεροι από τρεις χιλιάδες τευτλοπαρα-
γωγοί είναι απλήρωτοι από την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης,
όπου εσείς σε τρία χρόνια αλλάξατε πέντε διοικητικά συµβούλια.
Οφείλετε περίπου 10.500.000 ευρώ. Δίνετε υποσχέσεις επί υπο-
σχέσεων εδώ και ένα εξάµηνο και οι τευτλοπαραγωγοί είναι
απλήρωτοι. Και δεν είναι µόνο αυτό, αλλά κρύβεστε -στις επα-
νειληµµένες ερωτήσεις µας- να έλθετε να απαντήσετε εδώ, στη
Βουλή, για το πότε θα πληρωθούν οι παραγωγοί. 

Όµως, το σηµαντικότερο, να µπουν να καλλιεργήσουν τη νέα
καλλιεργητική περίοδο; Ποιο είναι το µέλλον της Ελληνικής Βιο-
µηχανίας Ζάχαρης µετά από τα τρία χρόνια της συγκυβέρνησής
σας, στα οποία αλλάξατε πέντε διοικητικά συµβούλια;

Συνεχίζω τώρα µε τη µεγαλύτερη αποτυχία, που δεν είναι άλλη
από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020. Λέγατε και
τονίζατε µε τη δική σας ουσιαστική και καθοριστική παρέµβαση
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ότι το πρόγραµµα θα λειτουργούσε εµπροσθοβαρώς, µε έµφαση
σε µέτρα αναπτυξιακού χαρακτήρα. Σήµερα και σε αυτόν τον
τοµέα είµαστε αντιµέτωποι µε την απόλυτη αποτυχία. Δηλώσεις,
εξαγγελίες, λόγια και από υλοποίηση ελάχιστα πράγµατα! Μέτρα
που συνεχώς είναι υπό προκήρυξη! Μία επίπλαστη πραγµατικό-
τητα!

Ας µιλήσουµε για τα πεπραγµένα σας. Ως προς το µέτρο που
αφορά στους νέους αγρότες, αυτό είναι πολύ πρόχειρα σχεδια-
σµένο και είναι πολλές οι αστοχίες του προγράµµατος. Δεν
υπάρχει καµµιά σοβαρότητα για την εφαρµογή αυτού του τόσο
σηµαντικού µέτρου. Αρκετοί νέοι αγρότες έχουν µείνει εκτός ως
επιλαχόντες. Σε πανελλαδικό επίπεδο είναι τρεις χιλιάδες εκατόν
είκοσι δύο. Μόνο στην Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας είναι
χίλιοι εκατόν τριάντα τρεις. 

Απαντήστε τι θα κάνετε µ’ αυτούς. Εσείς πηγαίνετε στα περι-
φερειακά σας συνέδρια, όπως πριν από λίγους µήνες στην
Κρήτη, όπου δώσατε δεσµεύσεις ότι θα ενταχθούν όλοι οι επι-
λαχόντες και µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει τίποτα απολύτως.

Συνειδητοποιείτε, κύριε Υπουργέ, ότι κάθε µέρα που καθυστε-
ρεί η ένταξη των επιλαχόντων µειώνεται και η συµµετοχή τους
στα σχέδια βελτίωσης;

Μέτρο 11, βιολογικές καλλιέργειες. Το µέτρο αυτό για τη βιο-
λογική γεωργία και κτηνοτροφία µπορεί πλέον άνετα να χαρα-
κτηριστεί ως το αγροτικό «Βατερλό» της συγκυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Μιλώ για το φιάσκο της πρώτης προκήρυξης του µέ-
τρου 11 µε τις τρεις στη σειρά τροποποιήσεις-προτάσεις και τη
δέσµευση τελικώς 223 εκατοµµυρίων από τα 443 εκατοµµύρια,
απορρόφηση 50%. Παράλληλα, ως προς τη βιολογική γεωργία
υποσχόσασταν 220 εκατοµµύρια και µε βάση τελευταίες εξαγ-
γελίες σας 103 εκατοµµύρια. Πού πήγαν τα υπόλοιπα 117 εκα-
τοµµύρια; 

Για τη βιολογική κτηνοτροφία υποσχεθήκατε τον Σεπτέµβριο
του 2017 ότι θα κάνατε επαναπροκήρυξη. Έχουµε συνεχόµενες
παρατάσεις που είχαν ως συνέπεια ο αριθµός των αιτήσεων που
υποβλήθηκαν να είναι έξι φορές µεγαλύτερος του αναµενοµέ-
νου. Για τη µεταποίηση το ίδιο, όλοι χωράνε. Και τώρα τι θα γίνει;
Θα µείνουν άραγε εκτός ώριµα σχέδια για να ενταχθούν ηµέτε-
ροι που δεν είχαν ώριµους φακέλους; Εξακόσιες δεκαπέντε προ-
τάσεις επενδυτικών σχεδίων προϋπολογισµού 600 εκατοµµυ-
ρίων, έναντι διαθέσιµου προϋπολογισµού 120 εκατοµµυρίων. 

Προκηρύξατε προσφάτως τα σχέδια βελτίωσης, χωρίς, όµως,
τα σχέδια άρδευσης που είναι αυτά που αφορούν και καίνε τους
αγρότες. Γιατί; Επειδή οι αιρεσιµότητες που θα έπρεπε να έχουν
κλείσει µέχρι τέλος του 2016 είναι ακόµα ανοικτές µε ούτε τα µε-
γάλα εγγειοβελτιωτικά έργα που θα χρηµατοδοτηθούν από το
ΕΣΠΑ να µπορούν να υλοποιηθούν. Το ίδιο και για τη νιτρορύ-
πανση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να πω, όµως, για ένα µέτρο σηµαντικό ως προς την

αποκατάσταση του δυναµικού γεωργικής παραγωγής. Είναι ανα-
γκαίο µέτρο λόγω των δυσµενών επιπτώσεων της κλιµατικής αλ-
λαγής και λόγω των πολλαπλών καταστροφών, όπως το 2017, µε
εµφανή πλέον την αδυναµία του αρµόδιου οργανισµού ασφάλι-
σης να ανταπεξέλθει. Ούτε καν το αγγίξατε αυτό το µέτρο και
ενώ έχουµε εφέτος καταστροφές, για παράδειγµα, στα ροδά-
κινα. Περιµένουν οι ροδακινοπαραγωγοί της Ηµαθίας και της
Πέλλας. Επανειληµµένες είναι οι δεσµεύσεις σας ότι έγιναν εκτι-
µήσεις, ότι θα τους πληρώσετε τον Ιανουάριο το 70%. Και προχ-
θές δώσατε σε εξωθεσµικούς φορείς να κάνουν δηλώσεις για
τριακόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµµατα µε 2,5 ευρώ το στρέµµα,
χωρίς να ξέρουν, κοντά στο 1 εκατοµµύριο. Πώς τα δώσατε αυ-
τά; Χωρίς να ξέρουν, δηλαδή, θα πληρωθούν οι ροδακινοπαρα-
γωγοί. Το ίδιο έγινε και µε τους αµυγδαλοπαραγωγούς. Το ίδιο
έγινε και µε το καλαµπόκι φέτος. Γιατί δεν κινείτε ένα τόσο ση-
µαντικό µέτρο; 

Θα πω τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου, σε σχέση και µε
την Κοινή Αγροτική Πολιτική και τις ενέργειές σας και το πώς κι-
νείστε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κλείνοντας, όµως, θα ήθελα να πω, κύριε Υπουργέ, ότι µιλώ

ως εκπρόσωπος ενός κόµµατος που είχε πάντα τον αγροτικό
χώρο ψηλά στην ατζέντα του. Επειδή εµείς είχαµε και έχουµε
όραµα και σχέδιο για τον αγροτικό χώρο, γι’ αυτό τονίζουµε και
σήµερα ότι η έξοδος από την κρίση περνάει µέσα από την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση του τόπου, όπου πρωταγωνιστικό ρόλο
πρέπει να έχει ο αγροτικός τοµέας. 

Ως εκ τούτου χρειάζεται στρατηγική εθνικής εµβέλειας που θα
εστιάζει στην αναθεώρηση καίριων πολιτικών όπως: Η µείωση
της φορολογίας. Επενδυτικά και φορολογικά κίνητρα για τη δη-
µιουργία συλλογικών επιχειρηµατικών δράσεων από παραγω-
γούς. Ειδικά επενδυτικά προγράµµατα συµπληρωµατικά του
ΠΑΑ για επενδύσεις σε τοµείς που η αγροτική οικονοµία παρου-
σιάζει συγκριτικό πλεονέκτηµα. Κίνητρα για την αύξηση καλλιερ-
γούµενων εκτάσεων. Στήριξη όλων των ανταγωνιστικών προϊό-
ντων. Εστίαση στην έρευνα και στην καινοτοµία µε αξιοποίηση
εθνικών και κοινοτικών πόρων. Και έξυπνη µεταποίηση των αγρο-
τικών προϊόντων µε την ολοκληρωµένη οργάνωση των πωλήσεων
και του µάρκετινγκ. 

Αυτά είναι που λείπουν παντελώς από τη δική σας Κυβέρνηση
γιατί η λογική σας είναι ότι αποστρέφεστε ό,τι δηµιουργεί και πα-
ράγει σ’ αυτόν τον τόπο. Θέλετε, δυστυχώς, τον αγρότη επαίτη
και δικαιούχο του επιδόµατος κοινωνικής αλληλεγγύης γιατί έτσι
θεωρείτε ότι µπορείτε να τον έχετε ελεγχόµενο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο επόµενος επε-

ρωτών Βουλευτής είναι ο κ. Κουτσούκος.
Παρακαλώ, κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά,

κατά τον Κανονισµό.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πιστεύω να έχετε αντιληφθεί ότι είστε ο µα-

κροβιότερος µνηµονιακός Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. Αυτό τώρα στο βιογραφικό σας, όταν θα περάσουν
λίγα χρόνια, θα πρέπει να σκεφθείτε εάν θα το γράφετε ή εάν θα
το παραλείπετε, καθώς, κύριε Υπουργέ, λειτουργείτε στο πλαίσιο
µιας κυβέρνησης…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εκ του αποτελέσµατος θα το δούµε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: …η οποία αντί να δηµιουργεί κίνη-
τρα για την παραγωγή, ώστε να συµβάλλει ο αγροτικός τοµέας
στην έξοδο της χώρας µας από την κρίση, κάνει το ακριβώς αν-
τίθετο, δηµιουργεί αντικίνητρα. Τα αντικίνητρα έχουν να κάνουν
όχι µόνο µε το γενικότερο περιβάλλον το επενδυτικό και της στα-
θερότητας στην χώρα και την προοπτική της, έχουν να κάνουν
και µε το ειδικότερο που αφορά στον πρωτογενή τοµέα, καθώς
έχετε επιβάλει ένα διπλό σύστηµα φορολογίας και εισφορών το
οποίο συνδέεται µεταξύ του και οδηγεί µαθηµατικά στη µείωση
της παραγωγής ή στην απόκρυψη της φορολογητέας ύλης. 

Δεν υπάρχει πολιτική ρευστότητα για την ενίσχυση της παρα-
γωγής στον αγροτικό τοµέα, µετά από τα capital controls και την
έλλειψη εξειδικευµένων παρεµβάσεων, δεν υπάρχει πολιτική
υποδοµών, δεν υπάρχει πολιτική για τη µείωση του κόστους πα-
ραγωγής. 

Είναι χαρακτηριστικά νοµίζω αυτά που είπε ο εισηγητής µας
νωρίτερα για το ρεύµα, για την ενέργεια και για το πετρέλαιο και
φυσικά δεν υπάρχει και πολιτική Γης. Επειδή προέρχεστε από
την παραδοσιακή Αριστερά, σας θυµίζω τι έχει πει ο Μάρξ. 

Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, όλο αυτό το πλαίσιο οδηγεί σε µια
«επιβίωση» του αγροτικού τοµέα, ο οποίος ενώ θα µπορούσε να
εκτιναχθεί –γιατί θέλω να σας θυµίσω ότι εµείς είχαµε φροντίσει
να τον κρατήσουµε έξω από τις µνηµονιακές παρεµβάσεις στο
πλαίσιο του πρώτου µνηµονίου- τον εντάξατε στα µνηµόνια και
έτσι ό,τι δυναµική είχε αναπτύξει τα πρώτα χρόνια µε την αύξηση
της συµµετοχής του στις εξαγωγές, την καθηλώσατε. 

Πώς αποτυπώνεται αυτό δείτε το στα µακροοικονοµικά δεδο-
µένα. Όπου υπάρχουν θετικά, οφείλονται ακριβώς στις δικές µας
πολιτικές. 

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, προέρχεστε από έναν χώρο ο
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οποίος µας είχε ασκήσει σκληρή πολιτική για τη διανοµή του πλε-
ονάσµατος της προστιθέµενης αξίας τα προηγούµενα χρόνια,
θέλω να µας πείτε, τώρα που θα πάρετε τον λόγο, πού βρίσκεται
τώρα η ψαλίδα. 

Δηλαδή, εάν παράγει κάποιος και έχει µια πρόσοδο, ποιος
παίρνει το πλεόνασµα; Διότι φαντάζοµαι, ενδεχόµενα θα πάτε σε
κάποιο σούπερ µάρκετ να ψωνίσετε. Μπορείτε να δείτε, λοιπόν
–και δεν αναφέροµαι στις εποχικές διακυµάνσεις των οπωροκη-
πευτικών που συνδέονται πολλές φορές µε τις εποχικές συνθή-
κες- µπορούµε να πάµε σε προϊόντα που έχουν µια σταθερό-
τητα–µπορείτε να µας απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, παραδείγµα-
τος χάριν, γιατί µειώθηκε κατά 30% περίπου η τιµή του αιγοπρό-
βειου γάλακτος στον παραγωγό; Τι µεσολάβησε; Μειώθηκε η
κατανάλωση της φέτας; Μειώθηκαν οι τιµές στο λιανικό εµπόριο
ή καρτελοποιήθηκε η παραγωγή ή αυξήθηκαν οι ανεξέλεγκτες
εισαγωγές πρόβειου γάλακτος και δεν µπορείτε να το ελέγξετε;
Σας αναφέρω ένα πολύ κλασικό παράδειγµα, το αντιµετωπίζουµε
όλοι στις εκλογικές µας περιφέρειες. Φαντάζοµαι, θα το αντιµε-
τωπίζετε κι εσείς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μπορεί να έπαθαν δυσανεξία οι κατανα-
λωτές ξαφνικά στη λακτόζη. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κι αυτό επιτρέψτε µου να το συν-
δυάσω µε το γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι όταν αναλάβατε βρή-
κατε έτοιµο το πλαίσιο για το Μητρώο Εµπόρων, διότι ένα ζήτηµα
το οποίο συνδέεται µε την αύξηση της ψαλίδας έχει να κάνει µε
το ποιοι εµπλέκονται στη διακίνηση αγροτικών προϊόντων, που
όχι µόνο εκµεταλλεύονται τον κόπο του αγρότη, αλλά στο τέλος
σκάνε και κανόνια. Είναι γνωστό τι γίνεται στην αγροτική ύπαι-
θρο. 

Εάν έρθουµε τώρα στο ζήτηµα των υποδοµών, τρία χρόνια
Υπουργός και µόλις προχθές ξεκίνησε η δηµοσιοποίηση των σχε-
δίων βελτίωσης. Και µε τους νέους αγρότες τι γίνεται; Το 30%
από τους αγρότες ελπίζει να ενταχθεί στο πρόγραµµα. Οι υπό-
λοιποι θα µείνουν εκτός. Δηλαδή τη νεανική επιχειρηµατικότητα
και την ορµή να µπουν στον πρωτογενή τοµέα, την αποκλείετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνω χρήση µερικών λεπτών της δευτερολογίας µου, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, το µέτρο 5.1 και 5.2 του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, που εµείς που «καταστρέψαµε τον τόπο» εί-
χαµε φροντίσει να εντάξουµε στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης, για να αξιοποιήσουµε ορισµένους πόρους για τις φυσι-
κές καταστροφές, οι οποίες λόγω της αλλαγής των κλιµατικών
συνθηκών είναι πιο συχνές, τι το κάνατε; 

Θέλετε να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι τον Σεπτέµβριο του
2016 επισκεφθήκατε τα Λεχαινά, το Βαρθολοµιό µετά τη µεγάλη
καταστροφή που έγινε και που σάρωσε όλα τα θερµοκήπια και
είπατε ότι ενεργοποιείται άµεσα το µέτρο 5.1 και 5.2; Καµµία
ενεργοποίηση του µέτρου. Εγκατέλειψαν επενδύσεις δεκάδων
και εκατοντάδων χιλιάδων οι παραγωγοί και είναι σε πλήρη απελ-
πισία. Καµµία µέριµνα.

Θα σας πω µερικά παραδείγµατα για το πως αντιµετωπίζετε
τους ίδιους τους αγρότες, από τους µηχανισµούς που ελέγχετε.
Φυσική καταστροφή, χαλάζι στο καρπούζι της Ηλείας, την άνοιξη
του 2016. Εκτιµήσεις την άνοιξη του 2017. Ενστάσεις την άνοιξη
του 2018. Ούτε ο Μόσκοβος, που περιµέναµε για να έλθει. 

Ο ΟΓΑ, που τον διαλύσατε και τον εντάξατε στον ΕΦΚΑ, πόσο
καιρό κάνει να πληρώσει, κύριε Υπουργέ, τα έξοδα κηδείας; Τους
πεθαίνουµε και δεν τους πληρώνουµε κι από πάνω. 

Αναφέρω µερικά παραδείγµατα, κύριε Υπουργέ, γιατί πρέπει
οι αγρότες να νιώθουν και τη µέριµνα, εκτός από το πλαίσιο της
αγροτικής πολιτικής. Εξαιρέσατε τους αγρότες από τις εκατόν
είκοσι δόσεις. Ένας που βγήκε στη σύνταξη και χρωστάει, πώς
θα πάρει αυτό που δικαιούται, αν δεν µπορεί να κάνει µια ρύθ-
µιση; 

Και σαν να µην φτάνει αυτό το γενικό πλαίσιο δεν έχετε και µια
πολιτική για τα προϊόντα. Δηλαδή, είπε ο κ. Τζελέπης για τα
τεύτλα. Θα σας πω εγώ δύο προϊόντα αιχµής, όπως το λάδι που
πάει καλά λόγω συγκυρίας. Τι γίνεται µε τη δακοκτονία; Φέτος
οι καιρικές συνθήκες µας ευνόησαν. Του χρόνου; Τι κάνετε µε

την αναµπέλωση της σταφίδας που σας έχουν ζητήσει; Με το
φόρο στο κρασί που είπατε ότι θα τον καταργήσετε; Τι κάνετε,
κύριε Υπουργέ;

Και τελειώνω µε το εξής. Η προθεσµία που είχατε τάξει όταν
σας επισκέφθηκαν οι αγρότες Ηλείας για την πολιτική Γης έχει
τελειώσει τρεις φορές. Επιτέλους, κάποια στιγµή πρέπει να ασ-
χοληθείτε. 

Έχετε υποσχεθεί ότι θα προχωρήσει η υπογειοποίηση του αρ-
δευτικού δικτύου, διότι είναι απαραίτητο για να εξοικονοµήσουµε
πόρους. Δεν έχετε κάνει τίποτα από αυτά.

Κατά συνέπεια, κύριε υπουργέ, για να τελειώσω. Ακολουθείτε
µια πολιτική η οποία θα καταστήσει επιδοµατούχους του ΚΕΑ,
τους ανθρώπους που µπορούν να παράγουν. Αυτή είναι η φιλο-
δοξία σας; Να φτωχαίνουµε, δηλαδή, τους ανθρώπους για να
σας χρωστάνε µετά υποχρέωση που θα τους δίνετε το επίδοµα
των 200  ευρώ; Νοµίζω ότι αυτό είναι καταστροφικό και για την
ύπαιθρο και για την Ελλάδα συνολικότερα.

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ

πολύ, κύριε Κουτσούκο.
Ο επόµενος επερωτών Βουλευτής είναι ο κ. Δανέλλης. 
Κύριε Δανέλλη έχετε πέντε λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Θα µου δώσετε και τον χρόνο της

δευτερολογίας µου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει. Έχετε,

όµως, πέντε λεπτά πρωτολογία
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα το

αξιοποιήσω µαζί.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε τη µεγάλη ει-

κόνα. Και η µεγάλη εικόνα δεν είναι τίποτα άλλο, παρά η κοινή
αγροτική πολιτική και το πώς θα αλλάξει µετά το 2020 που είναι
µεθαύριο και βεβαίως πώς θα τροποποιηθεί η τρέχουσα, στη
δεύτερη περίοδο της.

Οι αλλαγές που επιβάλλονται από τα οικονοµικά δεδοµένα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που είναι σήµερα πολύ διαφορετικά, θα
επηρεάσουν κυρίως τον πρώτο πυλώνα της ΚΑΠ, των άµεσων
ενισχύσεων. Τόσο η πίεση του Brexit που µειώνει το σύνολο του
κοινοτικού προϋπολογισµού όσο και η χρηµατοδότηση της νέας
πολιτικής για την ασφάλεια στην Ευρώπη, καθώς και η ενίσχυση
του ταµείου για το µεταναστευτικό, που ήταν πολιτικές που δεν
είχαν προβλεφθεί αρχικά όταν συντασσόταν ο ευρωπαϊκός προ-
ϋπολογισµός, όλα αυτά συµπιέζουν και οδηγούν σε µεγάλη µεί-
ωση το ποσοστό χρηµατοδότησης της ΚΑΠ. Έτσι, λοιπόν, οι
επιλογές που φαίνεται να ακολουθούνται είναι µέσω της επανε-
θνικοποίησης ή επικουρικότητας της ΚΑΠ να µεταφερθούν ση-
µαντικά κοµµάτια από τα  βάρη του προϋπολογισµού για την
ΚΑΠ, στα εθνικά ταµεία.

Το δελτίο Τύπου της ευρωπαϊκής επιτροπής στις 29 Νοεµ-
βρίου του 2017 επιβεβαιώνει αυτήν την κατεύθυνση.

Έχουµε τις δηλώσεις του αρµοδίου αντιπροέδρου για την
απασχόληση και την ανάπτυξη, τις επενδύσεις και την ανταγωνι-
στικότητα, του Γίρι Κατάινεν, αλλά και του αρµοδίου Επιτρόπου
για τη γεωργία και την αγροτική ανάπτυξη, του Φιλ Χόγκαν, που
µιλούν ξεκάθαρα για ένα νέο µοντέλο της κοινής γεωργικής πο-
λιτικής που θα παρέχει µεγαλύτερο βαθµό επικουρικότητας στα
κράτη-µέλη.

Με απλά λόγια, θα υπάρχουν ορισµένοι κοινοί κανόνες ως
πλαίσιο που θα διασφαλίζει τον ανταγωνισµό, αλλά κάθε κράτος-
µέλος θα επιβάλει ένα εθνικό σχέδιο-φάκελο, κατά τα πρότυπα
λειτουργίας του δεύτερου πυλώνα, για το πώς θα αξιοποιήσει
τους πόρους που του αναλογούν και πώς θα λογοδοτήσει στη
συνέχεια αν δεν επιτύχει τους στόχους που έχει θέσει.

Πρόκειται για µια αρνητική εξέλιξη, ιδιαίτερα για µας, την Ελ-
λάδα, που όµως φαίνεται να µην κατανοούµε. Υπενθυµίζω ότι η
χώρα µας είναι σταθερά χώρα-λήπτρια κονδυλίων, σε αντίθεση
µε τις χώρες του βορρά, οι οποίες εισπράττουν πολύ λιγότερους
πόρους απ’ αυτούς που εισφέρουν. Η χώρα µας είχε ταχθεί από
τη δεκαετία του ’90 σταθερά αντίθετη σε κάθε επανεθνικοποίηση
της ΚΑΠ και είναι λογικό, αφού δεν είχε ποτέ τη δυνατότητα, ιδι-
αίτερα σήµερα, να καλύψει από τον εθνικό προϋπολογισµό τα
περίπου 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ των άµεσων ενισχύσεων ανά
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έτος, τα οποία κατευθύνονται άµεσα στους Έλληνες αγρότες. 
Αντίθετα, οι χώρες του βορρά, κάθε φορά που συζητείται σε

επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης ο προϋπολογισµός του αγροτικού
τοµέα, βάζουν σταθερά θέµα επανεθνικοποίησης της ΚΑΠ, δη-
λαδή κάθε χώρα να χρηµατοδοτεί τον αγροτικό της τοµέα από
εθνικούς πόρους. Μέχρι σήµερα σ’ αυτήν τη συζήτηση το κοινο-
τικό κεκτηµένο για τη στήριξη του ευρωπαϊκού αγροτικού τοµέα
µε κοινούς όρους και κανόνες υπερίσχυε. 

Τα πράγµατα φαίνεται ότι αλλάζουν δραµατικά. Το πρώτο
βήµα για την επανεθνικοποίηση της ΚΑΠ, δηλαδή τη χρηµατοδό-
τηση του αγροτικού τοµέα από εθνικούς πόρους, ήδη έχει γίνει
και είναι περίεργο ότι η Ελλάδα συντάσσεται µε το αίτηµα των
βορείων εταίρων µας για πρώτη φορά, για την επανεθνικοποίηση
της ΚΑΠ. Ο κύριος Υπουργός όχι µόνο συµφώνησε µε τον ευρω-
παϊκό σχεδιασµό αντί να τον απορρίψει, αλλά επιπλέον ζήτησε
να µη λογοδοτούν τα κράτη-µέλη για τον τρόπο µε τον οποίον
αξιοποιούν τους πόρους της ΚΑΠ. Η λογική «δικά µας είναι, ό,τι
θέλουµε τα κάνουµε» είναι κοντόφθαλµη, γιατί οδηγεί στο «ψάξε
και βρες τα από την τσέπη σου». Έχουµε ξεχάσει βεβαίως και τι
έγινε τις προηγούµενες δεκαετίες όπου πρυτάνευσαν η κατα-
σπατάληση των επιδοτήσεων, ο «πελατειασµός» και εν τέλει ο
εκµαυλισµός σηµαντικής µερίδας του αγροτικού κόσµου, µε
αποτέλεσµα βεβαίως και την απαξίωση της εθνικής παραγωγής. 

Αλλά και από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν
είδαµε να γίνεται αντιληπτή η µεγάλη εικόνα, όπως και τα παιχνί-
δια των συσχετισµών που παίζονται σε ευρωπαϊκό επίπεδο, παι-
χνίδια στα οποία εµείς µε τη γνωστή µας ελαφρότητα µονίµως
παίρνουµε τη λάθος πλευρά. Στο πλαίσιο ενός κακώς εννοούµε-
νου κοµµατικού πατριωτισµού, η Νέα Δηµοκρατία συµφώνησε
µε την ευρωπαϊκή της πολιτική οικογένεια, το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόµµα, στη συνδιαµόρφωση της νέας αρχιτεκτονικής της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής, αλλά στην κατεύθυνση της επιθυµίας των
βόρειων χωρών. Δεν είναι τυχαίο ότι όλες οι υπόλοιπες χώρες
του ευρωπαϊκού νότου κράτησαν αποστάσεις απ’ αυτήν την πρό-
ταση της επιτροπής.

Οι άµεσες ενισχύσεις ΚΑΠ αποτελούν χρηµατοδότηση ζωτικής
σηµασίας για την ευρωπαϊκή γεωργία και ιδιαίτερα για τον ελλη-
νικό αγροτικό τοµέα. Η διάρθρωσή του σε µικροµεσαίες, οικο-
γενειακού τύπου αγροτικές εκµεταλλεύσεις, δεν του επιτρέπουν
να επιβιώσει σε συνθήκες παγκοσµιοποίησης και µεγάλων οικο-
νοµικών κλιµάκων. Αυτό είναι βέβαιο. Το να δεσµευόµαστε µε πο-
λιτικές υπέρ της επανεθνικοποίησης και µάλιστα να δεσµευόµα-
στε γι’ αυτές ακόµα και για τις µετά το 2020 προγραµµατικές πε-
ριόδους, που θα αλλάξουν τελείως το τοπίο των άµεσων ενισχύ-
σεων, είναι αφελές. 

Θα µιλήσω πολύ σύντοµα για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Το τρέχον ΠΑΑ, πέρα από τα µέτρα που συνεχίζονται,
όπως είναι το «Νέοι Αγρότες», τα σχέδια βελτίωσης, η ενίσχυση
για τη βιολογική παραγωγή και οι κάθε είδους επενδύσεις, είχε
δύο πολύ σηµαντικά νέα µέτρα, την οικονοµική ενίσχυση των
οµάδων και οργανώσεων παραγωγών και τους γεωργικούς συµ-
βούλους. 

Το µέτρο του συστήµατος παροχής γεωργικών συµβουλών,
που είναι κανονιστική υποχρέωση χρηµατοδοτούµενη από την
Ευρωπαϊκή Ένωση µε δέσµευση 120 εκατοµµυρίων ευρώ και το
οποίο θα πρέπει να καλύπτει ένα ευρύ φάσµα συµβουλών για τις
κανονιστικές υποχρεώσεις των παραγωγών, καθώς και τις οικο-
νοµοτεχνικές συµβουλές για την οικονοµική µεγέθυνση των
αγροτικών εκµεταλλεύσεων, είναι αναµφισβήτητα εξαιρετικά ση-
µαντικό. 

Αναρωτιέµαι, όµως, αν αντιλαµβανόµαστε όλοι τη σπουδαιό-
τητα αυτή, γιατί το σύστηµα των γεωργικών συµβουλών θα έβαζε
σε µια τάξη το υφιστάµενο άναρχο καθεστώς των συµβουλών
που ακριβοπληρώνονται από τους αγρότες και θα κάλυπτε τα
κενά που υπάρχουν και που εντοπίζονται κυρίως στην περιφερει-
ακή εξειδίκευση της αγροτικής πολιτικής του Υπουργείου, στη
διασύνδεση της έρευνας µε την πραγµατική παραγωγή και στη
διάχυση των αποτελεσµάτων της.

Για να τρέξει το µέτρο, πρέπει να δηµιουργηθεί, όµως, ένα
εθνικό θεσµικό υπόβαθρο, πάνω στο οποίο θα στηριχθεί. 

Πού βρισκόµαστε σήµερα, κύριε Υπουργέ; 

Και βεβαίως, θα έπρεπε να υπάρχει µια ευρωπαϊκή πιστοποί-
ηση για να αντιµετωπίζουµε ισότιµα τους αγρότες του βορρά,
τους αγρότες προχωρηµένων χωρών, όπως είναι η Γαλλία ή η
Ιταλία, µε τους αγρότες περιοχών όπως είναι η Ελλάδα ή η Ρου-
µανία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέρες Ιανουαρίου και το -ως συ-
νήθως- καθιερωµένο ραντεβού των αγροτών στα µπλόκα πραγ-
µατοποιείται µε συνέπεια. Η «επαναστατική γυµναστική», όµως,
της κατάληψης των εθνικών οδών δεν είναι η απάντηση στα
υπαρκτά προβλήµατα των αγροτών, τα οποία µάλιστα διογκώ-
νονται. Εξάλλου και οι πιο σκληρές κινητοποιήσεις κατέληγαν
πάντα σε απόλυτη ήττα του ίδιου του αγροτοσυνδικαλιστικού κι-
νήµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε µισό λεπτό, ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για να µπορέσουν οι αγρότες να έχουν φοροδοτική και εισφο-

ροδοτική ικανότητα η Κυβέρνηση, πρέπει να δηµιουργήσει τις
προϋποθέσεις, πριν απ’ όλα, για παραγωγή εισοδήµατος. 

Αυτό που σήµερα ζητείται είναι η αξιοποίηση των θεσµικών και
οικονοµικών ευκαιριών που η ΚΑΠ εξακολουθεί να µας παρέχει,
αλλά και οι ευκαιρίες, που το ελληνικό µεσογειακό αγροδιατρο-
φικό πρότυπο προσφέρουν στον Έλληνα παραγωγό, µε τη συµ-
µετοχή του, βέβαια, σε µεγάλα συλλογικά σχήµατα -κυρίως
οµάδες παραγωγών- που αποτελούν το κλειδί της βιωσιµότητάς
του, δεδοµένου ότι έξω από αυτά δεν µπορεί να καρπωθεί την
προστιθέµενη αξία του προϊόντος που παράγει και βεβαίως δεν
µπορεί να είναι βιώσιµος οικονοµικά. Διαφορετικά, µοιραία, θα
βλέπουµε τα χρόνια να περνούν, τις ευκαιρίες να χάνονται και τα
προβλήµατα να πολλαπλασιάζονται.   

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗ-

ΜΑΡ, κ. Γεννηµατά, έχει τώρα τον λόγο.
Ορίστε, κυρία Γεννηµατά.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώ την παρέµβασή µου από
τα εθνικά ζητήµατα και πιο συγκεκριµένα από το Σκοπιανό που
απασχολεί αυτές τις µέρες, ιδιαίτερα, τον ελληνικό λαό. 

Δυστυχώς, όπως φάνηκε και από τη συνάντηση του Νταβός,
ο κ.Τσίπρας συνεχίζει την εν κρυπτώ διπλωµατία, συνεχίζει τη µυ-
στική διπλωµατία. Και βέβαια δεν έχουµε πάρει ακόµα απάντηση
στο βασικό ερώτηµα αν ο κ. Τσίπρας έχει αναλάβει δεσµεύσεις
για την προώθηση της ενταξιακής διαδικασίας των Σκοπίων στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς να έχει εξασφαλίσει οριστική λύση στο
πρόβληµα. Σε κάθε περίπτωση, η κυβερνητική διγλωσσία υπονο-
µεύει την όποια διαπραγµάτευση. 

Από την άλλη µεριά, η πρόσφατη θέση του κ. Μητσοτάκη για
µη λύση στο ζήτηµα της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας
της Μακεδονίας, επιβεβαιώνει την πλήρη ακροδεξιά στροφή του
και δεν εξυπηρετεί τα εθνικά συµφέροντα. Είναι, δε, απαράδεκτο
η Νέα Δηµοκρατία, η παράταξη που δηµιούργησε και συντήρησε
το ζήτηµα των Σκοπίων, να προσπαθεί σήµερα να αποφύγει τις
ευθύνες της. 

Οι κίνδυνοι που εγκυµονεί η παράταση του σηµερινού αδιεξό-
δου καθιστούν επιβεβληµένη την αναζήτηση εθνικά επωφελούς
λύσης, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι εµείς δίνουµε λευκή επιταγή
για οποιαδήποτε δήθεν λύση. Από την Κυβέρνηση το ζητούµενο
είναι µια αποτελεσµατική και ολοκληρωµένη λύση που διασφα-
λίζει πλήρως τα ελληνικά συµφέροντα και περιλαµβάνει το σύ-
νολο των απαραίτητων εγγυήσεων που θα αποτρέπουν ενέργειες
αλυτρωτισµού, προπαγάνδας και καταστρατήγησης του πνεύµα-
τος, αλλά και της ουσίας όσων θα συµφωνηθούν. Κανείς δεν
µπορεί να προεξοφλεί την τελική µας στάση, η οποία θα καθορι-
στεί µε αίσθηµα πατριωτικής ευθύνης και όχι στη βάση µικρο-
κοµµατικών σκοπιµοτήτων αξιολογώντας, όµως, το σύνολο της
τελικής πρότασης που θα φέρει, εάν και όταν τη φέρει, η Κυβέρ-
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νηση και θα διατυπωθεί βεβαίως επισήµως. Σεβόµαστε τις γνή-
σιες ευαισθησίες του ελληνικού λαού. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δη-
µοκρατία παίζουν στην πλάτη του ελληνικού λαού και µε αυτό το
εθνικό θέµα και προσπαθούν να τον διχάσουν. 

Εµείς δεν πρόκειται να το επιτρέψουµε αυτό. Τηρούµε υπεύ-
θυνη και σταθερή στάση. 

Κι έρχοµαι στο θέµα της επερώτησης, ο τίτλος της οποία θα
µπορούσε να είναι: «Οι αγρότες στο απόσπασµα».

Η υπερφορολόγηση τους γονατίζει. Δηµιούργησε πολύ µε-
γάλα προβλήµατα σε υγιείς αγροτικές εκµεταλλεύσεις. Τα έσοδα
του κράτους; Πενιχρά. Η δε σύνδεση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών απευθείας µε το αγροτικό εισόδηµα, τους έχει περάσει τη
θηλιά στον λαιµό.

Πήρατε τον ΟΓΑ από ένα ανταποδοτικό ταµείο και µε την ενο-
ποίηση το ισοπεδώσατε µέσα στη γενικότερη υποβάθµιση του
ασφαλιστικού συστήµατος. Η αξιοποίηση των 6 δισεκατοµµυρίων
ευρώ του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης καρκινοβατεί. Η
ελληνική κτηνοτροφία συρρικνώνεται, λόγω των χαµηλών τιµών
του γάλακτος, του υψηλού κόστους των ζωοτροφών αλλά και
των ελληνοποιήσεων. Η απορρόφηση του προγράµµατος Αλι-
είας, µηδενική.

Το ενδιαφέρον που εκδηλώνεται από νέους να ασχοληθούν µε
το αγροτικό εισόδηµα, δεν αξιοποιείται από την Κυβέρνηση. Οι
επιλαχόντες των προκηρύξεων του προγράµµατος «Νέων Αγρο-
τών» διαφόρων περιφερειών βρίσκονται σε αναµονή. Αυτή η εκ-
κρεµότητα πρέπει να αντιµετωπιστεί θετικά. Το λέµε εδώ και
πάρα πολλούς µήνες. Πρέπει µε πράξεις να δείξουµε ότι η ανα-
νέωση του αγροτικού πληθυσµού αποτελεί µεγάλο, κεντρικό,
εθνικό στόχο. Οφείλουµε να εµπιστευτούµε τους νέους ανθρώ-
πους και να τους δώσουµε ευκαιρίες, αλλά και κίνητρα.

Έρχοµαι στο θέµα του ΕΛΓΑ. Προσποιείται και εδώ η Κυβέρ-
νηση ότι όλα βαίνουν καλώς. Η αλήθεια είναι, όµως, ότι συνεχί-
ζονται οι καθυστερήσεις εκτίµησης των ζηµιών και πληρωµής
των αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ, που έχουν ως συνέπεια οι
αγρότες των περιοχών που έχουν πληγεί από διάφορα ζηµιογόνα
αίτια και ακραία καιρικά φαινόµενα, να βρίσκονται σήµερα σε
απόγνωση, µη µπορώντας να ανταποκριθούν στις οικονοµικές
τους υποχρεώσεις.

Σε απόγνωση βρίσκονται και οι τευτλοπαραγωγοί που δεν γνω-
ρίζουν πότε θα πληρωθούν για την παραγωγή του 2017 και δεν
γνωρίζουν αν πρέπει να καλλιεργήσουν το 2018, αφού η Ελλη-
νική Βιοµηχανία Ζάχαρης βρίσκεται σε διάλυση. Σε ιδιαίτερα δύ-
σκολη οικονοµική κατάσταση βρίσκονται οι ροδακινοπαραγωγοί
και οι παραγωγοί οπωροκηπευτικών που επλήγησαν από ακραία
καιρικά φαινόµενα, αλλά και από το εµπάργκο στις εξαγωγές
προς τη Ρωσία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές είναι φανερό, από όλα τα παρα-
πάνω, ότι η κατάσταση στην ελληνική ύπαιθρο είναι πολύ δύ-
σκολη και εντελώς διαφορετική από την εικονική πραγµατικότητα
που προσπαθεί να παρουσιάζει ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρ-
νησή του στα διάφορα περιφερειακά συνέδρια.

Αντί για συγκεκριµένα µέτρα και πολιτικές για τη στήριξη των
αγροτών, αλλά και της ελληνικής περιφέρειας, παρακολουθούµε
γενικόλογες διακηρύξεις του Πρωθυπουργού και των Υπουργών
του για την ανάπτυξη, που διαρκώς έρχεται, αλλά, δυστυχώς για
τον τόπο, ούτε οι αγρότες τη βλέπουν να έχει έρθει.

Οφείλει να αντιληφθεί η Κυβέρνηση µια πολύ απλή αλήθεια: η
οικονοµία της ελληνικής περιφέρειας επηρεάζεται σηµαντικά
από τον αγροτικό τοµέα. Άρα ανάπτυξη της περιφέρειας µε µεί-
ωση του εισοδήµατος των γεωργών και των κτηνοτρόφων, απλά
δεν µπορεί να υπάρξει. Ανάπτυξη της περιφέρειας, δε, χωρίς δια-
σύνδεση του αγροτικού τοµέα µε τον τουρισµό, επίσης δεν µπο-
ρεί να προχωρήσει.

Κυρίες και κύριοι, είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση αδυνατεί να
ανταποκριθεί στις ανάγκες και τις απαιτήσεις της εποχής. Δεν
έχει σχέδιο για την παραγωγική αναδιάρθρωση και τον εκσυγ-
χρονισµό των αγροτικών εκµεταλλεύσεων. Είναι κατώτερη των

περιστάσεων. Δεν µπορεί να εµπνεύσει τις δυνάµεις της παρα-
γωγής και της δηµιουργίας, δεν έχει την εµπιστοσύνη των γεωρ-
γών, των κτηνοτρόφων, των αλιέων που αγωνίζονται σε όλη τη
χώρα, ζητώντας αλλαγή πολιτικής και διεκδικώντας δίκαια αιτή-
µατα.

Όπως έχουµε πει επανειληµµένα, εµείς δεν περιοριζόµαστε
στην κριτική. Αναγνωρίζουµε την πολύ µεγάλη οικονοµική και κοι-
νωνική σηµασία, τον κρίσιµο ρόλο του αγροτικού τοµέα για την
έξοδο της χώρας από την κρίση, αλλά και τη συµβολή του τόσο
στην απασχόληση όσο και στην εξασφάλιση της κοινωνικής συ-
νοχής.

Έχουµε επεξεργαστεί και καταθέσει ένα ολοκληρωµένο πλαί-
σιο πολιτικής για τους αγρότες και την ύπαιθρο, για την αντι-
στροφή της καταστροφικής πορείας, για µία καλύτερη και ελπι-
δοφόρα προοπτική για τον αγροτικό τοµέα και την ελληνική πε-
ριφέρεια. Έχουµε δεσµευτεί -και έχω δεσµευτεί και προσωπικά-
να προωθήσουµε συγκεκριµένα µέτρα και πολιτικές µε βάση ένα
εθνικό σχέδιο ανάπτυξης και παραγωγικής αναδιάρθρωσης.

Ενδεικτικά αναφέροµαι σήµερα σε δέκα από αυτά: 
Επανεξέταση της φορολόγησης των αγροτών, µε προοδευτική

µείωση του φόρου εισοδήµατος, αλλά και της φορολογίας των
ενισχύσεων. 

Αποσύνδεση των ασφαλιστικών εισφορών από το φορολογη-
τέο εισόδηµα. 

Μείωση του κόστους παραγωγής, µε έµφαση στα αγροτικά
εφόδια, στην ηλεκτρική ενέργεια και στην καθιέρωση αγροτικού
πετρελαίου. 

Θέσπιση κινήτρων για την προώθηση σύγχρονων, ισχυρών και
νοικοκυρεµένων συνεταιρισµών και οµάδων παραγωγών που πα-
ρεµβαίνουν αποτελεσµατικά στην προµήθεια εφοδίων, αλλά και
στην εµπορία των προϊόντων. 

Έργα υποδοµής, µε αξιοποίηση του κάθε ευρώ που µπορεί να
διατεθεί από τα κοινοτικά ταµεία, για την ενεργειακή αυτοτέλεια
των αγροτικών εκµεταλλεύσεων και το νερό. 

Αντιµετώπιση των «κόκκινων» δανείων και του πρωτογενούς
τοµέα για µία δεύτερη ευκαιρία στους αγρότες και στις επιχει-
ρήσεις του αγροδιατροφικού τοµέα και την καθιέρωση ακατά-
σχετου λογαριασµού για τους αγρότες, τις αγροτικές εκµεταλ-
λεύσεις και επιχειρήσεις. 

Κατάργηση του φόρου στο κρασί. Η Κυβέρνηση το παραπέµ-
πει διαρκώς στο µέλλον. Ίσως το ετοιµάζει για λίγο πριν από τις
εκλογές; Είναι η συνήθειά της! Όµως, πρέπει να γίνει και πρέπει
να γίνει άµεσα.

Θεσµική προστασία της παραγωγικής γης και πολιτικές µε φο-
ροκίνητρα, φοροαπαλλαγές, µε Τράπεζες Γης για αξιοποίησή
της από παραγωγούς. 

Ενεργοποίηση των ελεγκτικών µηχανισµών για να παταχθούν
οι παράνοµες ελληνοποιήσεις, οι πρακτικές των εναρµονισµένων
τιµών και να κλείσει η ψαλίδα µεταξύ των τιµών στο χωράφι και
των τιµών στο ράφι.

Τέλος, επικαιροποίηση του νοµοθετικού και κανονιστικού πλαι-
σίου λειτουργίας του ΕΛΓΑ στην κατεύθυνση αντιµετώπισης των
νέων κινδύνων που προκύπτουν από την κλιµατική αλλαγή, αλλά
και τελικά τη µείωση του χρόνου καταβολής των αποζηµιώσεων.

Θέλουµε το χώρο της ελληνικής υπαίθρου, ένα χώρο για να
ζεις, ένα χώρο για να επιχειρείς. 

Κυρίες και κύριοι, είναι γνωστό ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επε-
ξεργάζεται προτάσεις αλλαγών στην ΚΑΠ για την περίοδο µετά
το 2020. Εµείς θεωρούµε πολύ µεγάλης σηµασίας για τη χώρα
αυτό το ζήτηµα και για αυτό θα έπρεπε µε πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης να έχει ήδη ανοίξει αυτός ο διάλογος και στην κοινω-
νία, αλλά και στη Βουλή. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς είµαστε αντίθετοι -όπως ήµασταν
και στο παρελθόν- σε οποιαδήποτε προσπάθεια επανεθνικοποί-
ησης της ΚΑΠ και µείωσης των διατιθέµενων πόρων. Είµαστε,
όµως, θετικοί σε αλλαγές για δικαιότερη κατανοµή των ενισχύ-
σεων, για είσοδο νέων στο αγροτικό επάγγελµα, για µείωση της
γραφειοκρατίας, απλοποίηση των κανόνων εφαρµογής και µεί-
ωση του διοικητικού κόστους υλοποίησης των προγραµµάτων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γνωστό ότι η παράταξή µας
έχει ισχυρούς δεσµούς µε τους αγρότες. Είµαστε δίπλα τους.
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Στηρίζουµε διαχρονικά τα δίκαια αιτήµατά τους. Τους νοιαζόµα-
στε πραγµατικά και έµπρακτα από την εποχή του Ανδρέα Παπαν-
δρέου και µέχρι σήµερα. 

Σήµερα, εδώ από τη Βουλή, θέλω να απευθύνω από καρδιάς
ένα κάλεσµα προς τις αγρότισσες και τους αγρότες, προς όλες
τις δυνάµεις της παραγωγής και της δηµιουργίας, ιδιαίτερα προς
τους νέους αγρότες, τους νέους επιστήµονες, τους νέους άνερ-
γους, που ασφυκτιούν στις πόλεις και στα χωριά, να πάρουν στα
χέρια τους την υπόθεση της ανάπτυξης και της παραγωγικής
ανασυγκρότησης του τόπου. Μαζί µπορούµε να δώσουµε ελπίδα
και προοπτική στη χώρα, αλλά και πνοή στην ύπαιθρο. 

Εµείς δεσµευόµαστε -και δεσµεύοµαι προσωπικά- ότι το Κί-
νηµα Αλλαγής θα πρωταγωνιστήσει το επόµενο διάστηµα για να
δώσει πνοή και ζωντάνια στην ελληνική περιφέρεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μανιάτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η

Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής, Φώφη Γεννηµατά, ανέφερε
προηγουµένως ότι στο εθνικό θέµα των Σκοπίων υπάρχει κυβερ-
νητική διγλωσσία και ανικανότητα. Και είναι έτσι. Το βλέπουµε
καθηµερινά. Το χειρότερο, όµως, είναι ότι αυτή η διγλωσσία και
ανικανότητα δεν χαρακτηρίζει µόνο τα ζητήµατα της εξωτερικής
πολιτικής, αλλά διαπερνά οριζόντια το σύνολο της κυβερνητικής
πολιτικής και πολύ περισσότερο τα θέµατα του πρωτογενούς
τοµέα, της αγροτικής παραγωγής, της αλιείας κ.λπ..

Κύριε Υπουργέ, το Υπουργείο, µε τη δική σας ευθύνη, είναι το
χαρακτηριστικό παράδειγµα αναξιόπιστης και αντιπαραγωγικής
πολιτικής. Πριν λίγες µέρες δεν τολµήσατε να σβήσετε τα τρία
κεράκια των γενεθλίων σας. Θυµάστε µε τι πανηγυρισµούς και
διθυράµβους σβήσατε το πρώτο σας κεράκι και το δεύτερο κε-
ράκι; Για το τρίτο γιατί ντρέπεστε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν συνηθίζω να σβήνω κεράκια!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Διότι, προφανώς, δεν θέλετε να δείτε
στα µάτια τους Έλληνες πολίτες. Διότι, προφανώς, ίσως θα έπ-
ρεπε να υπάρχει µία λαµπάδα για το θάψιµο όλων των ελπίδων,
των προοπτικών και ονείρων που είχατε δηµιουργήσει στους Έλ-
ληνες πολίτες. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα να δούµε τι έχει γίνει σε αυτά τα τρία
χρόνια του µνηµονίου Τσίπρα. 

Κατ’ αρχάς πρέπει να πούµε στους Έλληνες πολίτες, ότι µέχρι
και το 2015 ο αγροτικός τοµέας, ο πρωτογενής τοµέας ήταν
εκτός µνηµονίων. Δεν είχε παρέµβει η τρόικα στους Έλληνες
αγρότες, στον πρωτογενή τοµέα, µέχρι το 2015. Και τι καταφέ-
ρατε; Εντάξατε πλήρως το σύνολο των δραστηριοτήτων του
πρωτογενούς τοµέα στο µνηµόνιο το δικό σας, αυτό που υπο-
γράψατε. Μεγάλο επίτευγµα! 

Και, βεβαίως, αφού έχετε οδηγήσει σε αγρανάπαυση το σύ-
νολο της ελληνικής παραγωγής, έχετε προχωρήσει και σε πολλά
άλλα ενδιαφέροντα µέτρα, όπως είναι τα εξής: Φορολόγηση των
ενισχύσεων της ΚΑΠ, αποδυνάµωση της ελληνικής κτηνοτροφίας
µε την επέκταση της ηµεροµηνίας του φρέσκου γάλακτος, ανυ-
παρξία τραπεζικών χρηµατοδοτήσεων, κατάργηση του ΟΓΑ και
µείωση των αγροτικών συντάξεων, καθυστερήσεις στις αποζη-
µιώσεις του ΕΛΓΑ και απόλυτη ανυπαρξία ελέγχων στην αγορά. 

Πάρτι ελληνοποιήσεων γίνεται, συναδέλφισσες και συνάδελ-
φοι! Επιβαρύνονται οι Έλληνες καταναλωτές, εκτός αγοράς
βγαίνουν οι Έλληνες παραγωγοί και τα κερδοσκοπικά τερτίπια
των µεσαζόντων είναι ο κανόνας στον αγροτικό τοµέα. 

Ας ξεκινήσουµε µε το πρώτο θέµα, στο οποίο θέλω να ανα-
φερθώ. Πρώτο ζήτηµα είναι η εξοντωτική φορολόγηση και οι
ασφαλιστικές εισφορές. Είχαµε προειδοποιήσει την Κυβέρνηση:
«Δηµιουργείτε θερµοκήπιο εισφοροδιαφυγής και φοροδιαφυ-
γής». Και  η πραγµατικότητα, δυστυχώς, ήρθε να µας επιβεβαι-
ώσει. Το καινούργιο «φρούτο» στην ελληνική ύπαιθρο, στην
ελληνική περιφέρεια ξέρετε ποιο είναι. Διάφοροι τύποι, Έλληνες
και Βαλκάνιοι, παριστάνουν τους εµπόρους, αγοράζουν τα προ-

ϊόντα χωρίς παραστατικά και τα κάνουν εξαγωγή ατυποποίητα
σε γειτονικές χώρες. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να χάνει η εθνική
οικονοµία, να χάνει ο Έλληνας αγρότης, να δυσφηµίζεται το ελ-
ληνικό προϊόν, να κινδυνεύει η υγεία των καταναλωτών και στο
τέλος της ηµέρας ο πρωτογενής τοµέας να χάνει µία ακόµα µε-
γάλη ευκαιρία, γιατί ακριβώς, λόγω της απώλειας και των εσό-
δων του δηµοσίου, δεν υπάρχει καµµία προοπτική και ελπίδα. 

Πρέπει να σας πω ότι αυτό το παράδειγµα το αντιµετωπίζουµε
και στην Αργολίδα µε τα πορτοκάλια. Αυτές είναι τραγικές περι-
πτώσεις, για τις οποίες η Κυβέρνηση δεν έχει καµµία απάντηση,
όπως δεν έχει και καµµία απάντηση για το ότι δεν προχωρούν τα
προγράµµατα των νέων αγροτών, δεν έχει καµµία απάντηση στο
γιατί έβγαλαν έξω από τις εκατόν είκοσι δόσεις τους αγρότες. 

Έρχοµαι στο δεύτερο θέµα, στον φόρο στο κρασί. Ιλαροτρα-
γωδία! Τραγική ανικανότητα! Τον Αύγουστο υποσχεθήκατε
στους αµπελουργούς, στους οινοποιούς, στους εξαγωγείς ότι
θα τον καταργήσετε. Τους κοροϊδεύετε. Τώρα κάνετε ότι δεν
τρέχει τίποτα. Ακόµα και να καταργήσετε τον φόρο στο κρασί, η
ζηµιά έχει ήδη γίνει. Πολλές από αυτές τις αγορές έχουν ήδη
χαθεί και συνεχίζουν να χάνονται. Η ζηµιά πια έχει επέλθει. 

Έρχοµαι στο τρίτο ζήτηµα. Κύριε Υπουργέ, έχετε ακούσει τον
όρο «Τέταρτη Βιοµηχανική Επανάσταση»; Έχετε ακούσει, σας
έχουν ενηµερώσει οι σύµβουλοί σας, ότι σε όλο τον σύγχρονο,
τον αναπτυγµένο κόσµο, η γεωργία πια αλλάζει µε την αξιοποί-
ηση των νέων τεχνολογιών; Οι νέες τεχνολογίες µπορούν να µας
προσφέρουν 80% µείωση της σπατάλης του νερού, 60% µείωση
του ηλεκτρικού ρεύµατος, της κατανάλωσης ενέργειας, 70% µεί-
ωση των αγροτικών εφοδίων και των φαρµάκων.

Έχετε κάνει τίποτε; Μπορείτε να µας πείτε ποια είναι η πολι-
τική του Υπουργείου σας σε αυτή τη µεγάλη επανάσταση που
έχει ήδη ξεκινήσει και στην οποία προσπαθούν µε αγωνία να εν-
ταχθούν κάποιες πιλοτικές περιοχές, όπως η Ξάνθη, η Αργολίδα,
η Αιτωλοακαρνανία; Και απέναντί τους αυτοί οι πρωτοπόροι
αγρότες βρίσκουν µόνο τη γραφειοκρατία του Υπουργείου!

Δεν θα αναφερθώ καθόλου στο ότι δεν έχετε προχωρήσει την
προκήρυξη του προγράµµατος για τις αγροτικές συµβουλές, για
τις συµβουλές στον πρωτογενή τοµέα. 

Το τέταρτο ζήτηµα αφορά το νερό και τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, επειδή πριν λίγους µήνες επι-
σκεφθήκατε τον τόπο µου, την Αργολίδα, σας βάλαµε τότε το
θέµα της επέκτασης του Αναβάλου, του έργου πνοής της Αργο-
λίδας. Είναι ένα έργο το οποίο δροµολογήθηκε την περίοδο 2011
- 2014, γύρισε σελίδα και µάλιστα, το 2012 προκηρύξαµε την
πρώτη επέκταση του έργου για 6.850.000 προς Ελληνικό και
Κουτσοπόδι. Το έργο αυτό έπρεπε να έχει τελειώσει µέσα στο
2015, έχουµε µπει στο 2018 κι ακόµη το έργο δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί, γιατί δεν έχουν προχωρήσει, υποτίθεται, κάποιες µικρές
απαλλοτριώσεις. 

Υπάρχει, όµως, κι ένα δεύτερο. Η υποκρισία της Κυβέρνησης,
η κοµµατική της σκοπιµότητα να παρουσιάσει ψεύτικο υπερπλε-
όνασµα, την οδήγησαν να κάνει αυτό που έχει µάθει να κάνει: να
µειώνει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων κατά 850 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Θύµα αυτής της µείωσης του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων ήταν και η άλλη επέκταση του Αναβάλου προς τις Μυ-
κήνες, τα Φίχτια, το Μοναστηράκι, εκεί που είχαµε διασφαλίσει
7.800.000 ευρώ, είχαµε ολοκληρώσει τις µελέτες, είχαµε τελει-
ώσει τα τεύχη δηµοπράτησης και σήµερα που µιλάµε, µετά από
τρία χρόνια ΣΥΡΙΖΑ, θα µπορούσε και αυτή η επέκταση προς τις
Μήκυνες να έχει γίνει πράξη. Τα κατάπιατε όλα, για να παραστή-
σετε, δήθεν, τους κοινωνικά ευαίσθητους.

Περιττεύει να πω -το αναπτύξαµε αυτό και στην πρόσφατη συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου για τις Ενεργειακές Κοινότητες- ότι η
µοναδική δράση, δοµικού χαρακτήρα, που έπρεπε να έχει υλο-
ποιηθεί από τις αρχές του 2015, ήταν η δυνατότητα να εγκατα-
στήσουν ανανεώσιµες πηγές ενέργειας οι τετρακόσιοι δεκαέξι
τοπικοί οργανισµοί εγγείων βελτιώσεων, όπου είναι ενταγµένοι
τριακόσιες χιλιάδες Έλληνες αγρότες και που µπορούν να µει-
ώσουν κατά 50% το κόστος της ενέργειας. Ο µέσος αγρότης
πληρώνει 5.000 µε 6.000 ευρώ τον χρόνο, κατ’ ελάχιστον, για τη
ΔΕΗ. Αυτά τα χρήµατα µπορούν να µειωθούν στο µισό. Δεν κά-
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νετε, όµως, τίποτε, ενώ εµείς νοµοθετήσαµε από το τέλος του
2014 τη δυνατότητα να το εντάξουµε.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, µε την τελευταία, ίσως και σηµαν-
τικότερη, παρατήρηση, τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική. 

Κύριε Υπουργέ, για το πρόγραµµα 2014 - 2020, για τη γεωργία,
την αλιεία, την κτηνοτροφία και όλους τους τοµείς, παραλάβατε
από εµάς 20 δισεκατοµµύρια ευρώ και άλλα 15 δισεκατοµµύρια
για υπόλοιπο ΕΣΠΑ. Ο πήχης της ικανότητας της διαπραγµάτευ-
σής σας είναι τα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μη διανοηθείτε να
πείτε ότι λόγω του Brexit θα υπάρξουν µειώσεις, διότι σας θυµίζω
ότι τέτοιες προσπάθειες είχαν γίνει και το 2011 και το 2012 και
τις αποτρέψαµε. 

Προχωράτε, όµως, σε κάτι τραγικό, αδιανόητο. Μιλήσατε για
επανεθνικοποίηση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής; Είναι σοβαρό
πράγµα να απευθυνθείτε στους Έλληνες αγρότες και µπροστά
στο αδιέξοδο που έχετε δηµιουργήσει µε τη δική σας ανικανό-
τητα, να µιλήσετε για επανεθνικοποίηση της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής, δηλαδή το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων να
πληρώνει επιδοτήσεις των αγροτών;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ποιος το είπε αυτό; Είναι φοβερό δηλαδή!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Μπροστά, ακριβώς, στην ανικανότητά
σας να διαµορφώσετε µία εθνική στρατηγική, µε συνεννόηση
όλων των πολιτικών δυνάµεων, για ένα στρατηγικό σχέδιο, για
το θεµέλιο του νέου παραγωγικού µοντέλου της χώρας, που είναι
ο πρωτογενής τοµέας, προχωρείτε σε «άλλα λόγια ν’ αγαπιόµα-
στε».

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έλεος, δεν µπορείτε να ψεύδεστε ασύστολα!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. 

Θεωρώ ότι ήρθε η ώρα να αντιµετωπίσετε µε ειλικρίνεια τους
Έλληνες αγρότες. Εµείς, στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, στο
Κίνηµα Αλλαγής, έχουµε καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις και
τους κοιτάµε στα µάτια. Έχουµε πει την αλήθεια και είµαστε η
µοναδική παράταξη που έχει πρόγραµµα ανασυγκρότησης του
πρωτογενούς τοµέα, το οποίο µπορεί να αποτελέσει πράγµατι
το θεµέλιο για το νέο παραγωγικό µοντέλο της χώρας και θα
φέρει χαµόγελο και αισιοδοξία στους αγρότες. Θα φέρει χαµό-
γελο, αισιοδοξία και προοπτική κυρίως στα νέα παιδιά που θέ-
λουν να καινοτοµήσουν, να δηµιουργήσουν, να γίνουν εξωστρε-
φείς αγρότες και παραγωγοί και να φέρουν νέο εθνικό πλούτο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Σκανδαλίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η Πρόεδρός µας προηγούµενα έβαλε το συνολικότερο πλαί-
σιο µιας πολιτικής που θα µπορούσε πραγµατικά να οδηγήσει
τον αγροτικό τοµέα από την αποδιάρθρωση στην ανάπτυξη.

Ο εισηγητής µας και οι οµιλητές µέχρι τώρα περιέγραψαν µε
τα εντονότερα χρώµατα τα τεράστια προβλήµατα που σε κάθε
τοµέα δηµιούργησε η αντιαγροτική πολιτική της Κυβέρνησης. Τα
κυριότερα απ’ αυτά είναι η φορολογία, οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές, το κόστος παραγωγής, η έλλειψη ρευστότητας και κυρίως
η ασύδοτη αγορά.

Εγώ θα ήθελα να σταθώ στη συνολική, διαρθρωτική συµβολή
και στην αναπτυξιακή διαδικασία του τοµέα, γιατί αντιλαµβάνο-
µαι ότι η απόσταση ανάµεσα στο success story του Πρωθυπουρ-
γού, ότι η ανάπτυξη ήρθε, και στην πραγµατικότητα που ζει ο
αγροτικός τοµέας, είναι τεράστια και δεν µπορεί να καλυφθεί µε
καµµιά ωραιολογία ή µε κανένα επικοινωνιακό τέχνασµα.

Μπορεί, κύριε Υπουργέ, να φέρνετε παραδείγµατα µε αριθ-
µούς που δείχνουν κάποιες βελτιώσεις, το ερώτηµα, όµως, που
πρέπει να απαντήσετε είναι το εξής: Έγινε η αγροτική οικονοµία
και τα τρόφιµα η ατµοµηχανή της ανάπτυξης αυτά τα χρόνια,
όπως µπορούσε να γίνει; Υπάρχει αυτή η αντίστροφη πορεία της
χώρας; Δεν έγινε. Είναι τρία χαµένα χρόνια. Αυτό είναι το κεν-
τρικό συµπέρασµα απ’ αυτήν την πολιτική.

Και, όµως, στη τριετία 2009 - 2012 συγκροτήθηκε ένα µακρό-

πνοο εθνικό σχέδιο που προέβλεπε πολυδιάστατη θεσµική και
κυρίως λειτουργική παρέµβαση σε όλους σχεδόν τους τοµείς
του αγροτικού τοµέα. 

Θα απαριθµήσω ενδεικτικά και θα αναρωτηθώ τι έγινε µέχρι
τώρα στην πολιτική γης, που στόχο είχε την αξιοποίηση της σχο-
λάζουσας περιουσίας µε προτεραιότητα στους νέους αγρότες
και τους νέους παραγωγούς. Εκατοµµύρια στρέµµατα κτηµάτων
µπορούσαν να έχουν αποδοθεί και επενδύσεις σε µεγάλα κοµ-
µάτια της δηµόσιας περιουσίας που είχαν εντοπιστεί και ήταν
πάνω από εξακόσια, θα µπορούσαν να είχαν γίνει τώρα και να
υπάρχει πραγµατικά µία αναθέρµανση της ανάπτυξης του τοµέα.
Δεν έγινε απολύτως τίποτα.

Σχεδιάστηκε µία πολιτική περιφερειακής ανάπτυξης µε ενερ-
γοποίηση των περιφερειών, τα καλάθια των προϊόντων, οι αγρο-
διατροφικές συµπράξεις, η συµβολαιακή γεωργία, τα δηµοπρα-
τήρια. Τότε γυρίσαµε όλη τη χώρα και µιλήσαµε µε τους αγρό-
τες, οι οποίοι έφερναν τα προϊόντα τους. Γινόταν αντιπολίτευση,
γινόταν της κακοµοίρας. Μάλιστα, τότε ήταν η πρώτη µνηµονιακή
περίοδος και είναι γνωστό ποια ήταν η ατµόσφαιρα σε αυτές τις
διαδικασίες. Ξεκίνησε µε µεγάλη προσπάθεια αυτή η θεσµική αλ-
λαγή, η οποία, όµως, σταµάτησε.

Ξεκινήσαµε την πολιτική ενίσχυσης και νοµιµοποίησης των κτη-
νοτροφικών µονάδων µε στόχο να δώσουµε άµεσα δυνατότητα
στις ορεινές κτηνοτροφικές µονάδες να νοµιµοποιηθούν. Το νό-
µο τον είχε εγκρίνει η Ευρωπαϊκή Κοινότητα. Μόλις πριν λίγους
µήνες ξαναϋπογράψαµε παράταση για να γλιτώσουν τα πρό-
στιµα, γιατί δεν έχουν νοµιµοποιηθεί µέχρι τώρα, παρ’ όλο που
ήταν µία πολύ απλή διαδικασία.

Κάναµε πολιτική παρέµβαση στην αγορά των προϊόντων µε
στόχο τους µεσάζοντες µε το Μητρώο Εµπόρων, το οποίο δεν
το εφαρµόσατε και το καταργήσατε, και τη διασφάλιση των εγ-
γυήσεων για την πληρωµή των αγροτών. 

Κάναµε µία πολιτική εξυγίανσης και ελέγχου του κυκλώµατος
εµπορίας των φυτοφαρµάκων. Μόλις τώρα αρχίζετε να κάνετε
κάποια δειλά βήµατα µετά από πάρα πολύ µεγάλη καθυστέρηση. 

Κάναµε πολιτική εξυγίανσης, ανασυγκρότησης, εκσυγχρονι-
σµού του συνεταιριστικού κινήµατος µε τις αντιπαραγωγικές, κα-
τεσπαρµένες και σχολάζουσες µονάδες και όλα τα κυκλώµατα
συµφερόντων, που προσβάλλουν τη χώρα και εδώ και στο εξω-
τερικό και την υποβαθµίζουν. Συγχωνεύσεις, οµάδες παραγωγών
έπρεπε σήµερα να είναι στην πρώτη γραµµή του αγώνα που γί-
νεται για τις εξαγωγές και παντού. Δεν υπάρχουν ουσιαστικά! 

Κάναµε πολιτική ανάδειξης πρότυπων µονάδων και καινοτό-
µων πρακτικών, που έδειχναν δρόµους και θα πολλαπλασίαζαν
τις πρωτοβουλίες. 

Κάναµε πολιτική ενοποίησης της έρευνας, της εκπαίδευσης,
της πιστοποίησης σε ενιαίο οργανισµό, αλλά τον αφήσατε να
βουλιάζει και όλα αυτά ενώ διαπραγµατευτήκαµε σκληρά για
τους ΚΑΠ τότε και φέραµε αυτήν τη δυνατότητα που έχει σήµερα
η χώρα, ενώ διασφαλίσαµε την απρόσκοπτη χρηµατοδότηση των
παραγωγών σε όλες τις εκφάνσεις είτε πρόκειται για ασφάλιση
είτε πρόκειται για καταστροφές είτε πρόκειται για τα χρήµατα
που ερχόντουσαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση και είχαµε κάνει
και προετοιµασία και για νέες θεσµικές παρεµβάσεις. 

Δυστυχώς, βλέπετε αυτήν τη χώρα την κυνηγάει µία κατάρα,
η ασυνέχεια του κράτους. Εγώ µπορώ να σας απαριθµήσω δέκα
νόµους που έχουν ξαναψηφιστεί οι ίδιοι νόµοι από άλλες κυβερ-
νήσεις. Δεν τους διάβασε ο Υπουργός; Δεν θέλει να πάρει η προ-
ηγουµένη κυβέρνηση την υπόθεση ότι αυτή τα έχει κάνει και όχι
αυτή; Είναι µια κατάρα που µας συνοδεύει και κρατά την χώρα
σε έναν δρόµο υπανάπτυξης.

Εµείς, επιλέγοντας, θέσαµε ως προτεραιότητα την παραγω-
γική και απρόσκοπτη ανάπτυξη του τοµέα. Τον κρατήσαµε µε
νύχια και µε δόντια εκτός των µνηµονίων. Τα χρήµατα που υπήρ-
χαν τότε για τα σχέδια βελτίωσης πηγαίναν για πάρα πολλές και-
νούριες επενδύσεις. Γινόταν µία πραγµατική διασφάλιση πόρων
που θα µπορούσε να δώσει ώθηση, να αναπτυχθεί επιτέλους
αυτός ο τοµέας, που έπρεπε να αποτελέσει την ατµοµηχανή της
ανάπτυξης. 

Εσείς, δυστυχώς, τον επαναφέρατε όχι µόνο στα µνηµόνια,
αλλά και από την πόρτα και από τα παράθυρα µε αποτέλεσµα
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σήµερα να µην µπορεί το δυναµικό αυτό που υπάρχει, και που
θα µπορούσε να δώσει µία ανάσα σε αυτήν τη χώρα, να µπει σε
έναν δρόµο πραγµατικό. 

Κάναµε συζητήσεις ατέλειωτες –είναι εδώ Βουλευτές που τις
θυµούνται- για όλα τα θέµατα που έχουν σχέση σε κάθε βήµα
της πολιτικής µας. Κάναµε διακοµµατικές συναντήσεις, κάναµε
συναντήσεις στα Υπουργεία µε τους θεσµούς, µε τα πάντα, πη-
γαίναµε σε κάθε περιφέρεια. Αυτόν τον οργασµό δουλειάς, σε
έναν τοµέα που πρέπει να τον πάρεις από τα µαλλιά και να τον
σηκώσεις κυριολεκτικά, δεν τον βλέπουµε να γίνεται από την Κυ-
βέρνησή σας. Εκεί, λοιπόν, που θα µπορούσε να υπάρχει µία
αναδιάρθρωση βλέπουµε την αποδιάρθρωση. 

Δυστυχώς, είναι αλήθεια ότι γεννήσατε πραγµατική ελπίδα ότι
θα ήσασταν η αρχή του νέου. Είναι κρίµα γιατί τελικά γίνεστε το
τέλος του παλιού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και για τον χρόνο, κύριε Σκανδαλίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος για πέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρία

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνεχιζόµενη οικονο-
µική κρίση έχει οξύνει τις ανισότητες. Η ελληνική κοινωνία έχει
φτωχοποιηθεί. Το φορολογικό σύστηµα και το σύστηµα κοινωνι-
κής ασφάλισης έχουν µετατραπεί σε µηχανισµούς παραγωγής
νεόπτωχων. 

Ανάµεσα σε αυτούς συγκαταλέγονται και οι αγρότες. Και τού-
το γιατί; Διότι δεν υπήρξαν µεταρρυθµίσεις σε αυτούς τους το-
µείς που να θωρακίσουν το επάγγελµά τους, να δηµιουργήσουν
ένα κοινωνικό δίκτυ προστασίας και να µετατρέψουν τον πρωτο-
γενή τοµέα σε πραγµατικό πυλώνα ανάπτυξης για τη χώρα. 

Το πολιτικό σύστηµα αδράνησε και αδρανεί ακόµη, στέκεται
αµήχανο περιµένοντας την ανάπτυξη να έρθει µε τρόπο µαγικό
και υπερβατικό. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, έξι κρίσιµα σηµεία, θα έλεγα, κρατούν
την ελληνική οικονοµία στο τέλµα, όπου µειώνουν την αξιοπιστία
της χώρας και φέρνουν τις παραγωγικές δυνάµεις σε απαισιο-
δοξία και απόγνωση, όπως το µεγάλο δηµόσιο χρέος. Δεύτερον,
το προβληµατικό ασφαλιστικό σύστηµα. Τρίτον, τα προβλήµατα
και οι καθυστερήσεις στην απονοµή της δικαιοσύνης. Τέταρτον,
το δυσλειτουργικό φορολογικό σύστηµα. Πέµπτον, η µη στήριξη
του πρωτογενούς τοµέα και, έκτον, τα προβλήµατα της πολυνο-
µίας. Για όλα αυτά καµµία θετική εξέλιξη, καµµία πρόοδος, καµ-
µία µεταρρύθµιση. 

Κύριε Υπουργέ, την ερχόµενη Πέµπτη 1η Φεβρουαρίου, µε
αφορµή τα εγκαίνια της Διεθνούς Έκθεσης «AGROTICA», θα
γίνει ένα συλλαλητήριο στη Θεσσαλονίκη. Τα µπλόκα στους δρό-
µους έχουν ήδη αρχίσει. Να τονίσω ότι δεν έχουν µνήµη χρυσό-
ψαρου οι αγρότες. Βλέπουν τι; Βλέπουν το εισόδηµά τους να
συρρικνώνεται και απεναντίας τα έξοδα να µεγαλώνουν. Σύµ-
φωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, τα έσοδα του Σεπτεµβρίου για το 2017 για
τους αγρότες µειώθηκαν κατά 3,2%, τη στιγµή που τα έξοδά
τους αυξήθηκαν κατά 2,5%, σε σχέση βέβαια µε τον Σεπτέµβριο
του 2016. 

Έλεγε ο Πρωθυπουργός προεκλογικά από την Κρήτη ότι
αυτός που έχει αποκλειστικό εισόδηµα από τον πρωτογενή
τοµέα ή πάνω από το 50% του εισοδήµατός του, πρέπει κυριο-
λεκτικά να προστατευθεί, γιατί αυτός αποτελεί τον παραγωγικό
ιστό του τόπου. 

Και ερωτώ το εξής: Πώς τους προστατεύετε, κύριε Υπουργέ;
Με τις φορολογικές επιβαρύνσεις στο αγροτικό εισόδηµα, από
22% για εισόδηµα έως 20.000 ευρώ, µέχρι 45% για εισόδηµα άνω
των 45.000 ευρώ, µε ένα άτυπο αφορολόγητο όριο στα 9.445
ευρώ; Με την υποχρέωση προκαταβολής του φόρου για την επό-
µενη χρονιά στο 100%, που συν τοις άλλοις, αφαιρεί και τη ρευ-
στότητα; Με αυξήσεις του φόρου στα ενοίκια των χωραφιών
κατά 15% έως και 45%; Με την απροθυµία θεσµοθέτησης του
ακατάσχετου αγροτικού λογαριασµού; Με την αύξηση των ασ-
φαλιστικών εισφορών κατά 16% για το 2017; Με την αύξηση των
ορίων συνταξιοδότησης στα εξήντα επτά και µε τη φορολόγηση
των αγροτικών επιδοτήσεων; Με την κατάργηση του ειδικού

φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο και µε τον ειδικό φόρο κα-
τανάλωσης στο κρασί; Με την υπολειτουργία του ΕΛΓΑ, όταν δεν
έχει καταβάλει ακόµη αποζηµιώσεις που αφορούν το 2016 και το
2017; Με την ανορθολογική αξιοποίηση των πόρων της ΚΑΠ;
Όλα αυτά ως προς τι; Καµµία εξέλιξη, καµµία πρόοδος. 

Κύριε Υπουργέ, έχει µείνει αναξιοποίητο το έργο των Υπουρ-
γών Αγροτικής Ανάπτυξης του ΠΑΣΟΚ. Θυµάµαι την αγωνία του
Κώστα Σκανδαλίδη, του τότε Υπουργού, για την πολιτική γης µε
σκοπό τη µεγέθυνση των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, για το µη-
τρώο αγροτών και αγροτικών εκµεταλλεύσεων, µε σκοπό φυσικά
τη χαρτογράφησή τους και την καταγραφή τους, για την πάταξη
του λαθρεµπορίου και των ελληνοποιήσεων µέσα σε ένα σύ-
στηµα οργανωµένων ελέγχων. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, δώσατε µια υπόσχεση στον ελληνικό
λαό, που αφορά τις επόµενες γενιές, να προχωρήσετε στην πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση του τόπου, γιατί δεν κρινόµαστε για
αυτό που κληρονοµήσαµε, κρινόµαστε για ό,τι θα κληροδοτή-
σουµε στις επόµενες γενιές. Έστω και τώρα, δηµιουργήστε µια
διακοµµατική επιτροπή επιφορτισµένη να επεξεργαστεί ένα σχέ-
διο παραγωγικής ανασυγκρότησης για τη χώρα µε στόχους και
χρονοδιαγράµµατα, µε κοινοβουλευτική συναίνεση, να προχω-
ρήσουµε σε µια τοµή για το µοντέλο ανάπτυξης της χώρας µας. 

Εµείς, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, έχουµε τις προτάσεις για
να στηρίξουµε τον Έλληνα παραγωγό και να δώσουµε κίνητρα
στους νέους επιστήµονες του αγροτικού τοµέα που αναζητούν
πραγµατικά ευκαιρίες να απασχοληθούν στον αγροτικό τοµέα,
για να παράσχουµε την κοινωνική προστασία που χρειάζεται ο
αγροτικός κόσµος, για να συνδέσουµε µε πραγµατικούς όρους
την επιστηµονική έρευνα µε την αγροτική παραγωγή, για να αξιο-
ποιήσουµε καλύτερα την εγχώρια παραγωγή στο πλαίσιο της
τουριστικής και εξαγωγικής ανάπτυξης. 

Και έχουµε τη διάθεση να συζητήσουµε και να φέρουµε θετι-
κές αλλαγές στον αγροτικό τοµέα που θα έχουν άµεσο θετικό
αντίκτυπο στην εγχώρια οικονοµία. Είναι ώρα πράξεων και όχι
λόγων. 

Φέρτε, λοιπόν, για τα κόκκινα δάνεια των αγροτών λύση, γιατί
τα κόκκινα δάνεια για τους αγρότες σήµερα αποτελούν βρόγχο
και αγχόνη, γιατί πραγµατικά βάλλεται ο πρωτογενής τοµέας,
που για όλους θα πρέπει να είναι το στοίχηµά µας, αν θέλουµε
πραγµατικά να παράξουµε εγχώριο πλούτο. 

Ας δείξουµε, λοιπόν, σεβασµό, όπως αρµόζει σε αυτούς τους
ανθρώπους, γιατί από µας περιµένουν. Μας κρίνουν και κρινό-
µαστε από τις πράξεις και τα έργα µας και όχι φυσικά από ανερ-
µάτιστες υποσχέσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Μπαργιώτας.
Κύριε Μπαργιώτα, θέλετε να συµπυκνώσετε τον χρόνο σας; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θα τον συµπυκνώσω και

µετά θα τον επεκτείνω, κυρία Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό

δεν θα το επιτρέψω!
Κύριε Μπαργιώτα, µπορείτε να ξεκινήσετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Θα προσπαθήσω να είµαι µέσα στον χρόνο µου.
Καµµιά φορά είναι καλό να κοιτάµε λίγο προς τα έξω, πριν αρ-

χίσουµε να κοιτάµε προς τα µέσα. Έτσι θα αναφέρω ένα παρά-
δειγµα που το λέµε συχνά. Η Ολλανδία είναι µια χώρα µεσαίου
µεγέθους. Έχει δυόµισι φορές λιγότερη αγροτική γη από την Ελ-
λάδα, είναι ο µεγαλύτερος εξαγωγέας τροφίµων στην Ευρώπη,
ο δεύτερος µεγαλύτερος στον κόσµο µετά τις Ηνωµένες Πολι-
τείες, που είναι διακόσιες εβδοµήντα φορές µεγαλύτερη η αγρο-
τική της εκµετάλλευση. 

Είναι ένα ερώτηµα. Πώς το κατάφεραν οι Ολλανδοί; Πολύ-
πολύ περιληπτικά οι Ολλανδοί πριν από είκοσι χρόνια έβαλαν
έναν εθνικό στόχο για την αγροτική τους παραγωγή: Δύο φορές
περισσότερα τρόφιµα µε τους µισούς πόρους και κάτω απ’ αυτό
κρέµασαν την καινοτοµία και της έδωσαν κίνητρα, προσπάθησαν
σοβαρά και είχαν εξαιρετικά αποτελέσµατα στη µείωση της χρή-
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σης νερού, των αντιβιοτικών στην κτηνοτροφική παραγωγή κ.λπ..
Κάπως έτσι φτάσαµε, ενώ εµείς εξελισσόµασταν µε το δικό µας
εσωτερικό τρόπο, η ντοµάτα της Ιεράπετρας να είναι πολλές
φορές ακριβότερη από την ολλανδική, όχι εκεί, όχι στο Μόναχο,
αλλά στη λαχαναγορά της Αθήνας. Υπάρχουν τέτοια παραδείγ-
µατα. Έτσι, λοιπόν, ενώ αυτοί αναπτύσσονται και µεγαλώνουν,
εµείς βουλιάζουµε όλο και περισσότερα, απ’ ό,τι φαίνεται. 

Έχουµε εθνικό σχέδιο; Αυτό είναι το ερώτηµα. Οι Ολλανδοί
είχαν ένα. Έχουµε εθνικούς στόχους; Έχουµε, για παράδειγµα,
συζητήσει ποτέ, ξέρουµε τι θέλουµε να έχουµε το 2030 από αι-
γοπρόβατα ή θα σερνόµαστε πίσω από τις συζητήσεις, τη µια για
το γάλα, την άλλη για τη CETA και µάλιστα µε τους όρους που
µπήκε η συζήτηση για τη CETA και τη φέτα στην ελληνική παρα-
γωγή; Έχουµε άποψη; Ξέρουµε, εάν οι καρυδιές για παράδειγµα
είναι καλή εναλλακτική λύση στα βαµβακοχώραφα, που έχουν
αρχίσει να κατακλύζουν τον κάµπο της Θεσσαλίας; Σε τι εκτά-
σεις; Ξέρουµε τι επίπτωση έχει αυτό στη διαχείριση του νερού
και στην ερηµοποίηση της Θεσσαλίας; Ξέρουµε µέχρι το 2030 τι
νερό θα έχουµε; 

Ακούσαµε για 600 εκατοµµύρια σε ένα πρόγραµµα εγγειοβελ-
τιωτικών στη Θεσσαλία, που τα 600 εκατοµµύρια δεν υπάρχουν,
δεν είναι γραµµένα πουθενά και δεν υπάρχουν και µελέτες. Το
µόνο σοβαρό έργο που υπήρχε και εξελισσόταν ήταν η άρδευση
από τον Αχελώο, η οποία απ’ αυτή την Κυβέρνηση ακυρώθηκε,
αφήνοντας ένα κενό και δεν υπάρχει κανένα ρεαλιστικό πρό-
γραµµα στην πραγµατικότητα. 

Είχε η ελληνική αγροτική παραγωγή χρόνια προβλήµατα. Από
εδώ και πέρα, τα τελευταία τρία χρόνια προστέθηκε ακόµη ένα.
Η κατακόρυφη αύξηση του κόστους παραγωγής. Εάν οι Ολλαν-
δοί είχαν ως λογική τα διπλάσια τρόφιµα µε τους µισούς πόρους,
η κυβερνητική επιλογή της Ελλάδας τα τελευταία τρία χρόνια
είναι πολλαπλάσια δηµοσιονοµικά έσοδα από τους αγρότες και
ας πάει και το παλιάµπελο! Γιατί, πολύ φοβάµαι, δυστυχώς εκεί
καταλήγουµε. 

Μέχρι και 7.500 ευρώ στο ανώτερο εισοδηµατικό κατώφλι πα-
ραπάνω τον χρόνο ασφαλιστικές εισφορές. Προσέξτε, 7.500
ευρώ! Για τα φορολογικά έχουν ειπωθεί, δεν θα τα πω, αλλά οι
συντελεστές είναι τροµακτικοί, αυξήθηκαν πραγµατικά κατακλυ-
σµιαία τα τελευταία χρόνια. Το ρεύµα ανεβαίνει και το κόστος
του πετρελαίου αυξήθηκε. Ακούγεται –και ελπίζω να µην είναι
αλήθεια- ότι θα αυξηθεί ο ΕΝΦΙΑ ανά στρέµµα σε επίπεδα τα
οποία είναι δυσθεώρητα, ειδικά για τις µέσες…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πού τα ακούτε αυτά; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεν λέω ότι έγινε, κύριε Πα-

παδόπουλε, λέω ότι ακούγεται. Ας διαψευστεί, δεν είναι κακό. 
Έτσι, λοιπόν, αντί για κίνητρα, έχουµε αντικίνητρα και µάλιστα

είναι και στοχευµένα τα αντικίνητρα, µια και η οικονοµική αφαί-
µαξη αφορά ένα κοµµάτι των αγροτών, το οποίο εκ των πραγµά-
των θα ήταν αυτό που θα µπορούσε να ξαναεπενδύσει και να
αυξήσει τη γεωργική παραγωγή. 

Υπάρχει και στην Ελλάδα -και το συναντά κανείς κάθε µέρα,
ειδικά στις εύρωστες περιοχές- ένα νέο στρώµα αγροτών, νέων
µε γνώση, µε χρήµατα, µε γη, µε αντίληψη, που προσπαθεί να
ανοίξει νέες καλλιέργειες, νέες αγορές και το οποίο είναι αυτό
ακριβώς που πλήττεται. 

Στην Ολλανδία υπάρχουν φορολογικά και άλλα κίνητρα για την
εισαγωγή καινοτοµίας. Το 2% των αγροτών που εισάγει καινοτό-
µες δράσεις αµείβεται στην Ολλανδία κάθε χρόνο, αυτοί που
εφαρµόζουν καινοτοµία, νέες καλλιέργειες. Εδώ η κερδοφορία,
η αύξηση του τζίρου είναι αντικίνητρο, όπως είναι δοµηµένη
πλέον η ασφαλιστική και φορολογική πολιτική. Δεν θέλεις να
βγάλεις λεφτά, γιατί θα στα πάρει το δηµόσιο. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. Δεν έχεις κανένα κίνητρο να αυξήσεις τον τζίρο και
την παραγωγή σου, για τον απλούστατο λόγο ότι αυξάνοντας την
παραγωγή, έχεις µόνο να χάσεις. 

Έχουµε πει όλοι ότι το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης κα-
θυστερεί δυστυχώς. Ο ΕΛΓΑ δεν πληρώνει. Χθες ακόµη στη Λά-
ρισα υπήρχαν κινητοποιήσεις. Οι καθυστερήσεις είναι τεράστιες,
κυρίως µε τις πραγµατογνωµοσύνες. 

Οι νέοι αγρότες καρκινοβατούν. Μετά από επτά µήνες, ακού-
σαµε ότι θα µπουν επιτέλους οι επιλαχόντες, αλλά µε κριτήρια

που είναι κάπως περίεργα και µάλλον πελατειακά. Ακούγεται ότι
θα µπούν όλοι στη δυτική Μακεδονία, αλλά όχι στη Θεσσαλία,
για παράδειγµα, χωρίς να έχει εξηγηθεί επαρκώς γιατί οι Θεσ-
σαλοί νέοι αγρότες µένουν εκτός. Υπάρχει ένα ερώτηµα εκεί. 

Εδώ υπάρχει ένας κύριος στόχος, η αύξηση των εσόδων στη
λογική του υπερπλεονάσµατος. Δεν υπάρχει άλλη πολιτική στην
αγροτική οικονοµία από το να πάρουµε παραπάνω χρήµατα φο-
ρολογικά και ασφαλιστικά από τους αγρότες. 

Όπως είπα και προηγουµένως, αυτή η πολιτική στοχεύει και
καταστρέφει αυτούς ακριβώς που θα έπρεπε να ενισχυθούν:
νέους αγρότες, εύρωστους, µε γη και διάθεση να ξαναεπενδύ-
σουν. Έχει καταστρέψει έτσι κι αλλιώς τους µικρούς, οι οποίοι
πλέον µετατρέπονται σε επαίτες επιδοµάτων, µην έχοντας ελ-
πίδα να αυξήσουν την παραγωγή τους ή να βελτιώσουν τη θέση
τους. 

Σε αυτό το πλαίσιο, το Υπουργείο αναγκαστικά, ενδεχοµένως,
έχει µετατραπεί σε Υπουργείο διαχείρισης αγροτικών κινητοποι-
ήσεων. Το βλέπουµε κάθε χειµώνα να προσπαθεί πυροσβεστικά
να καταστείλει τις αγροτικές κινητοποιήσεις, ενώ στην πραγµα-
τικότητα αυτό που χρειάζεται η χώρα -και το χρειάζεται χθες-
είναι πολιτικές παραγωγικής ανασυγκρότησης, στο πλαίσιο των
προτάσεων που κάναµε σήµερα και στο πλαίσιο των πολιτικών
που προσπαθήσαµε να αναπτύξουµε τα προηγούµενα χρόνια. Η
πρόκληση για τα επόµενα χρόνια είναι αυτή. 

Έχουµε κουραστεί να ακούµε όλοι µας και να το επαναλαµβά-
νουµε ότι ένας από τους δύο ή τρεις βασικούς πυλώνες της ανά-
πτυξης που θα βγάλουν τη χώρα από την κρίση είναι ο πρω-
τογενής παραγωγικός τοµέας. Με αυτές τις πολιτικές πολύ φο-
βάµαι ότι ο πρωτογενής παραγωγικός τοµέας δεν πάει πουθενά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς. 
Το λόγο έχει τώρα ο κύριος Υπουργός για είκοσι λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κατ’ αρχάς, θέλω να ευχαριστήσω την κ. Γεννη-
µατά για το σύντοµο πέρασµά της στη συζήτηση. Βέβαια, σχε-
τικά µε την αναφορά της στον Πρωθυπουργό για τη συµµετοχή
του στη διαπραγµάτευση, ο ελληνικός λαός γνωρίζει και έχει
εξουσιοδοτήσει τον Πρωθυπουργό, τον οποίον χαρακτηρίζει το
αίσθηµα ευθύνης σε όλες του τις συναντήσεις και συζητήσεις,
να ασχοληθεί µε το συγκεκριµένο θέµα. Περιµένετε και θα δείτε
ότι όλα πήγαν επ’ ωφελεία της ελληνικής κοινωνίας και του ελ-
ληνικού λαού.

Θέλω, επίσης, να ευχαριστήσω τους συναδέλφους της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης και του Ποταµιού για την επερώτηση
που κατέθεσαν, πόσο µάλλον σε µια ώρα που ο αγροτικός κό-
σµος βρίσκεται σε κινητοποίηση. Το έχω πει και το επαναλαµ-
βάνω ότι υπάρχουν προβλήµατα στον αγροτικό χώρο. Γι’ αυτό,
λοιπόν, είναι δικαίωµα των αγροτών να κινητοποιούνται. 

Εγώ για µια ακόµη φορά τους καλώ, µεσούσης της κινητοποί-
ησης, να συναντηθούµε και να κουβεντιάσουµε, γιατί υπάρχουν
ζητήµατα για τα οποία µπορούµε να προσφέρουµε κάτι καλύ-
τερο. 

Δεν µπορώ, όµως, να µην αναφερθώ σε ακρότητες, που κατά
τη διάρκεια της συζήτησης υπήρξαν από πλευράς των συναδέλ-
φων. Τα ξεπερνάµε, όµως, αυτά γιατί ο αγροτικός χώρος αυτό
που θέλει από εµάς είναι να προσεγγίζουµε τον τοµέα του µε
στοιχεία και κυρίως µε δυνατότητες, για να λύσουµε τα προβλή-
µατά τους. 

Μιλήσατε, αγαπητοί συνάδελφοι, για την έλλειψη παραγωγι-
κού σχεδίου για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. Θα
καταθέσω, λοιπόν, αντίγραφο των πρακτικών της σχετικής συζή-
τησης που έγινε τον Δεκέµβριο του 2016 στην Επιτροπή Παρα-
γωγής και Εµπορίου πάνω στο στρατηγικό µας σχέδιο, όσον
αφορά τον αγροτικό τοµέα. Ήταν µια υποχρέωση που ερχόταν
ως απόρροια του ν.4336/2015, δηλαδή του τρίτου µνηµονίου, το
οποίο σας υπενθυµίζω ότι τα κόµµατα που είναι υπέρ της ευρω-
παϊκής πορείας ψηφίσαµε µαζί. 

Μάλιστα κατά τη σχετική συζήτηση -θα καταθέσω και αντί-
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γραφο- οι εκπρόσωποί σας, ιδιαίτερα της συγκυβέρνησης ΠΑ-
ΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας, στις τοποθετήσεις τους είπαν ότι πρό-
κειται για µια πρόταση που είναι προς τη θετική κατεύθυνση.
Τώρα, από εκεί και πέρα, αν πεις ότι είναι προς τη θετική κατεύ-
θυνση, µπορείς µετά να αρχίσεις να εκφράζεις τις επιφυλάξεις
σου. Αυτή ήταν η τοποθέτησή τους. 

Κι εµείς ως Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν καταθέσαµε αυτό την τε-
λευταία στιγµή και ως αξιωµατική αντιπολίτευση είχαµε κατά τη
διάρκεια της άσκησης της αντιπολιτευτικής µας δραστηριότητας
αναδείξει και δηµοσιοποιήσει την πρότασή µας για το αγροτο-
διατροφικό σύµπλεγµα ως προϋπόθεση για την ανάπτυξη της ελ-
ληνικής κοινωνίας. Απλώς σας τα καταθέτω. Βέβαια δεν είναι
µόνο αυτά. Ολόκληροι τόµοι είναι, αλλά τουλάχιστον να δείτε ότι
προς αυτή την κατεύθυνση δουλεύαµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μάλιστα για την πρόταση που αναφέρατε για το στρατηγικό
σχέδιο, σας το λέω ότι αυτή την ώρα βρισκόµαστε σε µια διαδι-
κασία επικαιροποίησης, γιατί πρέπει µέχρι τέλος Μαρτίου 2018
να καταθέσουµε προτάσεις, µέσα στα πλαίσια των συµφωνιών
και των συζητήσεων που κάνουµε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Εµείς, λοιπόν, στα σχέδια που καταθέσαµε και αυτό που επι-
καιροποιούµε έχουµε συνδέσει την έξοδό µας από την κρίση µε
την ενίσχυση της αγροτικής παραγωγής και γενικότερα του
αγροτοδιατροφικού τοµέα. Μπορεί να διαφωνείτε εσείς, αλλά
εµείς τουλάχιστον στα περιφερειακά συνέδρια που πηγαίνουµε
βλέπουµε ειδικά τον χώρο του αγροτικού κόσµου να έρχεται, να
συζητάµε και να αποδέχεται ουσιαστικά τις προτάσεις που κα-
ταθέτουµε µέσα από το συγκεκριµένο ολοκληρωµένο στρατη-
γικό σχέδιο για την ανασυγκρότηση της αγροτικής οικονοµίας
και την αναζωογόνηση της περιφέρειας και την υπαίθρου υπη-
ρετούµε.

Πώς υπηρετούµε; Έχουµε σε αυτά τα τρία χρόνια νοµοθετικές
πρωτοβουλίες και παρεµβάσεις όπως αυτή των βοσκήσιµων
γαιών. Ταχθήκατε ενάντια σε µια ρύθµιση η οποία ήταν κύριο ζή-
τηµα για την κτηνοτροφία. Φέραµε πλαίσιο για τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς. Θα τα πούµε αργότερα ποια ήταν η λειτουργία
στο συνεταιριστικό κίνηµα και ποιες επιπτώσεις είχε φέρει αυτή
η λειτουργία που βρήκαµε εµείς σήµερα.

Φέραµε πλαίσιο για τη χρήση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας. Φέραµε την κάρτα του αγρότη. Σας υπενθυµίζω µάλιστα
ότι πήγε πολύ καλά συνδεόµενη µε το 80% της βασικής ενίσχυ-
σης και γι’ αυτό προετοιµαζόµαστε για το 2018 να την επεκτεί-
νουµε και στο 80% του πρασινίσµατος.

Φέραµε πλαίσιο για τις πληρωµές των αγροτικών προϊόντων,
γιατί είπατε ότι «Εµείς είχαµε τριάντα ηµέρες κι εσείς το κάνατε
εξήντα». Εσείς είχατε τριάντα ηµέρες και είχατε και παράγραφο
από κάτω που έλεγε ότι εκτός αν οι συµβαλλόµενοι αποφασίσουν
διαφορετικά, που σηµαίνει ο αδύναµος κρίκος, ο αγρότης, να
µπορεί να επιβάλλει τις τριάντα ηµέρες όταν υπάρχει απέναντί
του χονδρέµπορος, όταν υπάρχει το σουπερµάρκετ. Ξέρετε πού
είχαµε καταλήξει; Δεν θέλω να εκνευριστώ, αλλά οι επτά ηµέρες
λήξης στο γάλα να συνοδεύεται µε επτάµηνες και δωδεκάµηνες
επιταγές ήταν κανόνας. Αυτό δεν νοµίζω πως µπορείτε να το αµ-
φισβητήσετε. 

Επίσης η υποχρεωτική αναγραφή της χώρας προέλευσης των
γαλακτοκοµικών προϊόντων, του γάλακτος άρµεξης, του κρέατος
κ.λπ., δεν ήταν σηµαντική; Το λέω γιατί κι εσείς συµφωνήσατε µε
τη συγκεκριµένη ρύθµιση. 

Επίσης αναδείξαµε κι άλλα ζητήµατα που έχουν σχέση µε το
εργόσηµο, που έχουν σχέση µε τον οργανισµό διαχείρισης της
αγροτικής περιουσίας -θα τα πούµε αυτά ίσως στη δευτερολο-
γία-, αλλά και άλλες που ακολουθούν. 

Αυτή την ώρα υπάρχει το νοµοσχέδιο για τη συλλογικότητα
στον αγροτικό χώρο. Ξέρετε ότι είχατε αφήσει ολόκληρους το-
µείς αγροτικής δραστηριότητας εκτός δυνατότητας συνδικαλι-
στικής τους συγκρότησης, όπως για παράδειγµα την αλιεία.
Ιδιαίτερα τα ζητήµατα της αλιείας δεν τα είχατε ακουµπήσει κα-
θόλου. Από βασιλικά διατάγµατα διεπόταν η λειτουργία της αλι-

είας. Επίσης κάνουµε παρεµβάσεις στα ζητήµατα που έχουν
σχέση µε την Τράπεζα Γενετικού Υλικού και άλλα. Θα τα δείτε. 

Να συµφωνήσω µαζί σας και νοµίζω πως είναι ένα µεγάλο
θέµα αυτό της ανάγκης πάταξης των ελληνοποιήσεων. Προσπα-
θούµε να αντιµετωπίσουµε την κατάσταση εντατικοποιώντας
τους ελέγχους. Και θα σταθώ σε ένα χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα που ανακοινώσαµε σήµερα το πρωί. Έχουµε αθρόες ει-
σαγωγές-εισροές αρνιών από Ρουµανία, τα οποία σφάζονται και
πωλούνται στην εσωτερική αγορά, είτε ως ελληνικά -δηλαδή ελ-
ληνοποιούνται- είτε διατίθενται χωρίς να εµφανίζονται, δηλαδή
στη «µαύρη» αγορά. 

Είναι χαρακτηριστική η περίπτωση ελληνικής εταιρείας στη βό-
ρεια Ελλάδα, που σε πρόσφατο έλεγχο βρέθηκε το 2016, ενώ
είχε αγοράσει περισσότερα από δέκα χιλιάδες αρνιά Ρουµανίας,
είτε εισάγοντάς τα απ’ ευθείας είτε αγοράζοντάς τα από ελληνι-
κές επιχειρήσεις, να εµφανίζει εισροές µόνο χιλίων εκατό ελλη-
νικών αρνιών, ενώ µε τον διασταυρωτικό έλεγχο των σφαγών από
τη διαδικτυακή εφαρµογή «Άρτεµις» του ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ» εµ-
φανίζεται να έχει προβεί για όλο το 2016 σε σφαγές τριών χιλιά-
δων οκτακοσίων αρνιών Ρουµανίας και τριών χιλιάδων τριακο-
σίων πενήντα Ελλάδας.

Έχουµε, δηλαδή, εµφανέστατες παρανοµίες τόσο της ελλη-
νοποίησης σφαγείων όσο και µη δήλωσής τους στο σύστηµα
«Άρτεµις». Η υπόθεση παραπέµφθηκε πριν από λίγο στην εισαγ-
γελία.

Θέλω να ξεκαθαρίσω για µια ακόµη φορά ότι θα καταπολεµή-
σουµε συστηµατικά τις ελληνοποιήσεις, γιατί θέλουµε να προ-
στατεύσουµε τον αγρότη µας, τον κτηνοτρόφο µας, αλλά και τον
Έλληνα καταναλωτή.

Παράλληλα, θέλω να απευθύνω µια προειδοποίηση προς το
κύκλωµα εµπορίας και επεξεργασίας γάλακτος ότι θα είµαστε το
ίδιο αυστηροί, γιατί θέλουµε να υπερασπιστούµε τη φέτα µας,
θέλουµε να υπερασπιστούµε προϊόντα, τα οποία έχουν, παρά τις
διαφωνίες σας, πολύ µεγάλη ζήτηση στις αγορές του εξωτερι-
κού.

Έρχοµαι στα ζητήµατα που βάζετε και ειλικρινά είναι λάθος το
πώς τοποθετείστε πάνω στη µεγάλη -θα έλεγα- από πλευράς του
Υπουργείου µας ρύθµιση που αφορά φορολογικό και ασφαλι-
στικό. Η αντιπολιτευτική σας τακτική είναι λάθος και έχει οδηγή-
σει τον χώρο σε διαδικασίες, οι οποίες δεν υπηρετούν και τους
ίδιους τους αγρότες. 

Αυτό το µείγµα που λέτε «φορολογικών-ασφαλιστικών εισφο-
ρών» ήταν στη δική µας φαρέτρα, στις διαπραγµατεύσεις που
κάναµε µε τους θεσµούς. Και τα στοιχεία δείχνουν ότι ήταν πολύ
επιτυχηµένο, αφού συνδέοντας τη φορολογική ελάφρυνση µε
την ασφαλιστική επιβάρυνση, βγάζει τους αγρότες κερδισµένους
και, µάλιστα, διασφαλίζοντάς τους δύο σηµαντικά ζητούµενα, ζη-
τούµενα που αποτελούσαν όνειρο για τον αγροτικό χώρο, το
ατοµικό αφορολόγητο και την εθνική σύνταξη.

Γίνοµαι πιο σαφής. Θέλω να σας θυµίσω, κατ’ αρχάς, ότι για
το φορολογικό από την πρώτη χρονιά της διακυβέρνησής µας,
το 2015, αποτρέψαµε την προγραµµατισµένη από τις δικές σας
κυβερνήσεις φορολόγηση του αγροτικού εισοδήµατος από το
πρώτο ευρώ, στο οποίο συµπεριλαµβανόταν και οι ενισχύσεις και
οι αποζηµιώσεις από το πρώτο ευρώ.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μη διαφωνείτε. Εδώ είναι. Θα σας καταθέσω,
λοιπόν, την αντίστοιχη εγκύκλιο από το Υπουργείο Οικονοµικών
του 2014, όπου σαφέστατα λέει ότι «µε βάση τον ν.4172/2013…
» -νοµίζω ότι εσείς τον ψηφίσατε αυτόν τον νόµο, έτσι δεν είναι;-
και αναφέρει ρητά όσον αφορά τις συναλλαγές ότι «συµπεριλαµ-
βάνονται αυτές που αφορούν πώληση αγαθών ή παροχή υπηρε-
σιών από την είσπραξη επιδοτήσεων, οικονοµικών ενισχύσεων,
αποζηµιώσεων, επιστροφή τόκων». Και κάτω, λοιπόν, λέει ότι
«είναι υπόχρεος απεικόνισης όλων των παραπάνω, όταν εισπράτ-
τει επιδοτήσεις, οικονοµικές ενισχύσεις κ.λπ.».

Άρα, λοιπόν, αυτή είναι δική σας εγκύκλιος, που φορολογούσε
από το πρώτο ευρώ µε 13%. Ξέρετε πόσα θα πλήρωναν οι αγρό-
τες µε αυτή τη ρύθµιση; Θα πλήρωναν 440.000.000!

Και ερχόµαστε εµείς –επειδή µας λέτε τι κάνατε- και φέρνουµε
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σχετική ρύθµιση το 2015, όπου τις ενισχύσεις µέχρι 12.000 ευρώ
δεν τις βάζουµε µέσα. Και αυτόµατα από αυτή τη διαδικασία προ-
έκυψαν 175 εκατοµµύρια ευρώ και όχι 440 εκατοµµύρια. 

Σας καταθέτω τις σχετικές εγκυκλίους, επειδή επαναλαµβά-
νετε συνέχεια ότι δεν το κάναµε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι, λοιπόν, στο εισόδηµα του 2016, όπου ουσιαστικά
εφαρµόστηκε η δική µας νοµοθετική ρύθµιση, µε βάση τη συµ-
φωνία που είχαµε κάνει µε τους θεσµούς. Το 2017, για το εισό-
δηµά τους του 2016, µε στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµικών
-αναζητήστε τα, δεν είναι δύσκολο να τα βρείτε!- όλοι µαζί οι
έχοντες αγροτικό εισόδηµα, κύριο ή µη -γιατί πλέον σε εµάς
µπήκε και η διαδικασία των κατά κύριο επάγγελµα αγροτών- πλή-
ρωσαν 129 εκατοµµύρια, δηλαδή 50 εκατοµµύρια λιγότερα από
την προηγούµενη χρονιά. 

Μάλιστα, οι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες πλήρωσαν 69 εκα-
τοµµύρια κατά µέσο όρο. Βεβαίως, θα πείτε: «µα, βάζετε µέσο
όρο;». Ε, όπως και να το κάνουµε, όταν ο µέσος όρος είναι 120
ευρώ ο καθένας, αντιλαµβάνεστε πόσο έχουν ελαφρυνθεί οι
αγρότες, όταν ιδιαίτερα αυτή τη χρονιά, επειδή είχε υπάρξει προ-
καταβολή τα προηγούµενα χρόνια, είχαµε και επιστροφές φό-
ρων. 

Αυτά όσον αφορά το φορολογικό. Και έρχοµαι στο ασφαλι-
στικό, γιατί και εκεί πάλι αυτό αποδεικνύεται, όταν η συντριπτική
πλειοψηφία των αγροτών, πάνω από το 89% κατέβαλε την ελά-
χιστη εισφορά των 87 ευρώ τον µήνα. Αυτή η εισφορά πληρώ-
θηκε. Για ποιον λόγο; Για να διασφαλιστεί η εθνική σύνταξη των
384 ευρώ, που εάν σε αυτά προστεθούν και τα 87 ευρώ, καθώς
θα λειτουργήσουν πλέον ανταποδοτικά οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές, αντιλαµβάνεστε ότι η σύνταξη δεν θα είναι τα 384 ευρώ,
αλλά θα προστίθεται και το κοµµάτι που υπάρχει από την αντα-
ποδοτικότητα της εισφοράς. 

Πρέπει να γίνει αντιληπτό στους αγρότες -και εσείς το ξεχνάτε,
αγαπητοί  συνάδελφοι- ότι εάν δεν γινόταν αυτή η παρέµβαση,
το βοήθηµα σύνταξης που έπαιρνε ο αγροτικός χώρος όδευε
προς µηδενισµό µε βάση νοµοθετική ρύθµιση, που εσείς είχατε
φέρει. 

Άρα, το µείγµα είναι τέτοιο, που ουσιαστικά ανακουφίζει τους
αγρότες και ταυτόχρονα τους δίνει δυνατότητες –επαναλαµ-
βάνω- να χρησιµοποιούν το ατοµικό αφορολόγητο, που είναι µε-
γάλη κατάκτηση, όπως µεγάλη κατάκτηση είναι και η εθνική
σύνταξη. 

Μιλάτε, αγαπητοί συνάδελφοι, στην επερώτησή σας για την
καθυστέρηση στην αξιοποίηση των πόρων του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης. Η πλειοψηφία των αναπτυξιακών δρά-
σεων του προγράµµατος έχει ήδη προκηρυχθεί. Συνολικά, σε
µόλις δύο χρόνια από την έγκριση του νέου ΠΑΑ το σύνολο της
δηµόσιας δαπάνης των µέτρων που έχουν προκηρυχθεί έχει ξε-
περάσει τα 2,3 δισεκατοµµύρια, ενώ περισσότερα από 3,8 δισε-
κατοµµύρια έχουν δεσµευτεί σε νέες προκηρύξεις και συνεχι-
ζόµενα έργα, δηλαδή το 65% του προγράµµατος. 

Τι παραλάβαµε εµείς; Μόνο τις επιπτώσεις από την κάκιστη
διαχείριση των κοινοτικών ενισχύσεων των κυβερνήσεων τόσο
του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας Δηµοκρατίας και ένα Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης που µας το επέστρεψε η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή ως πρόχειρο. 

Σας υπενθυµίζω, λοιπόν, για µία ακόµη φορά ότι παραλάβαµε
ένα πρόγραµµα που χρειαζόταν πολλές παρεµβάσεις. Κληθή-
καµε να το διορθώσουµε, το διορθώσαµε και µπήκαµε µε έναν
χρόνο καθυστέρηση σε σχέση µε τις άλλες χώρες στη διαδικασία
υλοποίησης. 

Σε ό,τι δε αφορά τις πληρωµές, αυτό που έχω µόνο να σας πω
ήταν ότι ανήλθαν την πρώτη χρονιά στο υψηλότερο επίπεδο της
τελευταίας δεκαετίας. 

Το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης υπερκάλυψε –σηµει-
ώστε το αυτό- τον στόχο του ΕΣΠΑ, συνεισφέροντας µε το µε-
γαλύτερο ποσό απορρόφησης πόρων στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και κατ’ επέκταση µε το µεγαλύτερο ποσό εισροής

κοινοτικών πόρων στη χώρα µεταξύ των είκοσι επιχειρησιακών
προγραµµάτων του ΕΣΠΑ. Να σας πω χαρακτηριστικά ότι το
πρόγραµµα έφθασε ήδη, παρά την καθυστέρηση -το επαναλαµ-
βάνω και πάλι- στον µέσο κοινοτικό όρο απορρόφησης. Και µά-
λιστα, είναι δεύτερο αυτή την ώρα ως προς τον ρυθµό αύξησης
πληρωµών µεταξύ των είκοσι οκτώ κρατών-µελών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. 

Και εγώ δεν τα ισχυρίζοµαι αυτά µόνος µου, δεν τα βγάζω
µόνος µου. Θα σας καταθέσω, λοιπόν, για τα Πρακτικά τον χαι-
ρετισµό του εκπροσώπου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά την
πρόσφατη σύνοδο στον Βόλο για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Σε τι ποσοστό φθάσαµε,
κύριε Υπουργέ; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Για ξαναπείτε το αυτό, κύριε
Υπουργέ και δεν είναι προβοκατόρικο, απλώς δεν το ακούσαµε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είµαστε σε ρυθµό αύξησης οι δεύτεροι µεταξύ
των είκοσι οκτώ κρατών-µελών. Απλώς να διαβάσω τη διαπί-
στωση στον χαιρετισµό του εκπροσώπου του επιτρόπου: «Θα
ήθελα να σας συγχαρώ για την πρόοδο που έχει κάνει το πρό-
γραµµά σας. Ξεκίνησε αργά, αλλά εξαιτίας των µεγάλων προ-
σπαθειών που καταβάλλετε έχουν γίνει πράγµατα που έχουν
φτάσει σε πολύ προχωρηµένο επίπεδο».

Και βεβαίως, θα το διαβάσετε µε την άνεσή σας. 
Μάλιστα, λέει, αναφέρει ξεκάθαρα -επειδή είπατε πιο πριν, ο

κ. Σκανδαλίδης που έφυγε, ότι «εµείς είχαµε διασφαλίσει…και γι’
αυτό δεν είχαµε προαπαιτούµενα»- ότι εµείς είµαστε αυτοί που
ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχουµε ήδη όλα τα προ-
απαιτούµενα µε βάση το στρατηγικό σχέδιο που είχαµε προ-
ηγουµένως. Και γι’ αυτό, βλέπετε ότι όταν συζητάµε για προα-
παιτούµενα, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης δεν είναι µέσα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι, να µιλάτε για µείωση των
άµεσων ενισχύσεων κατά 10%. Και το ψεύδος σας είναι διπλό.
Το πρώτο ψεύδος είναι όσον αφορά το πού αναφέρεται το πο-
σοστό, αφού δεν αφορά το σύνολο των ενισχύσεων -λέτε µέσα
«10% οι άµεσες ενισχύσεις»- παρά µόνο τη βασική. Ψεύδος
πρώτο. Και το δεύτερο ψεύδος, βεβαίως, είναι όσον αφορά το
ποσοστό που αναφέρετε. Πού το είδατε το 10%; Είναι 6,4%. 

Και βεβαίως ξέρετε ότι αυτό εντάσσεται µέσα στις πολιτικές
που θέλουµε να εφαρµόσουµε στον χώρο, συνδέοντας την κτη-
νοτροφία και άλλες δραστηριότητες µε τις συνδεδεµένες ενισχύ-
σεις, όπου εκεί πήραµε ένα 3,1%. Διεκδικήσαµε και πήραµε αυτή
τη δυνατότητα από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ταυτόχρονα, βε-
βαίως, πήραµε ένα 2,5% για τη δηµιουργία εθνικού αποθέµατος
για τους νέους, όταν εσείς µε τον κανονισµό που συµφωνήσατε
στα πλαίσια της ΚΑΠ –γιατί εµείς εφαρµόζουµε αυτόν τον κανο-
νισµό που εσείς είχατε αποφασίσει- αφήσατε τους νέους αγρό-
τες έξω, χωρίς δικαιώµατα. Αυτό δεν το ξέρετε;

Άρα, λοιπόν, εµείς, χωρίς να επηρεαστούν τα κονδύλια που
έρχονται στη χώρα µας, κάνουµε παρεµβάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και πραγµατικά, επειδή άκουσα και τον κ. Δανέλλη, τι είναι
αυτό που θέλετε εσείς, το να µη δίνετε λόγο όσον αφορά τους
προγραµµατισµούς και τα σχέδια; Βεβαίως θέλουµε να εφαρµό-
σουµε συγκεκριµένες πολιτικές και πρέπει να ζητήσουµε να
έχουµε τη δυνατότητα να το κάνουµε αυτό. Είναι κακό αυτό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Για την επανεθνικοποίηση. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν χάθηκαν συγκεκριµένα χρήµατα, λοιπόν,
ούτε 1 ευρώ. Πάνε εκεί που πρέπει να πάνε, διπλασιάζοντας τις
συνδεδεµένες ενισχύσεις στην κτηνοτροφία. Είναι µια επιλογή
την οποία έχουµε κάνει και τη θέλουµε. 

Και βέβαια, δεν υπάρχει χρόνος τώρα. 
Απλώς να υπενθυµίσω ότι δύο χιλιάδες διακόσιοι νέοι αγρότες

-οι οποίοι είχαν αποκλειστεί- µε αυτή τη δυνατότητα µπήκαν ήδη
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από το 2017 στην κανονική διαδικασία χορήγησης των δικαιωµά-
των τους. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε µας και για την επανε-
θνικοποίηση που ρωτάνε, κύριε Υπουργέ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα κλείσω αυτό το κοµµάτι που αφορά ιδιαίτερα
τις ενισχύσεις. Δεν µπορώ να σας καταλάβω. Δηλαδή, ειλικρινά,
νοµίζω πως αυτό αποτελεί κοινή αντίληψη. Πες το και στους
αγρότες που κινητοποιούνται, οι οποίοι µάλιστα έχουν φτάσει να
λένε «ναι, έγινε καλή διαχείριση, παίρνουµε τις ενισχύσεις, είναι
δικαίωµά µας». Βεβαίως και είναι δικαίωµά τους!

Δεν θέλω, λοιπόν, να σταθώ περισσότερο σ’ αυτό, γιατί κάθε
χρόνο πλέον πληρώνονται την ώρα που πρέπει, µε τους ρυθµούς
που πρέπει και ταυτόχρονα, βεβαίως, χωρίς να στερούνται ούτε
ένα ευρώ. Απλώς, θέλω µ’ αυτή την ευκαιρία να θυµηθείτε τα
πρόστιµα, τους καταλογισµούς και τις ανακτήσεις που είχαµε,
για την αποµείωση των οποίων δίνουµε πάρα πολύ µεγάλη µάχη
–δεν µας επιτρέπει ο χρόνος να σας πω-, όταν, σύµφωνα µε γνω-
µοδότηση του Νοµικού µας Συµβουλίου, είµαστε υποχρεωµένοι,
λέει, να µπούµε στη διαδικασία πληρωµής, γιατί διαφορετικά κιν-
δυνεύουµε να µας βάλουν σε διαδικασία συµψηφισµού των προ-
στίµων µε τις ενισχύσεις. Τουλάχιστον µέχρι τη λήξη αυτής της
Προγραµµατικής Περιόδου, αυτό το πράγµα δεν πρόκειται να
γίνει. 

Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω.
Δύο κουβέντες µόνο θέλω να πω για την ΚΑΠ, γιατί πραγµα-

τικά σας έχουµε στείλει να συµµετάσχετε στη σχετική διαδικα-
σία, αλλά δεν έχετε ανταποκριθεί. Εµείς συνεχίζουµε. Κάνουµε
µία διαβούλευση, κάνουµε συναντήσεις διαρκώς. Έχετε πάρει
πρόσκληση. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όπως πήραµε και το στρατηγικό σχέδιο! 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Καλείστε και τώρα!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εδώ, στη Βουλή, να τα πούµε, κύριε

Υπουργέ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Από εκεί και πέρα, λοιπόν, όλες οι εξελίξεις είναι
ανοικτές. Έχει ξεκινήσει η σχετική συζήτηση. Η µεγαλύτερη πρό-
κληση που έχουµε να αντιµετωπίσουµε δεν είναι µόνο η διασφά-
λιση επαρκών πόρων, αλλά και η ισορροπία µεταξύ των πόρων
και των υποχρεώσεων που θα αναλάβουν, τόσο η ΚΑΠ όσο και
οι γεωργοί µας. Για αυτό απαιτείται να προσεγγίσουµε το µέλλον
µε όρους όχι µόνο οικονοµικούς, αλλά και κοινωνικούς, στο πλαί-
σιο µιας ολιστικής προσέγγισης που να αφορά το ίδιο το µέλλον
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Είµαστε αντίθετοι σε οποιαδήποτε µορφή επανεθνικοποίησης.
Επιµένουµε ειδικά σ’ αυτό. Πολλές φορές, όταν γίνονται σχετικές
συζητήσεις ακόµα και για ένα «Ταµείο Κρίσεων», µέσω του ο-
ποίου θα µπορεί κάθε χώρα να αντιµετωπίζει έκτακτες καταστά-
σεις, είµαστε εναντίον, διότι όλες αυτές οι διαδικασίες οδηγούν
προς αυτή την κατεύθυνση και σ’ αυτή την κατεύθυνση δεν µπο-
ρούµε να ανταγωνιστούµε. 

Η θέση µας, λοιπόν, είναι ότι οι κοινοτικές ενισχύσεις πρέπει
να δίνονται µε βάση το παραγόµενο προϊόν και όχι το στρέµµα
και οι αγρότες να έχουν τα ίδια δικαιώµατα στην περιοχή και στο
προϊόν. Επειδή, µάλιστα, χρησιµοποιούνται, τόσο το Brexit όσο
και το προσφυγικό, ως θέµατα που δηµιουργούν προβλήµατα
στους κοινοτικούς προϋπολογισµούς, επιµένουµε ιδιαίτερα ότι
εµείς δεν υπάρχει περίπτωση να συµφωνήσουµε ούτε για ένα
ευρώ µείωση, πόσω µάλλον όταν έχουµε και το µεγάλο ζήτηµα -
όπως όλοι ξέρετε- µε τις νέες χώρες, οι οποίες παίρνουν µικρό-
τερη στρεµµατική ενίσχυση από τις παλιές και εκεί γίνεται µία
µάχη. 

Αντιλαµβάνεστε ότι εµείς είµαστε απ’ αυτούς που αντιδρούν,
σε σχέση µε τις άλλες χώρες. Από εκεί και πέρα, δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να συµφωνήσουµε. 

Θα σας πω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Μιλώ γι’ αυτό που
γίνεται µε τις ενισχύσεις, το οποίο είναι αδιανόητο. Στην ίδια πε-
ριφέρεια, στο ίδιο προϊόν, η ελάχιστη µοναδιαία αξία είναι 3 ευρώ

το στρέµµα, η µέγιστη 1.300 ευρώ το στρέµµα και η θεωρητική
25 ευρώ το στρέµµα. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτά τα βρήκαµε και
γι’ αυτά δίνουµε µάχες ακόµα και αυτή τη χρονιά, το 2018. Ακού-
σατε και τον Πρωθυπουργό που άρχισε να µιλάει για σύγκλιση,
για δυνατότητες που θα προσπαθήσουµε να πάρουµε. Δεν είναι
εύκολα τα πράγµατα. 

Άρα, λοιπόν, εµείς θέλουµε να δοθεί µια τέτοια κατεύθυνση
στην Κοινή Αγροτική Πολιτική, που δεν θα έχει µείωση, αλλά θα
είναι βεβαίως υπέρ της σύγκλισης. Εκείνο που πράγµατι εµείς
πρέπει να δούµε όσο γίνεται γρηγορότερα είναι η ανακατανοµή
των δικαιωµάτων από µηδενική βάση. 

Θα πω περισσότερα στη δευτερολογία µου. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα αρχίζει ο κύκλος των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

Πρώτος είναι ο κ. Θεοχαρόπουλος, ο οποίος έχει χρόνο έξι λε-
πτών. 

Κύριε Θεοχαρόπουλε, θα κάνετε χρήση και της δευτερολογίας
σας;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εποµέ-

νως, κύριε Θεοχαρόπουλε, έχετε τον λόγο για εννέα λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας άκου-

σα µε προσοχή. Κάνατε το άσπρο µαύρο στην κυριολεξία. Ρεσι-
τάλ εικονικής πραγµατικότητας. 

Είπατε για ένα στρατηγικό σχέδιο που έχετε καταθέσει για τον
αγροτικό τοµέα. Εννοούσατε για το προαπαιτούµενο σε σχέση
µε τις µνηµονιακές υποχρεώσεις, που το δώσατε τελευταία χρο-
νική στιγµή, για να περάσετε στις επόµενες διαδικασίες. Και βέ-
βαια από αυτά που λέγατε εκεί µέσα, δεν κάνατε τίποτα το
επόµενο χρονικό διάστηµα. Μιλήσατε ξανά για το 2015. Αντί να
ευχαριστείτε την Αντιπολίτευση που δεν άφησε τη χώρα να µείνει
εκτός Ευρωζώνης, θέλετε να της χρεώσετε και όσα εσείς συµ-
φωνήσατε και υπογράψατε ως Κυβέρνηση.

Ταυτοχρόνως είπατε ότι ο αγροτικός κόσµος αποδέχεται τις
προτάσεις σας. Το ξαναλέω για να το ακούσει και ο αγροτικός
κόσµος. Ο αγροτικός κόσµος συµφωνεί, είπατε, µαζί σας! Τότε
ακούµε από εσάς άλλα από αυτά που βλέπουµε. Γιατί βλέπουµε
τους αγρότες, για τους οποίους εσείς αναφερόσασταν µε συγ-
κεκριµένους τρόπους παλαιότερα, να διαµαρτύρονται για συγ-
κεκριµένα θέµατα µε τα οποία έχουν διαφωνίες και αυτό είναι
καθηµερινό.

Μιλήσατε, επίσης, για τη διαδικασία του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Δεν µας είπατε
και στην Κοινή Αγροτική Πολιτική ποια είναι η θέση της ελληνικής
Κυβέρνησης στις διαπραγµατεύσεις, σε σχέση µε την επανεθνι-
κοποίηση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Αναφέροµαι στην
επανεθνικοποίηση, την τάση αυτή που υπάρχει σε ορισµένες
χώρες της Ευρώπης, στην οποία πρέπει να αντιταχθείτε σθε-
ναρά. Αυτό πρέπει να αποτυπωθεί σε όλα τα Συµβούλια Υπουρ-
γών. Δεν πρέπει να γίνεται το αντίθετο, γιατί αυτό θα έχει ως
αποτέλεσµα τη µείωση των ενισχύσεων και του πρώτου πυλώνα
και του δεύτερου πυλώνα. 

Είναι συγκεκριµένα τα ερωτήµατα που κάνουµε και θέλουν
συγκεκριµένες απαντήσεις σχετικά µε το τι είπατε στο Συµβούλιο
Υπουργών. Να δώσετε στα Πρακτικά τι απαντήσετε και πώς το-
ποθετηθήκατε. Αντί για αυτό, θεωρίες. Και κινδυνεύει η χώρα
µετά το 2020 -η Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή, συνεπώς και η χώ-
ρα- να έχει µια µερική επανεθνικοποίηση, µε αποτέλεσµα τη µεί-
ωση των ενισχύσεων. Είτε αυτό συµβεί στον πρώτο πυλώνα είτε
στον δεύτερο -είτε στον πυλώνα, δηλαδή, των άµεσων ενισχύ-
σεων είτε στον πυλώνα του Προγράµµατος της Αγροτικής Ανά-
πτυξης-, θα έχει οδυνηρές συνέπειες για τη χώρα µας.

Κυρίως, όµως, δεν µιλήσατε ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης. Μιλήσατε λογιστικά. Μιλήσατε απλώς µε νούµερα. Καλή η
συζήτηση. Μπορούσατε να τα καταθέσετε και στα Πρακτικά. Τα
έχουµε διαβάσει. Τα δίνουν οι υπηρεσίες. Δεν µιλήσατε καθόλου
πολιτικά. Δεν έχετε κανένα όραµα στο Υπουργείο σας για την
αγροτική ανάπτυξη της χώρας. Δεν έχετε παρουσιάσει ουσια-
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στικό σχέδιο. Αν ρωτήσουµε εδώ τους Βουλευτές, ακόµα και
τους Βουλευτές της Κυβέρνησης, ποιο είναι το σχέδιο, κανένας
δεν ξέρει αυτή τη στιγµή. Το ίδιο ισχύει και για το ποιοι είναι οι
τρεις µεγάλοι στόχοι που θέλει να πετύχει αυτή η Κυβέρνηση και
αν έχει κάποιον στόχο και βεβαίως ούτε κάτι εφαρµόσιµο το
οποίο έχετε ως στόχο µπροστά σας. 

Βεβαίως, θα µπορούσα να σας πω πάρα πολλά τα οποία λέ-
γατε εσείς. Έχω εδώ την οµιλία του κ. Τσίπρα, ο οποίος το 2013
σε µια περιφέρεια της χώρας, όταν πήγαινε ως Αρχηγός της
αξιωµατικής αντιπολίτευσης, έλεγε πάρα πολλά. Έλεγε ότι µας
καταδίκαζε, όπως βλέπω εδώ από το γραπτό, η Κοινή Αγροτική
Πολιτική. Δεν ξέρω αν αυτή είναι η θέση σας και σήµερα. Έλεγε
ότι αν έχει φτάσει –που έχει φτάσει- το κόστος παραγωγής σε
µεγάλο βαθµό, οφείλεται στο γεγονός ότι το πετρέλαιο και το
ρεύµα είναι σε δυσθεώρητα ύψη. Το 2013 τα έλεγε αυτά! Και γι’
αυτό το διπλασιάσατε! Διπλασιάσατε όλα τα κόστη σε σχέση µε
την άρδευση και το πετρέλαιο.

Έλεγε ο κ. Τσίπρας ότι ο ξεσηκωµός του κόσµου του µόχθου
-το 2013, να δείτε ποια ήταν τα νούµερα του 2013 σε σχέση µε
το πετρέλαιο- στην ύπαιθρο θα είναι το τελειωτικό χτύπηµα σε
αυτή την άδικη πολιτική που καταστρέφει τη χώρα. Έλεγε ότι ο
αγώνας αυτός είναι δίκαιος και αφορά το εισόδηµα. Έλεγε: «Πώς
να κουβεντιάσουµε; Δεν κουβεντιάζεις. Δεν πρέπει οι πολιτικοί
να κουβεντιάζουν µε τους αγρότες. Πρώτα βάζουν τους φόρους,
ακριβαίνουν το ρεύµα και ακριβαίνουν το πετρέλαιο.». Αυτά τα
οποία κάνετε εσείς. Κανονικά, δηλαδή, έπρεπε να σας πούµε να
µην κουβεντιάζετε καθόλου, µε βάση αυτά που λέγατε εσείς προ-
εκλογικά. 

Έλεγε ο κ. Τσίπρας: «Δεν µπορεί να έχεις αγροτική παραγωγή
µε το πετρέλαιο και το ρεύµα στα ύψη. Πρέπει να καταργηθεί µε
απόφαση στη Βουλή – και εµείς δεσµευόµαστε για αυτό- η αύ-
ξηση στον φόρο του πετρελαίου.». Και, αντί για αυτό, καταργή-
σατε και την έκπτωση στο πετρέλαιο. Έλεγε και πολλά, πολλά
άλλα. Έλεγε και για τον ΕΛΓΑ. Δεν έχει σηµασία. Και αυτά τα
είπα γιατί απλώς δεν πρέπει να µιλάµε χωρίς να γνωρίζουµε τι
λέει ο καθένας σε αυτόν τον τόπο.

Από τον Οκτώβριο του 2015, κύριε Υπουργέ, σας καταθέτουµε
ερωτήσεις για πάρα πολλά θέµατα. Έχω εδώ ερωτήσεις για τον
ΕΛΓΑ, οι οποίες είναι πάρα πολλές. Οι απαντήσεις σας συνήθως
δηλώνουν ότι η σχετική διαδικασία βρίσκεται σε εξέλιξη, ότι θα
προσπαθήσετε, ότι προωθείτε. Δεν νοµίζω ότι έτσι λύνονται τα
προβλήµατα. Μιλούσατε για το ασφαλιστικό και προχωρήσατε
ουσιαστικά στον τριπλασιασµό των ασφαλιστικών εισφορών και
στην κατάργηση του ΟΓΑ, ενώ έπρεπε να αντιµετωπίσετε τα
υπαρκτά προβλήµατα, να διαχωρίσετε την πρόνοια από τους
αγρότες.

Όµως, αντί γι’ αυτό, κάνατε ένα ταµείο-µαµούθ, το οποίο δεν
λειτουργεί για καµµιά κατηγορία και φυσικά ούτε για τους αγρό-
τες. Όταν σας τα λέγαµε αυτά, δεν µας ακούγατε. 

Φωνάζατε για τη φορολόγηση των αγροτών. Τι κάνατε γι’
αυτό; Προχωρήσατε στη φορολόγηση του εισοδήµατος σε πο-
σοστά που δεν ισχύουν σε καµµία άλλη χώρα, στην προκαταβολή
φόρου στο 100%. Στον δε ΦΠΑ στα γεωργικά εφόδια, εδώ και αν
έχουµε µια κοροϊδία. Ήταν 13%. Διεκδικούσε η χώρα –και σωστά
λέγατε- ότι πρέπει να µειωθεί, διότι ο µέσος όρος στην Ευρω-
παϊκή Ένωση –και τα έχω τα στοιχεία- είναι 8% και 9%. 

Ήλθατε στην Κυβέρνηση, το πήγατε 23%, το πήγατε 24% τον
πρώτο χρόνο και πανηγυρίζατε για τη διαπραγµάτευση που
έχετε κάνει για να το ξαναφέρετε στο 13%. Δηλαδή, ό,τι κάνατε
τον πρώτο χρόνο, το 2015, που από 13% το πήγατε στο 24%, τον
δεύτερο και τον τρίτο χρόνο το ξαναφέρατε στο 13%. Αυτό λέτε
ότι είναι το κυριότερο επίτευγµά σας στη φορολογική αγροτική
πολιτική. Να σας πούµε και µπράβο, δηλαδή, εάν νοµίζετε ότι τα
έχετε καταφέρει µε αυτόν τον τρόπο!

Σε όλα αυτά τα προβλήµατα έρχονται να προστεθούν και τα
προβλήµατα στην αξιοποίηση των κοινοτικών πόρων του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. Άκουσα, κύριε Υπουργέ, αυτά
που λέτε και τα οποία αναφέρονται στα στοιχεία για το ότι είµα-
στε οι µεγαλύτεροι στον ρυθµό αύξησης, χωρίς να αναφέρεται
σε ποια θέση είναι η χώρα µας σε σχέση µε την απορρόφηση.
Αυτές είναι λογιστικές συζητήσεις, των οποίων τα στοιχεία πολύ

καλά γνωρίζετε και µπορώ να σας αποδείξω ότι είµαστε από τις
τελευταίες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε πολλά από αυτά.
Όµως, δεν µπαίνω σε αυτή τη συζήτηση. 

Για ποιον λόγο, για παράδειγµα, έχετε καθυστερήσει σε σχέση
µε την άρδευση; Είναι συγκεκριµένα ερωτήµατα. Δύο αιρεσιµό-
τητες ακόµα δεν έχουν προχωρήσει σε σχέση µε τις λεκάνες
απορροής. Δεν αφορούν µόνο το Υπουργείο σας, αφορούν και
άλλο Υπουργείο. Αφορά άλλο Υπουργείο, το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έχει τελειώσει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µας πείτε. 
Όµως, από αυτό, δεν µπορούν να ενταχθούν τα εγγειοβελτιω-

τικά έργα το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, γι’ αυτό το ανα-
φέρω σε όλη αυτή τη διαδικασία. Καθυστερήσατε σε όλα, µε
αποκορύφωµα τους γεωργικούς συµβούλους, τις γεωργικές
συµβουλές, που είναι ένα σύστηµα το οποίο µας δίνει η Ευρω-
παϊκή Ένωση, µε σκοπό να τα καταφέρουµε, για να µπορέσουν
να αντεπεξέλθουν οι παραγωγοί και να γνωρίζουν τι πρέπει να
κάνουν σε αυτό το σύγχρονο περιβάλλον. Θα µειωθεί και η ανερ-
γία επίσης σε έναν επιστηµονικό κλάδο. Ουσιαστικά, δηλαδή, θα
πετύχουµε δύο στόχους. 

Αντί γι’ αυτό τι κάνατε; Αργήσατε πάρα πολύ. Δεν προχωρή-
σατε. Μόλις τον Νοέµβριο το δώσατε στον αρµόδιο οργανισµό
του «ΕΛΓΟ – ΔΗΜΗΤΡΑ» και έχει βγει για διαβούλευση. Οι υπο-
λογισµοί µου λένε ότι θα αργήσει για άλλον έναν χρόνο. Και ξέ-
ρετε τι µπορεί να κάνετε στο τέλος; Να το δώσετε σε ιδιωτικές
διαδικασίες, άρον-άρον, για να πετύχετε στο τέλος αυτή τη λο-
γική που θέλετε.

Μιλήσατε για πολλά. Δεν µιλήσατε για τη ρευστότητα. Γιατί οι
αγρότες, σήµερα που µιλάµε, δεν µπορούν να µπουν και ως ιδιώ-
τες στα προγράµµατα, επειδή δεν µπορούν να καταβάλουν την
ίδια συµµετοχή. Δεν υπάρχουν χρήµατα και έχουµε πρόβληµα
ρευστότητας στις τράπεζες. Για αυτό το πρόβληµα των δανείων
δεν έχει κάνει τίποτα η Κυβέρνηση. Δεν έχουν λυθεί µε αυτά τα
οποία είπατε. Δεν έχουµε δει καµµία αλλαγή σε όλα αυτά τα ζη-
τήµατα. Και δεν έχουµε δει και καµµία προώθηση νέων, σύγχρο-
νων, ισχυρών συλλογικών δοµών, που δεν υπάρχουν.

Μιλήσατε και πριν από λίγο για το γάλα και το άνοιγµα ψαλί-
δας τιµών, το οποίο είναι σταθερά ένα προς επτά. Και µας ανα-
φέρετε συνήθως ότι είναι τεράστιο το άνοιγµα ψαλίδας τιµών,
αντί να πείτε τι κάνετε. Γιατί έχει αυξηθεί αυτό το άνοιγµα δυστυ-
χώς τα τελευταία χρόνια και δεν µειώνεται, µε αποτέλεσµα οι
τιµές στον παραγωγό να είναι πάρα πολύ µεγάλες.

Σας είπα και προηγουµένως και γνωρίζουµε –και κλείνω ξανά
µε αυτό που ξεκίνησα, γιατί το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό-,
κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να γίνει µία συζήτηση µόνο για την
Κοινή Αγροτική Πολιτική και στη Βουλή. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, για το θέµα της επανεθνικοποίησης, θα πρέπει να
υπάρχει εθνική γραµµή στο ότι στη χώρα µας διαφωνούµε µε την
τάση επανεθνικοποίησης της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, γιατί
αυτό, σε µία περίοδο που η χώρα µας έχει τεράστιες δηµοσιο-
νοµικές δυσκολίες, θα οδηγήσει ουσιαστικά σε µείωση της πα-
ραγωγικής διαδικασίας. 

Ταυτοχρόνως, θα πρέπει επιτέλους να ενηµερώσετε και να
γίνει µία συζήτηση για το τι λέτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε
σχέση µε όλα αυτά τα θέµατα. Διότι, έχουµε δει ότι και άλλες
χώρες του Νότου έχουν πει ξεκάθαρα ότι δεν θα δεχθούν αυτές
τις λογικές οι οποίες υπάρχουν. 

Έχουµε δει ορισµένες χώρες που ήταν από παλιά έντονα φι-
λοαγροτικές, όπως η Γαλλία, να θέτουν ζήτηµα συζήτησης για
τον έναν από τους δύο πυλώνες. Διαφωνούµε και για τους δύο
πυλώνες, ότι, δηλαδή, µπορεί να υπάρξει αυτή η τάση επανεθνι-
κοποίησης. Δεν δεσµευθήκατε ούτε σήµερα εδώ. 

Αυτό θα έχει άµεσες επιπτώσεις στους αγρότες, αλλά φαίνεται
ότι δεν σας νοιάζει, γιατί αυτό θα εφαρµοστεί µετά το 2020. Θα
δεσµευθεί η χώρα µας για µία µεγάλη περίοδο µετά το 2020,
αλλά στο µυαλό σας είναι πώς θα µπορέσετε να τη βγάλετε όσο
το δυνατό περισσότερο καθαρή, σε σχέση µε τις εκλογές, οι
οποίες θα έλθουν την επόµενη χρονική περίοδο.

Συνεπώς το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι πώς θα µπορέσετε
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να εξασφαλίσετε περισσότερους ευχαριστηµένους αγρότες,
σύµφωνα µε τη δική σας λογική, γιατί οι αγρότες δεν τρώνε κου-
τόχορτο πλέον. Έχουν καταλάβει ποιες πολιτικές οδηγούν σε
αδιέξοδα και αυτές τις πολιτικές θα τις καταδικάσουν όταν έλθει
η ώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι κ. Μαυ-
ρωτάς για έξι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε κάποια συγκριτικά χαρακτηριστικά. Η Ελλάδα

δηµιουργεί πέντε φορές µικρότερη αξία ανά στρέµµα σε σχέση
µε την Ολλανδία, παρά το άριστο µεσογειακό κλίµα. Η αγροτική
µας οικονοµία εµφανίζει µεγάλα προβλήµατα παραγωγικότητας
και ανταγωνιστικότητας, ιδιαίτερα σε σχέση µε χώρες ανεπτυγ-
µένες στον τοµέα αυτό. Αν η χώρα µας κατόρθωνε να πετύχει τις
ανά στρέµµα αποδόσεις της Ολλανδίας, η συνολική συµβολή
στην αγροτική οικονοµία, στο ΑΕΠ, από 7,3 δισεκατοµµύρια που
είναι σήµερα θα ξεπερνούσε τα 40 δισεκατοµµύρια. 

Ο κατακερµατισµένος κλήρος και η έλλειψη τυποποίησης απο-
τελούν βασικούς λόγους πίσω από τη χαµηλή προστιθέµενη αξία
των ελληνικών αγροτικών προϊόντων. Μεγάλα εµπόδια στην ανά-
πτυξη της αγροτικής παραγωγής είναι επίσης το λαθρεµπόριο,
ο αθέµιτος ανταγωνισµός, οι παράνοµες ελληνοποιήσεις και η
άσκοπη επιβολή ειδικών φόρων. 

Για να θυµηθούµε κάποια µικρά ψεµατάκια, ήδη στη ΔΕΘ ο
Πρωθυπουργός στις 9-9-2017 –δεν θα πάµε στο 2015- ανακοί-
νωσε την κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο κρασί
την 1-1-2018. Σήµερα έχουµε 26-1-2018 και ο ειδικός φόρος κα-
τανάλωσης στο κρασί είναι ακόµα εδώ. 

Επτακόσιες οινοποιητικές επιχειρήσεις, διακόσιες χιλιάδες αµ-
πελουργοί, είκοσι χιλιάδες άµεσα εργαζόµενοι στον χώρο της οι-
νοποιίας, αυτοί είναι οι άνθρωποι που επλήγησαν από την πρώτη
στιγµή της επιβολής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο κρασί.
Η ελληνική οινοποιία συµβάλλει πολλαπλώς στην προσπάθεια για
την οικονοµική ανόρθωση της χώρας, όµως αυτό που πρέπει να
ισχύει στην οινοποιία πρέπει να ισχύει σ’ όλη την αγροτική πα-
ραγωγή, δηλαδή η ισχύς εν τη ενώσει. 

Είναι γεγονός ότι ο µέσος ελληνικός κλήρος παραµένει µικρός
και συνδεδεµένος µε συνεχείς επιδοτήσεις. Μόνο το 15% των γε-
ωργικών προϊόντων στην Ελλάδα παράγεται από συνεταιρι-
σµούς, ενώ σε άλλες χώρες αυτό αγγίζει το 95% µε 100%. 

Ο αιφνίδιος θάνατος των ελληνικών συνεταιρισµών οφείλεται
στο γεγονός ότι ιστορικά και εκ γενετής δεν αποτέλεσαν ενώσεις
παραγωγών επιχειρηµατικού χαρακτήρα, αλλά περισσότερο ερ-
γαλεία άσκησης πολιτικής -και όχι µόνο αγροτικής- του ελληνι-
κού κράτους. 

Υπάρχουν, όµως, και φωτεινές εξαιρέσεις, όπως ο συνεταιρι-
σµός ΑΣΕΠΟΠ, για παράδειγµα, που ιδρύθηκε το 1917 και σή-
µερα αποτελείται από τετρακόσια µέλη, µε κύρια δραστηριότητα
την παραγωγή και διαχείριση νωπών φρούτων. Πριν από έξι χρό-
νια, όταν η κρίση άρχισε να δείχνει τα δόντια της, πολίτες από
πολλά επαγγέλµατα και από διαφορετικές ηλικίες συναντήθηκαν
στην αρχαία Ολυµπία και συµφώνησαν να αξιοποιήσουν τα θαυ-
µατουργά ρόδια των περιοχών τους. 

Σήµερα οι διακόσιοι σαράντα τρεις παραγωγοί-µέτοχοι της
«ΑΛΦΕΙΟΣ -  ΡΟΔΙ» καλλιεργούν εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδες
δέντρα σε δύο χιλιάδες στρέµµατα στη Στερεά Ελλάδα και στην
Πελοπόννησο. Έχουν µηδενικό τραπεζικό δανεισµό και η παρα-
γωγή τους θα φτάσει τους οκτακόσιους τόνους και σε ένα-δύο
χρόνια θα ξεπεράσει τις τρεις χιλιάδες. Και όλα αυτά ενώ το κρά-
τος εξακολουθεί να τους χρωστάει ακόµα επιστροφές ΦΠΑ ή να
µην προστατεύει αµφίβολης ποιότητας ανάλογα προϊόντα που
έρχονται στη χώρα µας χωρίς έλεγχο και βαφτίζονται ελληνικά. 

Επειδή ακούµε συνεχώς για πεταµένα ευρωπαϊκά λεφτά και
αναξιοποίητες επιδοτήσεις, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πήγε στον
Πύργο, στα κτήµατα και στο εργοστάσιο της εταιρείας και τίµησε
την πρωτοποριακή αυτή εταιρεία, που αξιοποίησε τα ευρωπαϊκά
χρηµατοδοτικά εργαλεία και δηµιούργησε την πιο σύγχρονη µο-
νάδα στη Μεσόγειο και στην Ευρώπη. 

Αυτός είναι πραγµατικά ο δρόµος, να δοθούν κίνητρα για να
µεγαλώσουν οι εταιρείες και για να γίνουν και άλλες τέτοιες εται-
ρείες, να ενωθούν οι µικροί παραγωγοί, να φτιάξουν εργοστάσια,
να διαχυθεί η ανάπτυξη, να συναντηθεί η ατοµική ευθύνη µε τη
συλλογικότητα.

Άλλο παράδειγµα η «ΘΕΣΓΑΛΑ» από τη Θεσσαλία. Εκατόν
ογδόντα εργαζόµενοι, τριάντα επτά φάρµες, πενήντα παραγω-
γοί, εξήντα τρία σηµεία πώλησης. Τα έχουν καταφέρει κόντρα
σε ένα κράτος που αδιαφορεί, όταν δεν σαµποτάρει. Αυτοί οι
νέας µορφής συνεταιρισµοί, µαζί µε τις οµάδες παραγωγών, θα
καθορίσουν αν οι άνθρωποι στο χωράφι γίνουν επιτέλους αφέν-
τες της περιουσίας τους. 

Στη «ΘΕΣΓΑΛΑ» ξεκίνησαν, προσφέροντας υψηλής ποιότητας
γάλα και γαλακτοκοµικά προϊόντα, σε τιµές εξαιρετικά ανταγω-
νιστικές. Σήµερα, στα περιπτερά τους σε όλη την Ελλάδα και όχι
µόνο στη Θεσσαλία, θα βρει κανείς επιλεγµένα προϊόντα Ελλή-
νων παραγωγών. 

Εκείνο που εντυπωσιάζει είναι ότι παράλληλα µε την παρά-
δοση η «ΘΕΣΓΑΛΑ» είναι ίσως και ο πιο καινοτόµος συνεταιρι-
σµός της χώρας, καθότι παρακολουθούν ηλεκτρονικά τα σηµεία
πώλησης, όλες τις κινήσεις των φορτηγών τους, ενώ παράλληλα
ο κάθε πολίτης µπορεί να επικοινωνήσει απευθείας µε το πάτηµα
ενός κουµπιού.

Το στοίχηµα, λοιπόν, που ξεκίνησε πριν από πολλά χρόνια µε
σύνθηµα «Συνεταιριζόµαστε διαφορετικά!», φαίνεται ότι κερδί-
ζεται. Πρέπει να υπάρξει ένα πραγµατικά σύγχρονο κράτος, που
θα εγγυηθεί την ανάπτυξη µε κοινωνική δικαιοσύνη. Στην πρω-
τογενή παραγωγή αυτό θα το εγγυηθούν οι επιχειρηµατικοί συ-
νεταιρισµοί νέου τύπου. 

Τι έχουµε, όµως, από το κράτος; Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
µπέρδεψε, σε ό,τι αφορά το ασφαλιστικό, ξανά την έννοια της
ισότητας µε αυτή του άκριτου εξισωτισµού προς τα κάτω. Όλη
τους η επιχειρηµατολογία για το ασφαλιστικό των αγροτών στη-
ρίχθηκε στο ότι η παρακράτηση εισφορών των αγροτών πρέπει
να εξισωθεί µε αυτή των µισθωτών. 

Αυτό που ξέχασε, όµως, είναι πως ο µισθωτός έχει µισθό, ενώ
ο αγρότης έχει κέρδος, αλλά και ζηµιά. Αυτό που ξέχασε είναι
πως την εισφορά του µισθωτού την επιβαρύνεται κατά 2/3 ο ερ-
γοδότης, ενώ την εισφορά του αγρότη την επιβαρύνεται 100% ο
ίδιος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακόµα δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ από τη δευ-
τερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνεχί-
στε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Αυτό που ξέχασε είναι ότι ο µισθωτός
δεν αναλαµβάνει κάποιο οικονοµικό ρίσκο, κάνοντας επιχειρηµα-
τικές επενδύσεις, ενώ ο αγρότης αναλαµβάνει και, µάλιστα, ση-
µαντικό. Αυτό που ξέχασε είναι ότι ο µισθωτός λαµβάνει σταθερό
µηνιαίο εισόδηµα, έστω και αυτό το µικρό που λαµβάνει, ενώ ο
αγρότης ένα ασταθές εισόδηµα, που εξαρτάται από την παρα-
γωγή, από τις καιρικές συνθήκες, από την αγορά, από τους πε-
λάτες, που πρέπει ο ίδιος να ψάξει για να τους βρει.

Θα κλείσω µε κάποιες προτάσεις. Ακούστηκαν και από τους
εισηγητές µας. Απαιτείται στρατηγική εθνικής εµβέλειας, που θα
εστιάσει στην παροχή κινήτρων για την αύξηση καλλιεργούµενων
εκτάσεων, στη στήριξη όλων των ανταγωνιστικών προϊόντων,
στην έρευνα και στην καινοτοµία µε την αξιοποίηση εθνικών και
κοινοτικών πόρων, στην έξυπνη µεταποίηση των αγροτικών προ-
ϊόντων. 

Φράσεις, όπως «γεωργία ακριβείας», «ψηφιακή γεωργία»,
«drones», «αποµακρυσµένη γεωργία» ακούγονται όλο και πιο
συχνά τα τελευταία χρόνια και υπάρχουν βέβαια και οι πιο εξει-
δικευµένες καλλιέργειες, που έχουµε συγκριτικό πλεονέκτηµα,
λόγω της βιοποικιλότητας της χώρας. Αναφέροµαι στα λεγόµενα
«φαρµακευτικά και αρωµατικά βότανα και φυτά», που µπορούν
να αποτελέσουν πρώτη ύλη για καλλυντικά, φάρµακα, συµπλη-
ρώµατα διατροφής, superfoods κ.λπ.. Και αυτά µάλιστα µπορεί
να συνδυαστούν µε τη µεταποίηση σε καθετοποιηµένες µονάδες,
καθώς η έρευνα και η ανάπτυξη σε αυτά τα θέµατα στην Ελλάδα
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είναι στη διεθνή πρωτοπορία.
Η πολιτική που προσπάθησαν να σχεδιάσουν κάποιοι ελάχιστοι

Υπουργοί Γεωργίας στο παρελθόν ήταν αυτή που προσπαθούσε
να γενικεύσει τα επιτυχηµένα παραδείγµατα του αγροτικού
τοµέα. Δύσκολο εγχείρηµα, που δεν είχε συνέχεια, γιατί στον
αγροτικό κόσµο διαχρονικά ασκήθηκαν και ασκούνται εκτεταµέ-
νες πελατειακές πολιτικές. Πίσω από την αγωνία για το ασφαλι-
στικό και το φορολογικό, που φαίνεται να κυριαρχεί στα µπλόκα,
βρίσκεται η αγωνία των ανθρώπων για το τι θα παράγουν και
πώς. 

Το δυστύχηµα είναι ότι όχι µόνο δεν υπάρχουν συνοµιλητές,
αλλά έχουν απέναντί τους µια αµήχανη και ανίκανη Κυβέρνηση.
Έτσι, για µια ακόµα φορά η ανάγκη για µακροχρόνιο σχεδιασµό,
ώστε ο αγροτικός τοµέας να καταστεί η αιχµή της παραγωγικής
ανασυγκρότησης της χώρας, κινδυνεύει να πάει χαµένη µέσα
από άγονες αντιπαραθέσεις. Αν ως χώρα δεν εκµεταλλευτούµε
τα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα -και ο αγροβιοδιατροφικός το-
µέας είναι ένα από αυτά-, τότε είµαστε καταδικασµένοι να χά-
σουµε το ραντεβού µε την ανάπτυξη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω, ότι µε
την υπ’ αριθµόν 1346/923, από 26 Ιανουαρίου 2018, απόφαση
του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκαν οι προβλεπόµενες
από το άρθρο 43Α του Κανονισµού της Βουλής, Ειδικές Μόνιµες
Επιτροπές Ελληνισµού της Διασποράς, Προστασίας Περιβάλλον-
τος, Έρευνας και Τεχνολογίας, Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου, Περιφερειών, Οδικής Ασφάλειας, Σωφρο-
νιστικού Συστήµατος και λοιπών Δοµών Εγκλεισµού Κρατουµέ-
νων και Παρακολούθησης των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου για τη Γ’ Σύνολο της
ΙΖ’ Βουλευτικής Περιόδου.

Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευτική
Διαφάνεια» και θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής: 

4566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4572 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4574 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παπα-
δόπουλος για έξι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Θεοδωράκη, είπατε ότι θα καθίσετε να µε ακούσετε,

αλλά φεύγετε. Ήθελα να πω το εξής: Πώς σήµερα ένα νέο κόµ-
µα, σαν το δικό σας, έκανε επίκαιρη επερώτηση µε ένα παλιό
ΠΑΣΟΚ; Αφού κάνετε µαζί την επερώτηση, πρέπει να πάρετε και
τα λάθη του ΠΑΣΟΚ και τα καλά του ΠΑΣΟΚ, ειδάλλως δεν νοεί-
ται να κάνεις µια ερώτηση µαζί τους, χωρίς να αναλαµβάνεις και
τις υποχρεώσεις. 

Η αλήθεια είναι ότι το ΠΑΣΟΚ µετά από το 1981, πραγµατικά,
ήταν ένα κόµµα που για τους αγρότες ήταν το «πράσινο» κόµµα
και κέρδισε την πλειοψηφία των αγροτών. 

Έκανε δύο πολύ απλά πράγµατα. Έκανε τον νόµο για τους συ-
νεταιρισµούς που κατάργησε τις εξουσιοδοτήσεις. Τότε πήγαι-
ναν και ψήφιζαν µε εξουσιοδότηση στους συνεταιρισµούς. Τότε
µπήκαν όλοι οι προοδευτικοί άνθρωποι µέσα, µπήκαν οι Αριστε-
ροί, διότι µας είχαν αποκλεισµένους από τους συνεταιρισµούς
και κάναµε αυτά που έκαναν όλες οι προοδευτικές δυνάµεις, έτσι
ονοµαζόµασταν τότε. Κι έκανε µετά και την εκβιοµηχάνιση της
αγροτικής παραγωγής. Αυτό το ΠΑΣΟΚ µετά από το 1990 πέ-
θανε. Δεν υπάρχει. 

Και µην επικαλείστε, τώρα, εκείνο το ΠΑΣΟΚ. Μετά είστε το
ΠΑΣΟΚ της ρεµούλας, είστε το ΠΑΣΟΚ της καταστροφής. Σας
έχουµε νιώσει στο πετσί µας όλοι οι αγρότες για το τι κάνατε και
τι δεν κάνατε. Και από πού να ξεκινήσω;

Μιλήσατε για τη ζάχαρη. Μα, καταστρέψατε τη µεγαλύτερη
βιοµηχανία της χώρας. Είχαµε διακόσιες πενήντα χιλιάδες τό-
νους και πήγαιναν προς τους τριακόσιες. Τώρα ούτε πενήντα τό-
νους δεν µπορούµε. Τροµάζουµε. Προσπαθούν µε νύχια και µε
δόντια το Υπουργείο και οι Υπουργοί µας να κρατήσουν από τα
δύο εργοστάσια όρθιο τουλάχιστον το ένα, για να µην χάσουµε
την τευτλοκαλλιέργεια. 

Κι έρχεστε και µας εγκαλείτε εµάς για την τευτλοκαλλιέργεια;
Πώς είναι δυνατόν να αντέξουµε αυτή την κριτική σας; Δεν γίνε-
ται αυτό το πράγµα. Αντί να έρθετε να βάλετε πλάτη για το πώς
θα σώσουµε την τευτλοκαλλιέργεια, που την καταργήσατε, µας
κάνετε και κριτική. 

Για να πάµε λίγο παρακάτω. Τι κάνατε και µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία; Χρεοκοπήσατε όλους τους συνεταιρισµούς, τις ναυαρχίδες.
Από πού να ξεκινήσω και πού να τελειώσω; Τις ξέρετε. Και µας
εγκαλείτε και τώρα για τη χρηµατοδότηση του πρωτογενούς
τοµέα, όταν πουλήσατε τον µοναδικό χρηµατοδότη, την Αγρο-
τική Τράπεζα, µε 90 εκατοµµύρια. Πήρατε εσείς δάνεια 90 εκα-
τοµµύρια -δανεικά κι αγύριστα-, άλλα 90 εκατοµµύρια πήρε και
η Νέα Δηµοκρατία, τα οποία…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πήραν 150 εκατοµµύρια τα κόµµατα,
όχι 90 εκατοµµύρια από την Αγροτική.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ό,τι πήραν. 
Εάν είχαµε τώρα αυτά τα εργαλεία, θα µιλούσαµε σήµερα για

εργαλεία χρηµατοδότησης; Διότι καλά τα είπε ο συνάδελφος
εδώ, ο κ. Θεοχαρόπουλος: «Πώς θα τα χρηµατοδοτήσετε;» Βε-
βαίως θέλουµε χρηµατοδοτικά εργαλεία. Τα είχαµε; Όχι. Τώρα
προσπαθούµε µε την Αναπτυξιακή Τράπεζα να τα κάνουµε. 

Τώρα κάναµε την «Κάρτα του Αγρότη», για να δώσουµε µια
ρευστότητα. Δηλαδή, για ποιο πράγµα µάς εγκαλείτε; Για κάτι
που καταστρέψατε, που αφήσατε, όχι γη καµένη, αλλά κάρβουνα
αναµµένα, που δεν µπορείς να τα πιάσεις; Και πώς να τα διαχει-
ριστείς όλα αυτά τα ζητήµατα;

Είχατε και τη ναυαρχίδα της ΠΑΣΕΓΕΣ. Εκεί τα βρήκατε. Πραγ-
µατικά, όλα αυτά τα χρόνια ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία είχαν
συνεργασία η οποία ήταν υποδειγµατική! 

Τι κάναµε εµείς; Κάναµε πράγµατα τα οποία ο αγρότης τα είδε
στην τσέπη του. Λύσαµε το ζήτηµα των γεωχωρικών ελέγχων.
Εκεί που θα πλήρωναν οι αγρότες επιστροφές ή ανακτήσεις,
εµείς λύσαµε το ζήτηµα µε τους γεωχωρικούς ελέγχους. Λύσαµε
το ζήτηµα για το 10% στα σχέδια βελτίωσης. Λύσαµε το ζήτηµα
µε τα λιβάδια κι έτσι οι κτηνοτρόφοι πήραν τις επιδοτήσεις. 

Αυτά δεν είναι τίποτα, διότι θυµάστε από πότε είχαν όλοι να
πληρωθούν; Από το 2008, από το 2009, από το 2010 και τώρα,

το 2017, σχεδόν είναι όλα πληρωµένα. Αυτά όλα που έγιναν δεν
είναι τίποτα; Ποιος τα έκανε; Βεβαίως είναι λεφτά των αγροτών.
Ήταν λεφτά των αγροτών, που είχαν προγραµµατιστεί και έπρε-
πε να τα πάρουν. Και τα πήραν όλοι. Δεν θέλω να πω το ποσό.
Νοµίζω ότι το είπε ο Υπουργός.

Να πάµε τώρα σε νοµοθετικά πράγµατα που κάναµε. Ένα από
αυτά είναι ο νόµος για τους συνεταιρισµούς, για τους γεωργι-
κούς, δασικούς συνεταιρισµούς. Είναι τεράστια νοµοσχέδια.
Μπήκαµε στο ζήτηµα των δασικών χαρτών. Τεράστιο ζήτηµα για
την ανάπτυξη της υπαίθρου. Μπαίνουµε τώρα και στο Κτηµατο-
λόγιο. Πριν από λίγες ηµέρες ψηφίσαµε το νοµοσχέδιο για τους
ενεργειακούς συνεταιρισµούς, για να µπορέσουµε να µηδενί-
σουµε το κόστος. Όλα αυτά τα κάνουµε τώρα σε έναν τόπο και
χρόνο που είναι πάρα πολύ δύσκολος. 

Λέτε ότι έχουµε φορολαίλαπα και φορολογία και ότι µειώθηκαν
τα εισοδήµατα. Εγώ διαβάζω ότι τα εισοδήµατα τα οποία δηλώ-
θηκαν το 2015 -σύµφωνα µε αυτά που δήλωσαν οι αγρότες- ήταν
1,3 δισεκατοµµύριο. Τώρα, σύµφωνα µε τη δήλωση των ίδιων των
αγροτών πάλι, είναι 1,6 δισεκατοµµύριο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Από ποια πηγή; Να το καταθέσετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Από το Υπουργείο Οικονοµι-

κών. Κάντε ερώτηση στο Υπουργείο Οικονοµικών να το καταθέ-
σει. 

Θα µου πείτε τόσα; Τόσα. Είναι λίγα; Μπορεί να είναι περισ-
σότερα; Αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα που µπορούµε να το συζη-
τήσουµε. Δεν µπορείς να λες ότι πλέον έχουµε αύξηση του εισο-
δήµατος, ενώ, όταν ήσασταν εσείς στην κυβέρνηση είχαµε τρο-
µερές µειώσεις. Η Ευρώπη είχε αύξηση 15% και εδώ είχαµε µεί-
ωση 20%. Πώς γίνεται να λέτε ότι µειώθηκε το αγροτικό εισό-
δηµα;

Εγώ δεν λέω ότι είναι όλα καλά. Ήδη έχουµε προγραµµατίσει
πάρα πολλά πράγµατα να κάνουµε. Το µεγάλο στοίχηµα για εµάς
µπροστά είναι η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική. Το δεύτερο µε-
γάλο στοίχηµα είναι να αλλάξουµε τη σχέση της φυτικής-ζωικής
υπέρ της ζωικής παραγωγής για να πάµε σε δυναµικά προϊόντα.
Ειδικά έχουµε βάλει στόχο για την κτηνοτροφία και όπως είδατε
και ο Υπουργός είναι στραµµένος υπέρ της κτηνοτροφίας 

Έχουµε πολλά πράγµατα να κάνουµε µπροστά µας. Θέλουµε
συµµάχους. Έχουµε όραµα, έχουµε πρόγραµµα, αλλά είχαµε µία
οικονοµία καθηλωµένη. Εσείς ζητάτε να πετάξουµε. Σιγά-σιγά θα
έρθει η ώρα να πετάξουµε. 

Ευτυχώς, να είναι καλά ο ΣΥΡΙΖΑ, να έχουµε καλά τον Πρωθυ-
πουργό, διότι άκουσα εδώ πέρα ότι κάνετε χαρακτηρισµούς. Να
είµαστε λίγο πιο προσεκτικοί µε τους χαρακτηρισµούς, διότι είναι
εύκολο να κάνω κι εγώ χαρακτηρισµούς και να πω τα χίλια δυο
για τον καθένα µας.

Να ξέρετε ότι έχουµε όραµα. Τα προβλήµατα είναι εδώ και ο
δρόµος θα είναι ανηφορικός για εµάς. Μπροστά µας είναι το µε-
γάλο ζήτηµα του κόστους του πετρελαίου, όχι τόσο του ρεύµα-
τος της ΔΕΗ, γιατί έχουν γίνει κάποιες πολιτικές. Εδώ είναι ένα
µεγάλο δικό µας στοίχηµα. Πρέπει να δούµε τι συµβαίνει και µε
τα εφόδια, ειδικά των φαρµάκων, διότι παίζονται κι εκεί κάποια
παιχνίδια που πρέπει να τα δούµε και θα τα δούµε. Το µέλλον
είναι µπροστά και µας ανήκει και εδώ θα είµαστε για να τα αντι-
µετωπίσουµε όλα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Φωτεινή Αραµπατζή για έξι λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ και κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, φαίνεται πως τα τρία χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, τα τρία χρόνια µε ψέµατα, κάλπικες υποσχέσεις και βε-
βαίως κωλοτούµπες δεν σας έφτασαν κι ήρθατε σήµερα εδώ,
στη Βουλή, να µας πείτε για άλλη µια φορά ότι η Νέα Δηµοκρατία
φορολόγησε τις αγροτικές επιδοτήσεις.

Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σας προκαλώ να φέρετε και να κατα-
θέσετε εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία µία φορολογική δήλωση
που να αποδεικνύει ότι επί των ηµερών µας φορολογήθηκαν οι
αγροτικές επιδοτήσεις, µία φορολογική δήλωση, για να τελει-
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ώνουµε µε τα συγκεκριµένα ψέµατα.
Από ό,τι κατάλαβα, κύριε Υπουργέ, από την οµιλία σας και από

ό,τι βεβαίως διάβασα στις πρόσφατες συνεντεύξεις σας στην
ΕΡΤ και στην εφηµερίδα «Η ΑΥΓΗ», µάλλον θα πρέπει να πανη-
γυρίζουν οι αγρότες -φεύγει ο κύριος Υπουργός, δεν πειράζει,
ελπίζω να τα διαβάσει από τα Πρακτικά- και να σας ευγνωµονούν
για όσα τους επιφυλάξατε µε τις πολιτικές σας, γιατί, από ό,τι
µας είπατε, πλήρωσαν φέτος 50 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα φό-
ρους από τις πολύ καλές πολιτικές σας!

Κύριε Υπουργέ, όµως, µαγειρεύετε τους αριθµούς για να κου-
κουλώσετε την αλήθεια. Κατ’ αρχάς αποφασίστε. Πλήρωσαν λι-
γότερα ή δεν πλήρωσαν; Γιατί αν δήλωσαν περισσότερα, όπως
λέει εδώ ο κ. Παπαδόπουλος, προφανώς θα έπρεπε να πληρώ-
σουν και περισσότερα, αφού αυξήσατε τους συντελεστές φορο-
λόγησης από το 13% στο 22,45%.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Λιγότερο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Επειδή, λοιπόν, κύριε Παπαδόπουλε,

εµείς µιλάµε µε στοιχεία, αυτά εδώ είναι τα στοιχεία του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, που ξέρετε τι αποδεικνύουν; Αποδεικνύουν
ότι το αγροτικό εισόδηµα επί των ηµερών της Κυβέρνησής σας
µειώθηκε κατά 9,1 µονάδες περισσότερο από κάθε επαγγελµα-
τική κατηγορία.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρετε τι λέει η EUROSTAT, κύριε Παπαδόπουλε και κύριε
Υφυπουργέ; Γιατί διάβασα ότι ο κ. Αποστόλου πανηγυρίζει ότι η
EUROSTAT λέει ότι το ελληνικό αγροτικό εισόδηµα αυξήθηκε επί
των ηµερών σας. Μάλλον κάνετε λάθος στις στήλες και διαβά-
ζετε το 2014 και το 2015. Γιατί για το 2016 τα στοιχεία της EU-
ROSTAT -τα καταθέτω στα Πρακτικά- δείχνουν ότι δυστυχώς
µειώθηκε κατά εννέα µονάδες το αγροτικό εισόδηµα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πράγµατι, λοιπόν, πλήρωσαν οι αγρότες µας λιγότερους φό-
ρους. Γιατί έγινε αυτό; Γιατί αποδεκατίσατε το αγροτικό εισό-
δηµα, γιατί τεµαχίστηκαν οι φορολογικές δηλώσεις και γιατί,
προκειµένου να γλιτώσουν τη φορολαίλαπά σας, οι αγρότες µε-
ταβίβασαν σε παιδιά και συγγενείς τα δικαιώµατά τους.

Και το σοβαρότερο είναι ότι εκτινάχθηκε η µαύρη οικονοµία
και εντάθηκε η αποθάρρυνση των παραγωγών για περισσότερη
παραγωγή. Γιατί σου λένε οι παραγωγοί «γιατί να καλλιεργούµε
περισσότερα, αφού το περισσότερο εισόδηµα καταλήγει -πού-
στον σύγχρονο µεγαλοµέτοχο κάθε αγροτικής εκµετάλλευσης
και βεβαίως κάθε ελληνικής επιχείρησης, που δεν είναι άλλος βε-
βαίως από τα ασφαλιστικά ταµεία και την εφορία». Αυτή είναι η
αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, όσο και αν θέλετε µε τερτίπια να την
αποκρύψετε.

Θα µου επιτρέψετε να πω και µια κουβέντα σε σχέση µε το
ασφαλιστικό των αγροτών. Δεν άκουσα µια απάντηση από τον
λαλίστατο Υπουργό κ. Αποστόλου, να µας πει εάν γνωρίζει από
τις δεκαεπτά χιλιάδες αιτήσεις συνταξιοδότησης των γεννηθέν-
των το 1950, που έπρεπε σύµφωνα µε το παλιό σύστηµα της
Νέας Δηµοκρατίας να έχουν πληρωθεί ήδη εδώ κι επτά µήνες,
γιατί οι επτά χιλιάδες συνταξιούχοι αγρότες είναι απλήρωτοι.
Μπορείτε να δώσετε µια απάντηση για αυτά;

Από την άλλη πλευρά, είδαµε εδώ τον κ. Αποστόλου να πανη-
γυρίζει για την ταχεία απορρόφηση του Προγράµµατος Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και βεβαίως για το ότι τον συγχαίρουν εκεί στον
Βόλο. Κατ’ αρχάς να πω ότι τις απορροφήσεις τις µετράµε µε
δείκτες, κύριοι Υπουργοί και όχι µε δηλώσεις που γίνονται σε fora
και σε συναντήσεις. Οι δείκτες, λοιπόν, λένε ότι είµαστε κάτω
από τον µέσο όρο, στο 24%, ενώ άλλες χώρες είναι ήδη στο 35%.
Η ουσία, όµως, είναι η εξής σε ό,τι αφορά το Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, ότι ένα κατ’ εξοχήν αναπτυξιακό εργαλείο, 6
δισεκατοµµύρια ευρώ συνολικά µε την εθνική συµµετοχή, το δια-
σπαθίζετε µε τις γνωστές λογικές ΣΥΡΙΖΑ. Ποιες είναι αυτές;
Ρουσφετολογική πολιτική, επιδοµατική πολιτική, αντιαναπτυ-

ξιακή προσέγγιση και τυχοδιωκτισµός.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµη, όπως όλοι οι

υπόλοιποι, σας παρακαλώ πολύ.
Ξέρετε γιατί λέω «τυχοδιωκτισµός»; Βγείτε, αν έχετε την

τόλµη, αύριο στους αγρότες και πείτε τους «εµείς από τα 950
εκατοµµύρια που έχουµε συνολικά για την εξισωτική αποζηµίωση
έχουµε ήδη ξοδέψει τα 550». Με τι θα πληρώσετε το 2019; Θα
αφήσετε άδεια ταµεία στους επόµενους; Βγείτε και πείτε τους
ότι τα ξοδέψατε όλα αυτά. Βγείτε και πείτε ότι οι περιβόητες
απορροφήσεις, για τις οποίες πανηγυρίζετε, δεν είναι τίποτε άλ-
λο από πρόωρη συνταξιοδότηση, από εξισωτική αποζηµίωση και
από διάφορα γεωργοπεριβαλλοντικά.

Βγείτε και πείτε ότι από το ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χι-
λιάδες πληρωµές, που λέτε, και τόσο πολύ σας συγχαίρουν, το
70% είναι ανειληµµένες υποχρεώσεις του προηγούµενου προ-
γράµµατος. Αυτά να βγείτε να πείτε, κύριε Υπουργέ.

Βεβαίως, το κατ’ εξοχήν αναπτυξιακό κοµµάτι του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης, αυτό που δίνει και τη ροή στην
εθνική οικονοµία -σχέδια βελτίωσης, οµάδες και οργανώσεις πα-
ραγωγών, µεταποίηση και εµπορία- είτε µόλις τώρα προκηρύχ-
θηκαν, που σηµαίνει ότι δεν έχουν ολοκληρωθεί, ότι δεν έχουν
γίνει εντάξεις είτε έχουν προβλήµατα λόγω των κλασικών προ-
βληµάτων του πληροφοριακού συστήµατος, ενώ βεβαίως όσον
αφορά τα µέτρα που δίνουν προστιθέµενη αξία, όπως γεωργικοί
σύµβουλοι, γνώση και καινοτοµία -που παρεµπιπτόντως, κύριε
Υπουργέ, πολύ τη διαφηµίζετε ως εργαλείο µείωσης του κό-
στους παραγωγής- δεν µας λέτε ότι από τα 292 εκατοµµύρια που
σας αφήσαµε, τα κάνατε 250 εκατοµµύρια, γι’ αυτό και τα έχετε
στο συρτάρι. 

Μία κουβέντα θα πω και για τις άµεσες ενισχύσεις. Ναι, κύριε
Υπουργέ, είστε η Κυβέρνηση που µε το έτσι θέλω εξασφαλίσατε
µια πολύ δυσάρεστη έκπληξη στους αγρότες: Τη µείωση του
8,5% που σε πολλές περιπτώσεις έφτασε σε µείωση 10%, επειδή
µε το έτσι θέλω κάνατε δύο γραµµικές µειώσεις υπέρ του εθνι-
κού αποθέµατος. Και σας ρωτώ το εξής. Γιατί κατά τα άλλα έχετε
πιει το αµίλητο νερό. Είναι σύννοµη αυτή η διπλή µείωση την
οποία κάνατε; Από τον Οκτώβριο σάς έχω καταθέσει ερώτηση,
δεν έχετε απαντήσει. 

Την καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κι αν ήταν σύννοµη αυτή η γραµµική µείωση, γιατί ο ΟΠΕΚΕΠΕ
βγαίνει και τα επιστρέφει τον Δεκέµβριο του 2017;

Το καταθέτω κι αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως έγινε µείωση και για τις συνδεδεµένες ενισχύσεις,
γιατί όποιος έρχεται προφανώς στο γραφείο σας και σας λέει για
µια καλλιέργεια, δίνετε και µια συνδεδεµένη ενίσχυση.

Θέλω να θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι οι συνδεδεµένες ενισχύ-
σεις πρέπει να έχουν µία στοχευµένη προσέγγιση, όπως αυτή
που είχε η προηγούµενη διακυβέρνηση, δίνοντας συνδεδεµένες
ενισχύσεις στην τευτλοκαλλιέργεια, τους παραγωγούς της
οποίας βεβαίως εµπαίζετε και τους χρωστάτε έναν χρόνο -για
πρώτη φορά στα χρονικά- την παραγωγή του 2017, τους παρα-
γωγούς στους οποίους υποσχόσασταν διά µέσου του κ. Χαρίτση
γλυκά Χριστούγεννα κι έκαναν µαύρη Πρωτοχρονιά, τους παρα-
γωγούς στους οποίους λέγατε ότι θα ανοίξετε προεκλογικά τα
εργοστάσια και τώρα δεν προλαβαίνετε να βλέπετε παραιτήσεις
διοικητικών συµβουλίων.

Σε ό,τι αφορά, δε, την πολυπόθητη ρευστότητα, κύριε Υπουρ-
γέ, µη λέτε σε συνεντεύξεις κι από εδώ, από το Βήµα, για την
«Κάρτα Αγρότη». Βγείτε και εξηγήστε στους Έλληνες αγρότες
γιατί είµαστε η µόνη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν
έχουµε πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό του πακέτου Γιούν-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΓ’ -  26 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2018 4577



κερ για τον αγροδιατροφικό τοµέα. Εκεί να δώσετε απαντήσεις.
Τώρα βέβαια, για την απουσία της χώρας µας από ευκαιρίες

εισοδηµατικής αποκατάστασης των παραγωγών, όπως ακραία
καιρικά φαινόµενα, κρίση στις διάφορες αγορές προϊόντων, τι να
πω; Βρέχει χρήµατα, κύριε Υπουργέ, κι εσείς κρατάτε οµπρέλα!
Πλείστα είναι τα παραδείγµατα!

Κλείνοντας, δεν µπορώ να µη στηλιτεύσω -και ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας- την επιζήµια αδιαφορία που
επιδεικνύετε στις κρίσιµες συζητήσεις για τη νέα ΚΑΠ. Σας ρωτώ
λοιπόν εδώ, κύριε Υπουργέ: γιατί απουσιάζετε απ’ όλες τις συ-
ναντήσεις των Υπουργών από τη διαπραγµάτευση για τη νέα
ΚΑΠ; Γιατί απουσιάζατε από το Ταλίν, από τις Βρυξέλλες τον Δε-
κέµβριο του 2017, όπου παρευρέθη και ο Γάλλος Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης, µε τους οποίους παραδοσιακά έχουµε
συµµαχία; Πώς απαντάτε στα fora όταν εµφανίζεστε; Ποιες είναι
οι θέσεις της ελληνικής Κυβέρνησης για την νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική όταν έχουµε µπροστά µας τη µείωση του κοινοτικού
αγροτικού προϋπολογισµού λόγω Brexit, µεταναστευτικού, τρο-
µοκρατίας, λόγω των χωρών του Βίσεγκραντ; Είναι προκλήσεις
από τέτοιες χώρες που είχε και η προηγούµενη διακυβέρνηση
και κατόρθωσε µε τη διαπραγµατευτική της δεινότητα να πάρει
3 δισεκατοµµύρια παραπάνω και να έχουµε σήµερα 20 δισεκα-
τοµµύρια. Εσείς τι τους λέτε;

Ξέρετε τι κάνετε, κύριε Υπουργέ; Όπως και κάθε άλλη φορά,
προς εσωτερική κατανάλωση διασπείρετε µια είδηση δήθεν περί
αναδιανοµής των ιστορικών δικαιωµάτων, προκαλώντας τον κοι-
νωνικό αυτοµατισµό µεταξύ νέων και παλαιών αγροτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Αραµπατζή, ολοκληρώστε παρακαλώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τελείωσα, κυρία Πρόεδρε. 
Κι αν, λοιπόν, θέλετε να ξανακάνετε αναδιανοµή των δικαιω-

µάτων, γιατί δεν κάνατε χρήση του κανονισµού Omnibus που
έδινε τη δυνατότητα να επαναδιαπραγµατευθείτε την ΚΑΠ µέσα
στο 2018; Γιατί απλά λέτε ψέµατα, κύριε Υπουργέ, και προσπα-
θείτε να καλύψετε τις άλλες αβελτηρίες σας.

Κλείνοντας, θέλω να ρωτήσω: Με τις αγροτικές κινητοποιήσεις
οι αγρότες όλης της χώρας ξεσηκώνονται. Ξέρετε ποια είναι τα
αιτήµατά τους, κύριε Υπουργέ; Είναι οι φορολογικές επιβαρύν-
σεις, η µείωση του κόστους παραγωγής και της τιµής του πετρε-
λαίου, το ύψος των ασφαλιστικών τους εισφορών, οι πλειστηρια-
σµοί στα χωράφια τους και στα ακίνητά τους. Είναι τα ζητήµατα
που, υποτίθεται, ότι η Κυβέρνησή σας έχει λύσει.

Τι θα κάνετε, λοιπόν, µε αυτά, κύριε Υπουργέ; Θα προβείτε σε
διάλογο ή θα δούµε πάλι την Ελλάδα κοµµένη στα δύο, κάτι που
η Νέα Δηµοκρατία βεβαίως ούτε ευνοεί ούτε και θέλει; Μία συγ-
κεκριµένη απάντηση θα θέλαµε για τις αγροτικές κινητοποιήσεις.

Ευχαριστώ πολύ και για τον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είµαι
ανεκτική, αλλά να µην κάνετε κατάχρηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω:

α) Την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 1361/933 από 26 Ιανουαρίου
2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Επιτροπής του απολογισµού και του γενικού ισολο-
γισµού του κράτους και ελέγχου της εκτέλεσης του προϋπολο-
γισµού του κράτους»

β) Την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 1362/934 από 26 Ιανουαρίου
2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής Εξοπλιστικών Προ-
γραµµάτων και Συµβάσεων»

γ) Την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 1363/935 από 26 Ιανουαρίου
2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής για την Παρακολού-
θηση του Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης».

Οι σχετικές αποφάσεις έχουν αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευ-
τική Διαφάνεια» και θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες αποφάσεις καταχωρίζονται στα Πρα-
κτικά και έχουν ως εξής: 

4578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Σαχινίδης έχει
τον λόγο για έξι λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σήµερα συζητάµε µία επερώτηση που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ και

οι συνιστώσες του. Είναι µία επερώτηση η οποία θα έλεγα ότι
βρίθει από θράσος, διότι µοναδικός στόχος όσων συγκυβέρνη-
σαν είτε κυβέρνησαν από τη Μεταπολίτευση και µετά ήταν η από-
λυτη καταστροφή του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής.

Ακούσαµε πολλά φαιδρά. Ακούσαµε και από τον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ να αναφέρεται στην Αγροτική Τρά-
πεζα. Εδώ έχουµε να σας προτείνουµε το εξής, κύριοι του Υ-
πουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, ότι αν θέλετε να δώσετε απάν-
τηση, ζητήστε να γίνει εξεταστική για την αγοραπωλησία της
Αγροτικής Τράπεζας, να µάθουµε πότε και γιατί πουλήθηκε. Αν
αληθεύουν αυτά που ακούγονται, ότι κατόπιν πίεσης της τράπε-
ζας, µόλις ζήτησε τα δανεικά χρήµατα που είχε δώσει στο
ΠΑΣΟΚ και στη Νέα Δηµοκρατία ξεπουλήθηκε για ένα ευτελές
ποσό, φέρτε το ως αίτηµα για εξεταστική επιτροπή. Να µάθει ο
αγροτικός κόσµος γιατί δεν έχει σήµερα στα χέρια του ένα πολύ
σοβαρό εργαλείο για ανάπτυξη.

Θα θυµάστε, όσοι έχετε πραγµατικά ασχοληθεί µε τα αγροτικά
ζητήµατα, ότι η Αγροτική Τράπεζα ήταν πράγµατι ένας µοχλός
ανάπτυξης. Όλα, τα φάρµακα, τα νερά για τα χωράφια που πλή-
ρωναν στο ΤΟΕΒ, περνούσαν, αφού παρέδιδαν τις παραγωγές
τους, µέσα από την Αγροτική Τράπεζα. Κι αφού κρατιόντουσαν
τα χρήµατα, αυτό σήµαινε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν υπήρχαν χρέη
από τους αγρότες. Γιατί, αν ήθελαν να συνεχίσουν την παραγωγή
της επόµενης χρονιάς, είχαν χρηµατοδότηση από την Αγροτική
Τράπεζα, κάτι που σήµερα τους λείπει ως εργαλείο.

Δίνατε επιδοτήσεις στους αγρότες για να µην παράγουν. Κι
εδώ είναι η πραγµατική τρέλα. Πείτε µου, ποιος λογικός άνθρω-
πος θα έδινε τζάµπα χρήµατα; Επιδοτούνταν οι αγρότες για να
πετάνε τα ροδάκινα. Κάθε χρόνο τα χωράφια κατέβαιναν δέκα
πόντους, γιατί µαζί µε τα ροδάκινα πετούσαν και χώµα. Με τα
κιλά που έβγαιναν, θα έπρεπε να έχει καλλιεργηθεί και το Αιγαίο
µε ροδάκινα. Πιστεύετε ότι είναι ηλίθιοι οι Ευρωπαίοι;

Αυτές οι πολιτικές, που δυστυχώς σήµερα συνεχίζονται από
τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έφτασαν τον αγροτικό κόσµο
στο χείλος της καταστροφής. Αυξήσατε τις φορολογίες, αυξή-
σατε τις ασφαλιστικές εισφορές, καταργήσατε αφορολόγητα,
καταργήσατε το αφορολόγητο πετρέλαιο. Ενώ είχαµε αυτάρκεια
σε πάρα πολλά προϊόντα, φτάσαµε σήµερα να εισάγουµε τα
πάντα.

Άκουσα να αναφέρονται πάρα πολλοί από τους προλαλήσαν-
τες στην ΚΑΠ, στην Κοινή Αγροτική Πολιτική. Για ποια Κοινή
Αγροτική Πολιτική µιλάµε; Εδώ υπάρχει µόνο ατοµική αγροτική
πολιτική της κάθε χώρας. Πώς γίνεται χώρες οι οποίες είναι βιο-
µηχανικές και όχι αγροτικές να εξάγουν περισσότερα αγροτικά
προϊόντα στην Ελλάδα απ’ ό,τι τους εξάγουµε εµείς; Και -υπάρ-
χει στα Πρακτικά της Βουλής- όταν στην Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου είχε έρθει αντιπροσωπεία από γερµανικό Κοινο-
βούλιο της αντίστοιχης επιτροπής, τους είπα: «Πείτε µου εσείς
για ποια Κοινή Αγροτική Πολιτική συζητάµε, όταν η Ελλάδα εξά-
γει 13,3% αγροτικά προϊόντα και εισάγει από µία βιοµηχανική
χώρα, όπως η Γερµανία, 13,9%;».

Για ποια Κοινή Αγροτική Πολιτική συζητάµε, όταν δεν προστα-
τεύονται τα προϊόντα που παράγονται εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης; Δεν µπορεί να πουλιέται το πορτοκάλι από δέκα έως
είκοσι λεπτά και στα ράφια των σουπερµάρκετ να έχει πορτοκάλι
από την Ζιµπάµπουε µε 1,20 ευρώ. Δεν µπορεί να πουλιέται το
ελληνικό λεµόνι στα δέκα λεπτά και στα ράφια να έχουµε λεµόνια
Χιλής µε 1 ευρώ. Δεν προστατεύετε τις παραγωγές που παρά-
γονται εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αναφέρθηκαν στους συνεταιρισµούς. Μάλιστα ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ παίνεψε το ΠΑΣΟΚ λέγοντας ότι
χάρη στο ΠΑΣΟΚ δηµιουργήθηκαν οι συνεταιρισµοί. Και ήρθε η
δική σας συγκυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, να καταργήσει τους
αναγκαστικούς συνεταιρισµούς, όπου από τους είκοσι υπήρχαν
και τέσσερις υγιείς πανελλαδικά. Καταργήσατε τον Οινοποιητικό
Συνεταιρισµό Σάµου και Σαντορίνης. Καταργήσατε τον αναγκα-

στικό συνεταιρισµό για τη µαστίχα Χίου και τον κρόκο Κοζάνης.
Αυτοί οι συνεταιρισµοί, οι οποίοι λειτουργούν εδώ και πάρα πολ-
λά χρόνια, θα έπρεπε να είναι πρότυπα συνεταιρισµών. Κατα-
στρέφετε ό,τι σωστό υπάρχει.

Να περάσουµε στις αποζηµιώσεις. Πώς περιµένατε, κύριε
Υπουργέ, να υπάρχει γρήγορη απόδοση των αποζηµιώσεων όταν
ένα γραφείο ΕΛΓΑ αντιστοιχεί σε τρεις νοµούς; Και θα φέρω σαν
παράδειγµα αυτό που γνωρίζω και σας το έχω πει και άλλες φο-
ρές. Στη δική µου περιοχή ένα γραφείο ΕΛΓΑ σε έναν νοµό όπως
είναι η Ηµαθία, είναι υπεύθυνο και για την Πιερία και για την
Πέλλα. Είναι τρεις νοµοί οι οποίοι είναι ορεινοί, ηµιορεινοί και πε-
δινοί. Δεν υπάρχει περίπτωση να γίνει άµεση καταγραφή ζηµιών.

Τον Ιούλιο που µας πέρασε για πρώτη φορά η συγκυβέρνησή
σας καθυστέρησε τη διαδικασία περαίωσης των αιτήσεων των
αγροτών για συνταξιοδότηση. Σε τι να αναφερθούµε; Στις απο-
ζηµιώσεις των κτηνοτρόφων για τον καταρροϊκό πυρετό; Σε τι να
αναφερθούµε, στα ροδάκινα; Όταν Βουλευτής µε καταγωγή από
την Πέλλα σάς ρώτησε τι θα κάνετε για να µπορέσετε να ενισχύ-
σετε την τιµή του επιτραπέζιου ροδάκινου, ψευδώς -δυστυχώς
για εσάς, κύριε Υπουργέ- είπατε ότι θα υπάρξει ενίσχυση από τα
ΠΣΕΑ. Αυτό δεν ισχύει. Γιατί τα ΠΣΕΑ µπορούν να συνεισφέρουν
µόνο σε θεοµηνίες.

Καταθέστε, λοιπόν, αυτό που σας είπα -λείπατε πριν, κύριε
Υπουργέ- την πρόταση εξεταστικής επιτροπής σχετικά µε την
πώληση της Αγροτικής Τράπεζας, για να δοθεί πλέον φως.

Αναφέρατε ότι προσεγγίζετε τους αγρότες. Εδώ υπάρχει ένα
σοβαρό πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Πώς τους προσεγγίζετε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Τα ελληνικά προϊόντα έχουν καταστεί µη ανταγωνίσιµα και

αυτό έχει να κάνει µε τις φορολογικές, ασφαλιστικές εισφορές,
µε τις καταργήσεις του αφορολόγητου στο πετρέλαιο και µε το
ότι τα αγροτικά εφόδια, είτε είναι λιπάσµατα είτε είναι φάρµακα,
είναι πλέον τα ακριβότερα. Ακούσαµε µάλιστα και από τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ για τα δύο εργοστάσια ζά-
χαρης που έχουν παραµείνει στην Ελλάδα. Και µάλιστα αναφέρ-
θηκε µε τόση σιγουριά -και εδώ θα περίµενα µια τοποθέτηση από
εσάς- ότι ένα εξ αυτών θα µείνει. Ποιο θα είναι αυτό, κύριε
Υπουργέ;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Στην Ελλάδα µπορεί τα ζαχαρότευτλα να είναι πιο ακριβά,
αλλά έχετε υπ’ όψιν σας ότι τα πολωνέζικα έχουν λιγότερα ζά-
χαρα. Οπότε κατ’ ουσίαν τα ελληνικά ζαχαρότευτλα βγαίνουν
πολύ πιο φθηνά. Κάντε µια έρευνα και ζητήστε να σας την παρα-
δώσουν από τα εργοστάσια ζαχάρεως, για το εάν είναι βιώσιµα
ή όχι. Οι δικές µου πληροφορίες από τους αγρότες της περιοχής
µου είναι ότι είναι βιώσιµα. Και πείτε µας επιτέλους πότε θα πλη-
ρωθούν.

Έχετε καταστρέψει οτιδήποτε έχει σχέση -και εσείς δυστυχώς
συνεχίζετε το έργο των προηγούµενων κυβερνήσεων- µε τον
πρωτογενή τοµέα παραγωγής.

Εδώ θα ήθελα να συµπληρώσω ότι οι αγρότες είναι ανήσυχοι.
Μάλιστα έχω λάβει µία επιστολή και την έχετε λάβει και εσείς,
κύριε Υπουργέ, σχετικά µε µία συνέντευξη που είχατε δώσει πρό-
σφατα, στις 15 Ιανουαρίου στο ραδιόφωνο 104, όπου είπατε ότι
σύντοµα θα αποζηµιωθούν οι αγρότες. 

Οι αγρότες, όµως, έχουν τα εξής ερωτήµατα, τα οποία απαι-
τούν άµεση απάντηση. Πότε θα αποζηµιωθούν χωρίς να έχουν
κάνει δηλώσεις; Θα αποζηµιωθεί µόνον ο Νοµός Ηµαθίας και
Πέλλας ή αυτό ισχύει και για άλλους νοµούς; Αφού δεν βγήκε
αναγγελία πώς θα δηλώσουν; Αυτό ρωτάνε οι αγρότες. Πώς έρ-
χονται τα πορίσµατα χωρίς να πάνε οι γεωπόνοι στα κτήµατα,
κύριε Υπουργέ; Ποιες ποικιλίες θα αποζηµιωθούν; Εδώ χωρίς να
έχει υπάρξει η επίσκεψη από τον ΕΛΓΑ, βγήκε δελτίο Τύπου όπου
αναφέρεται «διευκρινίσεις σχετικά µε τις ζηµιές στα ροδάκινα
Ηµαθίας και Πέλλας» και γράφει ο ΕΛΓΑ: «Η καρπόπτωση που
παρατηρήθηκε και η ποιοτική υποβάθµιση των καρπών δεν είναι
άµεσες ζηµιές και δεν καλύπτονται ασφαλιστικά». 

Σας έχω πει επανειληµµένα, κύριε Υπουργέ, ότι θα πρέπει να
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αλλάξετε τον Κανονισµό του ΕΛΓΑ. Και αυτό απ’ ό,τι γνωρίζω και
σας το έχω πει και άλλη φορά επανειληµµένα, γίνεται κατόπιν
συνεννόησης του δικού σας Υπουργείου µε τους ίδιους τους
αγρότες. Τελευταία ενηµέρωση του Κανονισµού του ΕΛΓΑ έχει
να γίνει από το 2008. Θα πρέπει να γίνει άµεσα.

Επίσης σχετικά µε το δελτίο Τύπου για τις ζηµιές στα ροδάκινα
η απάντηση ήταν ότι η ποιοτική υποβάθµιση των καρπών δεν
είναι άµεση ζηµιά, όπως σας είπα. Όλα αυτά θα πρέπει να απαν-
τηθούν.

Τι ζητάνε οι αγρότες; Κανονισµό αποζηµίωσης, έκδοση κοινής
υπουργικής απόφασης, δηµοσιοποίηση σε ΦΕΚ, αναγγελία ζη-
µίας, δηλώσεις αγροτών και άµεση εκτίµηση και πληρωµή. Και
µάλιστα αυτό που ζητάνε επιτακτικά, είναι να αρχίσει η διαδικα-
σία αποζηµίωσης µε τον ίδιο τρόπο, λόγω του ρωσικού εµπάργκο
που είχε γίνει και καταστράφηκαν οι αγρότες.

Κλείνοντας, ένα πολύ σοβαρό ερώτηµα που τίθεται από τους
αγρότες, είναι πώς κατά τις δικές σας δηλώσεις, θα πληρωθούν
ζηµιές του 2017, ενώ εκκρεµούν αποζηµιώσεις από το 2014, το
2015 και το 2016. 

Εδώ έρχοµαι να σας πω ότι µόνο η Χρυσή Αυγή έχει ένα, πραγ-
µατικά, εθνικό πρόγραµµα για την ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα. Μόνο εµείς έχουµε να δώσουµε λύσεις, γιατί, δυστυχώς
για εσάς, είµαστε οι µόνοι που µπορούµε και ερχόµαστε κοντά
στον αγρότη, στον κτηνοτρόφο και µαθαίνουµε τα προβλήµατα,
µας προτείνουν λύσεις επάνω στα προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζουν. Μόνο µία εθνική κυβέρνηση της Χρυσής Αυγής θα µπορέ-
σει να δώσει ώθηση στον πρωτογενή τοµέα παραγωγής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει η συνά-

δελφος κ. Διαµάντω Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τα προβλήµατα της αγροτιάς δεν

προέκυψαν τώρα και ξαφνικά. Μερικά είναι παλιά και οξύνθηκαν,
άλλα προστέθηκαν τώρα και φυσικά έχουν κοινή αιτία τα µνηµό-
νια και τη νέα ΚΑΠ, όπου υποκλίνεστε όλοι και δεν αµφισβητείτε. 

Μπορεί να επικαλείστε ότι παίρνουµε λεφτά από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, όµως η µεγάλη πλειοψηφία, το 80%, πηγαίνει
στους πλούσιους και αποµένει περίπου ένα 20% για να πάει στο
80%, στους µικροµεσαίους αγρότες. Γι’ αυτό οι κοινοτικοί πόροι
δεν έχουν ανακόψει το ξεκλήρισµα της µικροµεσαίας αγροτιάς.
Εξάλλου ταυτόχρονα δίνονται και µέσα από προγράµµατα για
καταστροφή παραγωγικών δυνάµεων, όπως είναι η συρρίκνωση
της τευτλοκαλλιέργειας και της βιοµηχανίας ζάχαρης –και, βε-
βαίως, δεν ξεκίνησε τώρα, από το 2008 έχει ξεκινήσει αυτό πιο
δραστικά, αλλά και εσείς δεν το ανακόψατε, δεν πήγατε κόντρα-
, όπως η καπνοκαλλιέργεια, η καύση ψαροκάικων και άλλα. 

Όµως και η συζήτηση για την επανεθνικοποίηση της ΚΑΠ, τι
σηµαίνει; Ότι µειώνονται οι πόροι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
τη γεωργία, γιατί περισσότερα λεφτά θέλουν να πάνε και στέλ-
νουν για τον ευρωστρατό και τους εξοπλισµούς και δεν πρέπει
να το αποσιωπάτε. Βεβαίως αντιδραστικοποιείται η Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική, ώστε να χρηµατοδοτεί το ξεκλήρισµα µέσα από
εθνικούς πόρους, που αυτό, αν θέλετε, ενισχύει και την ανισό-
τητα και την ανισοτιµία.

Όµως όλα αυτά εξυπηρετούν τον κοινό στόχο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης δηλαδή την οικονοµική µεγέθυνση µε την επικράτηση
της µεγάλης καπιταλιστικής αγροτικής εκµετάλλευσης µέσα από
την καταστροφή των µικροµεσαίων. 

Μάλιστα συκοφαντείτε όλοι σας όποιον αµφισβητεί και συγ-
κρούεται µε αυτή την πολιτική. Αυτό που σας ενώνει µε µια κλω-
στή, είναι η ΚΑΠ και αυτό -αν θέλετε- φαίνεται και στα µέτρα που
παίρνονται και στα εργαλεία που χρησιµοποιούνται από όλες τις
αστικές κυβερνήσεις. 

Εχετε µια συνέχεια στην αντιλαϊκή σκληράδα ενάντια στα µι-
κροµεσαία στρώµατα του χωριού. Παραδείγµατος χάριν, το Μη-
τρώο Αγροτών που αποχαρακτήρισε την ιδιότητα του αγρότη σε
εκατοντάδες χιλιάδες µικροκληρούχους, ήταν απόφαση της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Και συνεχίστηκε πιο επιθε-
τικά από τη σηµερινή Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αυστηροποιώντας
τους όρους και νέες εκατοντάδες χιλιάδες µικροκληρούχοι δια-
γράφτηκαν, δεν θεωρούνται πια αγρότες. Αν και ασκούν τη γε-
ωργία, θα στερηθούν τις λίγες επιδοτήσεις που έπαιρναν, γιατί

έχουν το µειονέκτηµα να είναι φτωχοί και πρέπει να κάνουν κι
άλλα µεροκάµατα για να συµπληρώσουν το αγροτικό εισόδηµα,
που δεν φτάνει για να ζήσουν. Εξαναγκάζονται, λοιπόν, αυτοί οι
άνθρωποι να φύγουν από τη µέση. Έτσι συγκεντρώνεται η γη και
η παραγωγή σε µεγάλους, οι οποίοι γίνονται ακόµα µεγαλύτεροι. 

Και σας λέω ότι εργαλεία έχετε. Ακριβώς αυτοί οι µεγαλύτεροι
είναι που σας ενδιαφέρουν και στα αγροτοδιατροφικά σας προ-
γράµµατα και στους συνεταιρισµούς που έχουν µετατραπεί σε
καπιταλιστικές εταιρείες. Έτσι γίνεται στον καπιταλισµό. 

Όµως να θυµίσω και τον ΕΝΦΙΑ στο χωράφι. Πότε θεσπίστηκε;
Το 2014. Ο ΣΥΡΙΖΑ, βέβαια, έλεγε ότι θα τον καταργήσει, αλλά
όχι µόνο τον διατηρεί, τον αυξάνει κιόλας. Είναι κι αυτός σαν τα
µνηµόνια που λέγατε ότι θα τα καταργήσετε αλλά τα επεκτείνετε. 

Μάλιστα το τρίτο µνηµόνιο το οποίο είχε µέτρα που «χτυπού-
σαν» την αγροτιά, το ψηφίσατε όλοι µαζί, αλλά σήµερα διαµαρ-
τύρεστε για αυτά, όπως για παράδειγµα για την κατάργηση του
ειδικού φόρου για το αγροτικό πετρέλαιο -ήταν στο τρίτο µνη-
µόνιο- αλλά και τη µεγάλη αύξηση του ΦΠΑ στα αγροτικά εφό-
δια, τις αυξήσεις στο αγροτικό ρεύµα, το περιβαλλοντικό τέλος
στο νερό άρδευσης, το χαράτσι ψεκασµού και τόσα άλλα χαρά-
τσια που διογκώνουν το κόστος παραγωγής. 

Ταυτόχρονα οι έµποροι εκβιάζουν µε ανοικτές τιµές παραγω-
γού στα προϊόντα, η απληρωσιά πηγαίνει σύννεφο και ο αγρότης
εγκαταλείπεται στη µοίρα του, χωρίς στοιχειώδη προστασία,
αφού προστατεύετε µόνο τους εµποροβιοµήχανους και την κερ-
δοφορία τους. 

Επίσης η µεγάλη φορολογία που αυξήθηκε στο 26% από το
πρώτο ευρώ του εισοδήµατος και η προκαταβολή που έφτασε
στο 100%, ήταν στο τρίτο µνηµόνιο που ψηφίσατε όλοι. Όµως οι
µικροµεσαίοι αγροτοκτηνοτρόφοι κατάφεραν µε µεγάλους αγώ-
νες και µέσα από πανελλαδικές κινητοποιήσεις και αλληλεγγύη
από τους εργατοϋπάλληλους και τα συνδικάτα και άλλα λαϊκά
στρώµατα, να πετύχουν το αφορολόγητο όπως οι µισθωτοί. 

Και να πω εδώ ότι δεν ήταν καθόλου επαναστατική γυµνα-
στική. Αντίθετα ήταν νίκη, πόνος, και θέλει και επαγρύπνηση για
να το κρατήσουν. Θέλει και συνέχεια, γιατί πάτε στη µείωση του
αφορολόγητου και για τους µισθωτούς και για τους συνταξιού-
χους και για τους αγρότες. 

Όµως και όσον αφορά την ασφαλιστική εισφορά στον ΟΓΑ,
πέτυχαν καθυστέρηση. Τώρα µε τη συγχώνευση ΕΦΚΑ αυξάνεται
η εισφορά και στην κυριολεξία την αρπάζετε από τους λογαρια-
σµούς των αγροτών, πριν προλάβουν να δουν τι ενισχύσεις έλα-
βαν. Την ίδια στιγµή οι αγροτικές συντάξεις είναι σε εξευτελιστι-
κά επίπεδα στα εξήντα επτά και τελευταία υπάρχει και µεγάλη
καθυστέρηση στην καταβολή τους. Και πρέπει να µας απαντή-
σετε γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ. 

Έτσι βαθαίνει η φτώχεια στην αγροτιά, που την πνίγουν τα
χρέη και εξασφαλίζετε όλες τις διευκολύνσεις, για να επιταχυνθεί
το ξεκλήρισµα των αγροτών µε εργαλείο, βεβαίως, και τους ηλε-
κτρονικούς πλειστηριασµούς, κινδυνεύοντας να χάσουν σπίτι,
χωράφι, ό,τι τους έχει αποµείνει να ζήσουν. 

Δίκαια έχουν βγει στους δρόµους, διεκδικώντας να πάρετε
πίσω µέτρα που τους εξοντώνουν. Ζητάνε εγγυηµένες τιµές για
τα προϊόντα, να πληρώνονται αµέσως µε την παράδοσή τους, να
µη ζουν µέσα στην ανασφάλεια και την αβεβαιότητα, να µειωθεί
το κόστος παραγωγής -είναι πολύ µεγάλο- ο ΕΛΓΑ να καλύπτει
και να αποζηµιώνει το σύνολο των ζηµιών στην παραγωγή και το
κεφάλαιο, να καταργηθούν τα τεκµήρια φορολόγησης –είναι
άδικα για φτωχούς-, να καθοριστεί ατοµικό αφορολόγητο 12.000
ευρώ και 3.000 ευρώ για κάθε παιδί, να καταργηθεί ο ΕΝΦΙΑ στο
χωράφι, αλλά και οι µεγάλες αυξήσεις στις ασφαλιστικές εισφο-
ρές και να καθοριστεί και ακατάσχετο όριο 12.000 ευρώ, για να
µη γίνονται κατασχέσεις σπιτιών και χωραφιών για «κόκκινα» δά-
νεια. 

Δεν ζητούν ενισχύσεις, όπως λέτε, κύριε Υπουργέ, σε συνεν-
τεύξεις. Να σταµατήσετε να τους παίρνετε την µπουκιά από το
στόµα µε αυτή την πολιτική, για να µπορέσουν να επιβιώσουν,
αυτό ζητάνε. Και εδώ που τα λέµε, για τα αιτήµατά τους τίποτε
δεν είπατε. Και πρέπει να ακούσει όλη η κοινωνία το τι λέτε και
αν είναι δίκαια -που εµείς πιστεύουµε ότι είναι δίκαια-, χρειάζεται
η συµπαράσταση όλης της κοινωνίας. Δεν είναι καθόλου τυχαίο
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ότι συγκεντρώνονται έξω από εφορίες, από τράπεζες, από ΕΛΓΑ
κ.λπ., και φωνάζουν συνθήµατα «όχι στις κατασχέσεις χωραφιών,
σπιτιών, τραπεζικών λογαριασµών». Είναι άδικα αυτά; Μα για την
επιβίωσή τους συζητάµε. 

Εµείς το λέµε καθαρά, για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
λύση είναι το δυνάµωµα της κοινής δράσης ανάµεσα στην εργα-
τική τάξη τους αυτοαπασχολούµενους της πόλης και της υπαί-
θρου σε τροχιά, όµως, σύγκρουσης µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
το κεφάλαιο και τις κυβερνήσεις τους. 

Ο δρόµος αυτός δεν είναι εύκολος. Έχει θυσίες, όµως, πιά-
νουν τόπο µε προϋπόθεση αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και φυσικά κοινωνικοποίηση της γης, των καπιταλιστικών
αγροτικών εκµεταλλεύσεων, των συγκεντρωµένων µέσων παρα-
γωγής, µε ενίσχυση των κρατικών υποδοµών και µε κρατικό εµ-
πόριο και φυσικά µε ένταξη στον κεντρικό επιστηµονικό σχεδια-
σµό για την παραγωγή ποιοτικών προϊόντων, που θα καλύπτουν
τις διατροφικές και άλλες ανάγκες του λαού. 

Ταυτόχρονα εµείς λέµε ότι ο αγροτικός παραγωγικός συνεται-
ρισµός των µικροϊδιοκτητών αγροτών σαν µεταβατικό στάδιο,
µπορεί να λειτουργήσει και να µειώσει το κόστος παραγωγής, µε
κοινά καλλιεργητικά µέσα και φροντίδα για συλλογή προϊόντων,
αξιοποιώντας, βεβαίως, καλύτερα τις παραγωγικές δυνάµεις.
Έτσι δίνεται λύση στην µικρή πολυτεµαχισµένη αγροτική µικροϊ-
διοκτησία και εξασφαλίζεται λαϊκή ευηµερία και όχι ξεκλήρισµα
και δυστυχία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λαζαρίδη, έχετε

τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα ξεκινήσω από µια φράση που είπε ο συνάδελφος από

το ΠΑΣΟΚ ή Δηµοκρατική Συµπαράταξη ή προσφάτως ΚΙΝ.Α.
Έχει αλλάξει τόσα πολλά ονόµατα, που µας µπερδεύει πλέον.
Ξέρετε, το έχω ξαναπεί, ποιοι αλλάζουν συχνά ονόµατα. Συνή-
θως, αυτοί οι οποίοι δεν είναι περήφανοι για το παρελθόν τους
ή θέλουν να κρυφτούν από κάτι. 

Είπε ο καλός συνάδελφος «δώστε µια υπόσχεση στον ελληνικό
λαό». Ξέρετε, µου έφερε στο µυαλό το εξής: Επειδή γυρνάω και
συναντιέµαι µε φίλους, µε ανθρώπους έξω στην ύπαιθρο, γιατί
είµαι Βουλευτής της υπαίθρου της Θεσσαλονίκης, ξέρετε τι ζη-
τάνε οι πολίτες να υποσχεθούµε; Ότι δεν θα κάνουµε αυτά που
έκαναν αυτά τα δύο κόµµατα. Λένε «υποσχεθείτε µας ότι δεν θα
κάνετε ούτε αυτά που έκανε το ΠΑΣΟΚ ούτε αυτά που έκανε η
Νέα Δηµοκρατία». Αυτή την υπόσχεση µας ζητούν οι πολίτες να
δώσουµε και µε τις πράξεις δείχνουµε ότι, πράγµατι, δεν ακο-
λουθούµε αυτόν τον δρόµο. 

Διαβάζοντας την επερώτηση, λέω το εξής: Όταν συνέταξαν οι
συνάδελφοι αυτή την επερώτηση, µάλλον κοιτούσαν τον καθρέ-
φτη και απευθύνονταν στον εαυτό τους. 

Λένε σε κάποιο σηµείο: Το ενδιαφέρον που εκδηλώνεται από
νέους να ασχοληθούν µε το αγροτικό επάγγελµα, δεν αξιοποιεί-
ται κ.λπ. .

Όταν µπήκαµε στην ΕΟΚ το 1981, η γεωργία ήταν στο 23%
του ΑΕΠ ή σε απόλυτα µεγέθη ήταν 10,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
η απόδοση της γεωργίας. Το 2014, όταν παρέδωσαν αυτά τα δύο
κόµµατα, τα οποία κυβερνούσαν σαράντα χρόνια, η γεωργία είχε
συρρικνωθεί από το 23% στο 3%. Το 3% είναι µε αναγωγή, σε
ένα ΑΕΠ το οποίο έχει ξεφύγει από την κανονικότητα ήδη από το
2009. Είχε συρρικνωθεί κατά 25%, κάτι που σηµαίνει ότι ήταν
κάτω από 3%. Και µετά µιλούν αυτοί για κίνητρα για αύξηση της
παραγωγής και είσοδο νέων αγροτών; Μα αυτοί έδιωξαν τους
νέους αγρότες και αυτή η Κυβέρνηση µε τα µέτρα που παίρνει,
τα οποία θα αναφέρω παρακάτω –τα ανέφεραν, βέβαια, πολύ
σωστά και ο κύριος Υπουργός και ο προλαλήσας συνάδελφος
από τον ΣΥΡΙΖΑ- προσπαθεί, πράγµατι, να δώσει κίνητρα, για να
µπουν νέοι αγρότες στην παραγωγή. 

Επίσης άκουσα ότι έγινε µια αναφορά για το ΕΣΠΑ, για το ποια
είναι η απορροφητικότητα. Να πούµε ποια είναι η απορροφητι-
κότητα απ’ αυτή την Κυβέρνηση. Είναι στο 24% από το ΕΣΠΑ για
την περίοδο 2014-2020, µε µέση ετήσια απορροφητικότητα
11,5% απ’ αυτή την Κυβέρνηση, όταν η απορροφητικότητα από
την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας ήταν 1,5%. Προ-

σέξτε, 11,5% απ’ αυτή την Κυβέρνηση και 1,5% από τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις!

Επίσης αυτή η Κυβέρνηση βγαίνει πρώτη σε απορροφητικό-
τητα στην Ευρώπη, όσον αφορά το ΕΣΠΑ.

Λέει παρακάτω η επερώτηση: Στην αγορά υπάρχει ασυδοσία,
η Κυβέρνηση αδυνατεί να κινητοποιεί τους ελεγκτικούς µηχανι-
σµούς για την πάταξη των ελληνοποιήσεων κ.λπ.. Τόσα χρόνια
ποιος ήταν αυτός ο οποίος δεν φρόντισε να προστατεύσει τα ελ-
ληνικά προϊόντα; Αυτές οι κυβερνήσεις. Αυτοί δεν κυβερνούσαν;
Έρχονται, δηλαδή, αυτά τα κόµµατα, τα οποία κυβερνούσαν επί
σαράντα χρόνια τον τόπο, που επί σαράντα χρόνια δεν έκαναν
τίποτα και λένε σ’ αυτή την Κυβέρνηση, που κυβερνά δυόµισι
χρόνια, γιατί δεν τα έκανε όλα σε δυόµισι χρόνια, αυτά που δεν
έκαναν αυτοί σε σαράντα χρόνια; 

Όσον αφορά για την προστασία, θέλω να πω ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση έφερε νόµο, τον οποίο ξέρουν, γιατί ήµασταν εδώ όλοι,
όταν τον συζητήσαµε και τον ψηφίσαµε. Με νόµο, λοιπόν, αυτής
της Κυβέρνησης πλέον ο Έλληνας καταναλωτής παίρνοντας
γάλα, ξέρει ότι αυτό το γάλα έχει γίνει από ζώα τα οποία αρµέ-
χτηκαν στην πατρίδα µας, στην Ελλάδα ή το κρέας το οποίο θα
πάρει από τον χασάπη, είναι από ζώα τα οποία µεγάλωσαν και
σφάχτηκαν στην Ελλάδα. Ξέρει από τα προϊόντα που παίρνει,
ποια είναι ελληνικά και ποια δεν είναι ελληνικά χάρη σ’ αυτή την
Κυβέρνηση. 

Οι προηγούµενες κυβερνήσεις είχαν φροντίσει ό,τι είχε να
κάνει µε την παραγωγή να το πλήξουν. Έχω πει πολλές φορές
από το Βήµα της Ολοµέλειας για το κλείσιµο της Αγροτικής Τρά-
πεζας, η οποία Αγροτική ήταν ο µοχλός ανάπτυξης της γεωργίας
και συντρόφευε, πραγµατικά, το γεωργό στις προσπάθειές του
για την παραγωγή, για την ανάπτυξη. Την έκλεισαν. Και ξέρετε
γιατί την έκλεισαν, κύριοι συνάδελφοι; Το έχω καταγγείλει και
άλλη φορά. Γιατί αυτά τα δύο κόµµατα χρωστούσαν 150 εκατοµ-
µύρια στην Αγροτική Τράπεζα. Προσέξτε, τα χρέη τους είναι πε-
ρισσότερα. Είναι 230 έως 240 εκατοµµύρια η Νέα Δηµοκρατία
και 220 εκατοµµύρια το ΠΑΣΟΚ. Απ’ αυτές τις οφειλές τα 150
εκατοµµύρια ήταν στην Αγροτική Τράπεζα και την Αγροτική την
πούλησαν για 90 εκατοµµύρια! Εάν λειτουργούσαν έντιµα και
είχαν σκοπό να πληρώσουν τα χρέη τους, γιατί την έδωσαν 60
εκατοµµύρια κάτω από τις δικές τους οφειλές; Αυτό πρέπει κά-
ποια στιγµή να το ψάξουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα σας απαντήσω, λοιπόν, τι έχει συµβεί. Προκειµένου να εξα-
σφαλίζουν δάνεια, είχαν υποθηκεύσει τις κρατικές επιχορηγή-
σεις.

Το 2014, τα δύο κόµµατα ψήφισαν τροπολογία, µε την οποία
κατέστησαν ακατάσχετες επιχορηγήσεις, που είχαν ήδη υποθη-
κεύσει. Αυτό στον Ποινικό Κώδικα ξέρετε πώς λέγεται; Καταδο-
λίευση δανειστών. Αυτό έκαναν τα δύο κόµµατα και µόλις η
Αγροτική Τράπεζα τους έστειλε εξώδικο και τους έκανε αγωγή,
την πούλησαν σε είκοσι µέρες! Αυτή είναι η εντιµότητα και µε
αυτόν τον τρόπο κυβερνούσαν αυτά τα δύο κόµµατα, τα οποία
µιλούν τώρα για αύξηση της παραγωγής. 

Είπε ένας άλλος συνάδελφος: «Τι κάνετε για την παραγωγικό-
τητα, την παραγωγή κ.λπ.;». Τα αποτελέσµατα ήδη φαίνονται από
αυτή την Κυβέρνηση. Να δούµε τι έκαναν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, γιατί αυτή η Κυβέρνηση παρέλαβε ένα χάος, όσον
αφορά όχι µόνο τη γεωργία αλλά όλους τους τοµείς. 

Τι έκαναν τα δύο κόµµατα; Επιδοτούσαν τους αγρότες, πρώ-
τον να πηγαίνουν την παραγωγή τους στις χωµατερές. Στους
όµορους νοµούς, στη Θεσσαλονίκη, στον δικό µου νοµό τι έκα-
ναν; Μιλάµε για τα φρούτα, για τις καλλιέργειες µε τα ροδάκινα
και τα µήλα. Κυρίως µε τα ροδάκινα γινόταν αυτό. Τους επιδο-
τούσαν για να πηγαίνουν τα ροδάκινα στις χωµατερές. Επιδο-
τούσαν αγρότες να ξηλώνουν τ’ αµπέλια. Επιδοτούσαν άλλους
αγρότες, να φεύγουν από την παραγωγή καπνού. Επιδοτούσαν,
δηλαδή, τους καπνοπαραγωγούς να σταµατήσουν να παράγουν
καπνά. Επιδοτούσαν αγρότες, να κόβουν τις αµυγδαλιές, για να
σταµατήσουν την παραγωγή αµυγδάλου. Επιδοτούσαν τους αλι-
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είς, να καταστρέφουν και να κόβουν τα καΐκια τους. Αυτή ήταν η
συµβολή αυτών των κοµµάτων στην παραγωγή. Αυτό µπορεί κα-
νείς να το εκλάβει ως συµβολή στην παραγωγή και, κυρίως, στον
πρωτογενή τοµέα; 

Βέβαια δεν φρόντισαν να τακτοποιήσουν µόνο τον πρωτογενή
τοµέα. Φρόντισαν και για την επεξεργασία. Έκλεισαν πάρα πολ-
λές βιοµηχανίες. Επάνω στη Θεσσαλονίκη και γενικά στη Μακε-
δονία είχαµε πολλές βιοµηχανίες επεξεργασίας αγροτικών
προϊόντων, που, πραγµατικά, ήταν υποδειγµατικές. Δηλαδή µετά
την παραγωγή είχαµε καθετοποίηση, επεξεργασία και διάθεση
των προϊόντων. Όλα αυτά έκλεισαν. Αναφέροµαι στον Λαγκαδά
και σε άλλες περιοχές, όπως τη Σίνδο κ.λπ.. Μιλάµε για εργοστά-
σια και υποδειγµατικές βιοµηχανίες επεξεργασίας οι οποίες
έκλεισαν. Πολλές από αυτές ήταν συνεταιριστικές. 

Βέβαια µε την πολιτική που ασκούσαν, φρόντισαν άλλες βιο-
µηχανίες ν’ αλλάξουν έδρα. Μιλάω για τη «ΒΙΟΧΑΛΚΟ», για την
«3Ε» κ.λπ.. Η «ΒΙΟΧΑΛΚΟ» είναι το 7% των συνολικών εξαγωγών
της χώρας. Αυτή ήταν η συµβολή τους στην οικονοµία της χώ-
ρας. 

Θα σας φέρω µερικά παραδείγµατα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, για να δείτε τι έχουν κάνει στην γεωργία αυτά τα δύο
κόµµατα. Είχαµε δωδεκάµισι χιλιάδες τόνους ετήσια παραγωγή
σε όσπρια. Ξέρετε τον Δεκέµβριο του 2014, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, όταν παρέδωσαν πόσο ήταν; Από δωδεκάµισι χιλιάδες
τόνους παραγωγή σε όσπρια -και µιλάµε αρίστης ποιότητας, από
στραγγιστικά χωράφια, από ορεινές και ηµιορεινές καλλιέργειες-
την κατέβασαν σε δυόµισι χιλιάδες τόνους. Μιλάµε για απίστευτη
καταστροφή στην καλλιέργεια. 

Ακούστε και για το σουσάµι, γιατί επάνω στη Θεσσαλονίκη
έχουµε το παραδοσιακό κουλούρι Θεσσαλονίκης, τον χαλβά, το
παστέλι, που εξαρτώνται από την παραγωγή σουσαµιού. Η πα-
ραγωγή σε σουσάµι το 1980 ήταν επτάµισι χιλιάδες τόνοι. Οι ετή-
σιες µας ανάγκες είναι οκτώµισι χιλιάδες τόνοι. Από επτάµισι
χιλιάδες τόνους ξέρετε το 2014 πού κατέβηκε η παραγωγή;
Στους σαράντα τόνους. Αυτή ήταν η συµβολή τους στην παρα-
γωγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, να
ολοκληρώνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι ολοκληρώνω, αλλά παίρνω και τη
δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν υπάρχει δευτερο-
λογία, κύριε συνάδελφε. Ανοχή έχετε. Δευτερολογία δεν προ-
βλέπεται. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πολύ ωραία. Προηγουµένως η κυρία
συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα µίλησε δώδεκα λεπτά.
Εγώ µόλις συµπλήρωσα εννιάµισι λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η κ. Μανωλάκου µί-
λησε για δέκα λεπτά. Έχετε και εσείς ανοχή. Σας λέω ότι δευτε-
ρολογία δεν προβλέπεται. Δεν σας λέω τίποτα άλλο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σε λιγότερο από ένα λεπτό τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Όσον αφορά την αλιεία, ξέρετε ότι στη Θεσσαλονίκη έχουµε
την ευλογία, το προνόµιο αν θέλετε, να έχουµε και µεγάλο αλι-
ευτικό στόλο αλλά και πολύ µεγάλες εξαγωγές σε οστρακοκαλ-
λιέργειες, οπότε είχα τη δυνατότητα να µιλήσω µε τους ανθρώ-
πους.

Και έχουµε και τη µεγαλύτερη ιχθυόσκαλα στην Ελλάδα και
µια από τις µεγαλύτερες της Ευρώπης. 

Πρόσφατα σε επίσκεψη που έκανα, είχα τη δυνατότητα να µι-
λήσω µε τους ανθρώπους. Οι άνθρωποι αυτό που λέγανε, είναι
ότι τόσα χρόνια από τις αποφάσεις και από τα νοµοσχέδια των
προηγούµενων κυβερνήσεων, µιλάµε για ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµο-
κρατία, έχει γίνει ένα τέτοιο πεδίο από τα νοµοσχέδια, όσον
αφορά την άσκηση της αλιείας, που κανείς δεν µπορεί να είναι
σίγουρος για τίποτα. Ξεκινάµε από βασιλικά διατάγµατα, προχω-
ράµε σε νοµοσχέδια, πάµε σε υπουργικές αποφάσεις και όλα τα
φέρνανε σαν έναν συρφετό, χωρίς να ακυρώνουν κάτι προηγού-
µενο. Καλείται τώρα ο λιµενάρχης ή αυτός που είναι υπεύθυνος
για να τους ελέγξει και να µην ξέρει τι από όλα ισχύει.

Βλέπετε ότι αυτή η Κυβέρνηση, φρόντισε να εξασφαλίσει τους
παραγωγούς µε τις εξήντα µέρες εξόφληση. Αυτό είναι µεγάλη

υπόθεση, γιατί δεσµεύει και τους δύο µε τα τιµολόγια τα οποία
κοινοποιούνται, οπότε δεν µπορεί κανείς να το παραβιάσει αυτό.
Μιλάµε για την «Κάρτα του Αγρότη», για την εξόφληση των οφει-
λών που έχει φροντίσει αυτή η Κυβέρνηση από το 2008. Υπήρχαν
οφειλές από το 2008. 

Κι εδώ κλείνω. Μιλάµε για τους δασικούς χάρτες, που κλείνει
ένα πολύ µεγάλο κεφάλαιο στο οποίο ταλαιπωρηθήκανε πολλοί
αγρότες και πολλοί κτηνοτρόφοι µε τους δασικούς συνεταιρι-
σµούς και µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς στις εκκαθαρί-
σεις. Πλέον θα έχουµε να κάνουµε µε υγιείς συνεταιρισµούς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Λα-
ζαρίδη.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθαµε σήµερα
εδώ, για να δώσουµε απαντήσεις στα ερωτήµατα της επερώτη-
σης, στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρότες και οι κτη-
νοτρόφοι αλλά και για το σχέδιο το οποίο έχει αυτή η Κυβέρνηση
για τον πρωτογενή τοµέα. 

Πριν, όµως, από το σχέδιο το οποίο ανέλυσε και ο κύριος Υ-
πουργός, είναι µεγάλη, πραγµατικά, η πρόκληση για κάποια ερω-
τήµατα στο συγκεκριµένο έγγραφο που λέγεται επερώτηση, για
το οποίο πολύ σωστά ο κ. Λαζαρίδης είπε: Κοιταζόσασταν στον
καθρέπτη όταν το συντάσσατε; 

Έχω µπροστά µου το κείµενο της προγραµµατικής σύγκλισης
Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ το 2012, όσον αφορά τον
πρωτογενή τοµέα, τα αγροτικά. «Αγροτική Τράπεζα. Επανακε-
φαλαιοποίηση και εξυγίανση αυτής. Διαφύλαξη του χαρτοφυλα-
κίου υποθηκών αγροτικής γης». Αυτά έγραφε στην προγραµ-
µατική σύγκλιση των τριών κοµµάτων. Πού είναι η Αγροτική Τρά-
πεζα; Δουλεύετε τους αγρότες; Και τώρα µε το ερώτηµά σας µας
εγκαλείτε για το τι λύση θα δώσουµε για τα κόκκινα αγροτικά δά-
νεια; Συγγνώµη αλλά είναι απίστευτο!

Προχωράµε. Ακατάσχετο. Ακούστηκε από πολλές πλευρές, ιδι-
αίτερα της Αντιπολίτευσης, αλλά είναι και στην επερώτηση. «Ζη-
τάµε ακατάσχετο». Το είπε και η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλα-
γής, Δηµοκρατική Συµπαράταξη, ΠΑΣΟΚ. Όπως και να το πουν,
είναι πάντως το παλιό ΠΑΣΟΚ. Μας µπερδεύουν µε τα ονόµατα.
Το οποίο κόµµα έχει και βαθιές ρίζες είπε στον αγροτικό κόσµο.
«Ζητάµε το ακατάσχετο». 

Για να τα ξεµπερδέψουµε και να τα ξεκαθαρίσουµε, µε νόµο
του 2014 η προσωπική άποψη του οµιλούντος είναι ότι, πραγµα-
τικά, επειδή δεν πλήρωνε το δηµόσιο, ήταν ακατάσχετες οι ενι-
σχύσεις. Με εγκύκλιο του κ. Βρούτση στις 29-8/-014 έδωσε
εντολή στον ΟΓΑ: «Παρακαλώ όπως προβείτε σε συµψηφισµό»
και ξεσήκωσε θύελλα ερωτήσεων από Βουλευτές της συµπολί-
τευσης µε πρώτο τον κ. Αυγενάκη.

Μέχρι τότε -επαναλαµβάνω- ήταν ακατάσχετες οι επιδοτήσεις.
Και ρωτάει ο κ. Αυγενάκης: «Προτίθεστε, κύριε Βρούτση, να απο-
σύρετε την εγκύκλιο 29212/29-8-2014, σύµφωνα µε την οποία το
δηµόσιο µπορεί να παρακρατεί πληρωµές από το Ευρωπαϊκό Γε-
ωργικό Ταµείο Εγγυήσεων;».

Συγγνώµη ο κ. Βρούτσης ανήκει στον ΣΥΡΙΖΑ, στους Ανεξάρ-
τητους Έλληνες; Και ο ερωτών σε ποιο κόµµα ανήκει; Και σή-
µερα έρχεστε εδώ και µιλάτε για ακατάσχετο; Έρχεται η Πρό-
εδρος του κόµµατός σας και αναφέρει «ζητούµε ακατάσχετο
στις επιδοτήσεις», όταν δηµιουργήθηκε µε εγκύκλιο της δικιάς
σας διακυβέρνησης;

Τριάντα πέντε Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας ερωτούν τον
κ. Βρούτση, να αποσύρει την εγκύκλιο. Προσκοµίζω όλες τις
ερωτήσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την προγραµµατική σύγκλιση Νέας Δηµοκρα-
τίας, ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ. Αναφέρει: «Παρεµβάσεις στο κύκλωµα
εµπορίας και διακίνησης προϊόντων µε στόχο την προστασία του
παραγωγού και του καταναλωτή». Για να δούµε τώρα ποιος,
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πραγµατικά, µε νόµο που ψήφισε και τον ψηφίσατε κι εσείς, εξυ-
πηρετεί τα συµφέροντα των αγροτών ή όχι, γιατί κάποια στιγµή
πρέπει να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους.

Τι λέει ο νόµος, τον οποίον ψηφίσατε κι εσείς στο άρθρο 2;
«Εντός εξήντα ηµερών πρέπει να είναι εξοφληµένο το τιµολόγιο».
Τι έλεγε ο ν.4152/2013 στην υποπαράγραφο ζ4; «Εκτός αν ρητά
συµφωνήθηκε».

Αυτό τι σηµαίνει; Η διάταξη την οποία ψηφίσατε κι εσείς, είναι
αναγκαστικού Δικαίου, ότι ακόµα και να συµφωνηθεί ρητά,
παρ’όλο που δεν το προβλέπουµε, είναι άκυρη αυτή η συµφωνία,
ενώ στον δικό σας τον νόµο άνοιγε, όχι απλά παράθυρο, πόρτα
για να συµφωνηθεί διαφορετικά.

Τώρα, ειλικρινά, πρέπει να παραδεχθείτε ότι όντως ο νόµος,
τον οποίον κι εσείς ψηφίσατε, προστατεύει, πραγµατικά, το ει-
σόδηµα των αγροτών παραγωγών και αυτό δεν είναι κοµµατικός
ισχυρισµός αλλά είναι καθαρά ένας νοµικός ισχυρισµός. Άνοιγε
πόρτα να παρεκκλίνουµε από τις εξήντα µέρες η φράση «εκτός
αν ρητά συµφωνήθηκε», φράση η οποία έχει απαλειφθεί.

Συνεχίζουµε µε την προγραµµατική συµφωνία ΠΑΣΟΚ, Νέας
Δηµοκρατίας, ΔΗΜΑΡ: «Εκσυγχρονισµός και εξυγίανση των συ-
νεταιρισµών». 

Είδατε από το 2012 µέχρι και το 2015 κάποια σοβαρή νοµοθε-
τική πρωτοβουλία, η οποία να αφορά την εξυγίανση και τον εκ-
συγχρονισµό των συνεταιρισµών; Είναι γνωστό ότι οι περισσότε-
ροι συνεταιρισµοί δεν ανταποκρίθηκαν, πραγµατικά, στον σκοπό
για τον οποίον είχαν ιδρυθεί. Αναφέρετε στην επερώτησή σας
«µε την κατάργηση του ΟΓΑ».

Προσκοµίζω δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» του 2013, -γι’
αυτό καλά είπε ο κ. Λαζαρίδης: «Όταν γράφατε αυτή την επερώ-
τηση, κοιταζόσασταν στον καθρέφτη; Μήπως ήταν άλλοι;»- το
οποίο λέει: «Όλες οι συντάξεις από ενιαίο ταµείο. Η πρόταση
προβλέπει ένταξη στον νέο φορέα ΙΚΑ, ΟΓΑ, ΕΤΑΑ και ΟΑΕΕ». 

Το προσκοµίζω.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και λέτε σήµερα στην επερώτηση «µε την κατάργηση του
ΟΓΑ».

Συνεχίζουµε. Η µεγαλύτερη ζηµιά που έχουν κάνει αυτά τα
κόµµατα τα οποία κυβέρνησαν, δεν είναι τα λάθη και οι παραλεί-
ψεις τα οποία έχουν κάνει όλα αυτά τα χρόνια, ήταν η απουσία
πραγµατικού σχεδίου για την ανασυγκρότηση του πρωτογενούς
τοµέα. Απουσίαζε από τη διακυβέρνησή σας ένα συγκεκριµένο
σχέδιο στήριξης. Ποτέ δεν δείξατε τον δρόµο στους αγρότες,
για το πώς ο αγρότης θα είναι ανταγωνιστικός. 

Το δικό µας σχέδιο στηρίζεται στον οργανωµένο αγρότη. Ήταν
δίκαιο αίτηµα και έγινε πράξη. Κανείς δεν αµφισβητεί ότι οι οµά-
δες παραγωγών επί της δικής µας διακυβέρνησης, από το 2015
έως και σήµερα, πήραν σάρκα και οστά. Οι οµάδες και οι οργα-
νώσεις παραγωγών πριµοδοτούνται και στο Πρόγραµµα Αγροτι-
κής Ανάπτυξης. 

Στην ερώτηση «πώς εσείς ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
βοηθάτε την υγιή συνεργατικότητα;» απαντάµε ότι το δικό µας
σχέδιο στηρίζεται στον εκπαιδευµένο αγρότη, στον παραγωγό
αγρότη. Γι’ αυτό και θεσπίσαµε το αφορολόγητο του κατ’ επάγ-
γελµα αγρότη, µε το άρθρο 44 του ν.4389/2016.

Αυτή πιστεύω ότι είναι η µεγάλη, θεµελιώδης διαφορά της
δικής σας διακυβέρνησης µε τη δική µας. Ποτέ δεν ασχοληθή-
κατε µε θεµελιώδη προβλήµατα της ελληνικής γεωργίας. Ποτέ
δεν ασχοληθήκατε µε τον ρόλο του αγρότη, µε το τι είδους
αγρότη θέλουµε, εάν θέλουµε αγρότη-παραγωγό, που είπαµε ότι
η θέση µας είναι υπέρ του παραγωγού, σε σχέση µε τις ενισχύ-
σεις, να είναι εκπαιδευµένος, αλλά και πιστοποιηµένος. 

Ποτέ δεν ασχοληθήκατε, να δείξετε τον δρόµο στον αγρότη
να συνδεθεί µε την αγορά. Ρωτήστε στα χωριά σας, πόσοι αγρό-
τες δεν αναρωτιούνται κάθε χρόνο «τι θα σπείρουµε φέτος;».
Γιατί αναρωτιούνται; Για τον λόγο ότι δεν γνωρίζουν τον πελάτη,
την αγορά ούτε η αγορά γνωρίζει τον παραγωγό. 

Δεν ασχοληθήκατε ποτέ µε θεµελιώδη προβλήµατα της ελλη-
νικής γεωργίας, να δείξετε τον δρόµο στον αγρότη, πώς µπορεί

να είναι ανταγωνιστικός, µε αλήθεια, χωρίς λαϊκισµούς και χωρίς
να µοιράζετε χρήµατα για να διαλύονται τα µπλόκα, όπως γινό-
ταν στο παρελθόν. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. Κύριοι συνάδελφοι, θα έχετε τον λόγο για τις δευτε-
ρολογίες σας. 

Κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τις τοποθετήσεις,

ιδιαίτερα της πολιτικής ηγεσίας, για το µείζον ζήτηµα που συζη-
τάµε, που είναι ο πρωτογενής τοµέας, µου δίνεται η εντύπωση
ότι µάλλον δεν έχουν καταλάβει το τι έχουν κάνει στον αγροτικό
τοµέα. 

Και επειδή άκουσα ακραίες εκφράσεις, σε κάποιες θα ήθελα
να απαντήσω. Ξέρω ότι σας πονάει το ΠΑΣΟΚ, γιατί στη συνεί-
δηση των Ελλήνων αγροτών έχει περάσει στη συλλογική τους
µνήµη ότι βίωσαν τις καλύτερες µέρες και τις βίωσαν, όχι µόνο
γιατί καθιερώθηκαν τα Μεσογειακά Ολοκληρωµένα Προγράµ-
µατα, όχι µόνο γιατί έκανε τον συνεταιριστικό νόµο, αλλά γιατί
έκανε τον αγρότη ισότιµο Έλληνα πολίτη. 

Δεν πρέπει επίσης να ξεχνάτε ότι πλέον δεν είστε λευκή κόλλα,
να µένετε στις αρχές του’80, να λέτε «τόσο οι φακές τόσο το
σουσάµι», που παρήγαγε τότε η χώρα. Η χώρα έκανε άλµατα
µπροστά. Πενταπλασίασε το ΑΕΠ. Έχουµε έναν αγρότη που είναι
επιχειρηµατίας. Εσείς µιλάτε για έναν αγρότη, που πήγαινε µε το
γαϊδουράκι τότε για να παράξει. 

Και ερχόµαστε και ακούµε από την άλλη πλευρά και για ρε-
µούλες. Κοιτάξτε να δείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Εµείς
το έχουµε πει επανειληµµένα ότι εάν θέλετε να συζητάµε σε τέ-
τοιο επίπεδο, να συζητάµε. Σας κάναµε και πρόταση σύστασης
εξεταστικής επιτροπής, για να δούµε από το 2001 µέχρι και τη
δική σας διακυβέρνηση, το πρώτο οκτάµηνο, τι έγινε όλα αυτά
τα χρόνια. Γιατί δεν το πράττετε;  

Θέλετε να µιλήσω κι εγώ για το ποιες είναι οι δικές σας σήµερα
πεπατηµένες σε σχέση µε την ανάπτυξη, αφού κάνατε πλέον τον
τζόγο πολιτική; Θέλετε να πούµε ότι κάθε εβδοµάδα φέρνετε χα-
ριστικές απαλλαγές; Και αφού µιλάτε για την Αγροτική Τράπεζα,
να σας πω ότι τότε εσείς λέγατε ότι θα δηµιουργήσετε «αναπτυ-
ξιακή τράπεζα ειδικού σκοπού». Πού είναι αυτή η τράπεζα; Για
να µη σας πω και ονόµατα τότε στην Αγροτική Τράπεζα που σή-
µερα είναι δίπλα σας και τα αναβαθµίσατε. 

Όσον αφορά την Ελληνική Βιοµηχανία Ζαχάρεως, ακούστηκε
κάτι για το ΠΑΣΟΚ. Ποιο ΠΑΣΟΚ; Το 2006 ο Μπασιάκος, µε κυ-
βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, κατήργησε το 50% της εθνικής πο-
σόστωσης και έκλεισε τα εργοστάσια της Λάρισας και της
Ξάνθης. Θα τα δούµε όλα αυτά µε έναν φακό που θα επιµερίζει
τις ευθύνες εκεί που ανήκουν; Όµως, εσάς σας πονάει το
ΠΑΣΟΚ. Σας πονάει ακόµα και γιατί αλλάζει ονόµατα. Απ’ αυτό
που φοβάστε δεν θα γλυτώσετε, γιατί έχετε πει πολλά στον ελ-
ληνικό λαό, προκειµένου να πάρετε την ψήφο του. Ιδιαίτερα
στους Έλληνες αγρότες έχετε πει ότι θα τους πηγαίνατε στον
παράδεισο εν µία νυκτί και σήµερα βιώνουν στο πετσί τους τα
αποτελέσµατα από τις αυταπάτες σας. 

Απλώς θα ήθελα να θυµίσω στους φίλους αγρότες που µας
ακούνε σήµερα ότι όταν µπήκαµε στα µνηµόνια το 2010 -δεν
υπήρχε άλλη πολιτική από την καταστροφική πολιτική που µας
οδήγησε την περίοδο 2004-2009 η Νέα Δηµοκρατία- τον πρωτο-
γενή τοµέα δεν τον θίξαµε ούτε µε ένα ευρώ. Αντιθέτως, αυξή-
σαµε την επιστροφή του ΦΠΑ από το 6% στο 11% και την
επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου από τα
120 εκατοµµύρια ευρώ στα 260 εκατοµµύρια ευρώ, για να το κά-
νουµε ανταγωνιστικό, εν αντιθέσει µε σας που τα έχετε κόψει όλα
αυτά. 

Κλείνοντας, ας µη µιλάµε τώρα για τα βοσκοτόπια, κύριε Υ-
πουργέ. Γι’ αυτά, όπως και για τους δασικούς χάρτες και για όλα
αυτά θα έχουµε χρόνο να µιλήσουµε. Θα σταθώ µόνο σε ένα ση-
µείο -και κλείνω µ’ αυτό- το οποίο είναι σηµαντικό.

Ως προς το αναπτυξιακό πρόγραµµα «Παραγωγική Ανασυγ-
κρότηση» που φέρατε -και ευχαριστώ που φέρατε εδώ το χαρτί
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και κατατέθηκε στα Πρακτικά- η δική µου η θέση ως επικεφαλής
πάλι στη συζήτηση εκεί, εκπροσωπώντας τη Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη, ήταν ότι το πήραµε το πρωί, για να τοποθετηθούµε
την ίδια ώρα και σας τόνισα ότι σε γενικές γραµµές περιγράφετε
αυτά που λέει η µνηµονιακή σας υποχρέωση. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αν µου επιτρέπετε, σας το είχα στείλει από την
προηγούµενη ηµέρα, αλλά σας το έδωσαν εσάς το πρωί. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Το θυµάστε ότι το πήρα το πρωί. Τόνισα,
όµως, αν θυµάστε και εσείς -όπως το γράφει και στα Πρακτικά-
ότι εγώ θα το δεχόµουν αυτό ως θετικό, αν αυτό έρθει µε συµ-
πληρωµατικές πολιτικές ανά τοµέα της αγροτικής οικονοµίας
από το Υπουργείο σας. Έκτοτε τίποτα! Χαθήκαµε!

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, επειδή κανείς δεν πρέπει να παίζει
µε τις ενισχύσεις καθόλου επικοινωνιακά, το πράξατε στο συνέ-
δριό σας στην Κοµοτηνή. Το αφήνουµε στην άκρη αυτό. 

Ας δούµε τι θα γίνει µετά το 2020. Επειδή πολλά ακούγονται
εδώ, εγώ θα ήθελα να πω ότι πρωτίστως γι’ αυτό το οποίο σχε-
διάζει η ευρωπαϊκή κοινότητα για τον στρατηγικό σχεδιασµό της
ΚΑΠ ως προς τον «Πυλώνα 1» και «Πυλώνα 2» - όπου φαίνεται
ότι το έχετε δεχθεί- θα ήθελα µία συζήτηση. Στην Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου θα την προξενήσω εγώ τη συζήτηση και
να µας πείτε τι έχετε δεχθεί και τι όχι, γιατί είναι µείζον θέµα σ’
αυτό το χρονικό σηµείο που βρίσκεται η χώρα µας και ο ευρω-
παϊκός κοινοτικός προϋπολογισµός λόγω του Brexit. Θα υπάρ-
ξουν προθέσεις επανεθνικοποίησης. 

Εµείς θα πρέπει να είµαστε προσεκτικοί απέναντι σε οποιαδή-
ποτε πρόταση. Απορώ, µάλιστα, γιατί η Νέα Δηµοκρατία διαφω-
νεί µε σας, διότι ο κ. Κεφαλογιάννης έκανε παρέµβαση και
δήλωση τότε ότι το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα µε ένα κείµενο θέ-
σεων λέει, που συνδιαµόρφωσαν και υιοθέτησε τον περασµένο
Σεπτέµβριο, έθεσε πρώτο σε όλη την Ευρώπη τους στόχους για
το µέλλον της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. 

Ερωτώ, λοιπόν εγώ το εξής. Προφανώς ο κ. Κεφαλογιάννης
δεν κατάλαβε τι συνδιαµόρφωσε το Λαϊκό Κόµµα και κατέθεσε
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Τίθεται θέµα, λοιπόν, ενηµέρωσης.
Μέχρι στιγµής δεν υπάρχει ενηµέρωση, κύριε Υπουργέ. Δεν ξέ-
ρουµε µε ποιους διαπραγµατεύεστε, ποιες είναι οι προτάσεις
σας, τι σχεδιάζετε.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω κάτι για αυτόν τον σηµαντικό
τοµέα που είναι ο πρωτογενής τοµέας. Είπε προηγουµένως ο
Υφυπουργός σχετικά µε το τι θα καλλιεργήσουµε. Δεν είναι ότι
δεν ξέρουν οι αγρότες τι θα καλλιεργήσουν. Είναι πως ό,τι και
να καλλιεργήσουν η φορολογική επιδροµή και η εισφορολη-
στρική από την άλλη την πλευρά, συν το ότι είναι απροστάτευτοι,
τους αφήνουν χωρίς εισόδηµα και δεν µπορούν να επιβιώσουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώσατε οχτώ

λεπτά για δευτερολογία. Να τελειώνουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Λέγονται ενδιαφέρον-

ται πράγµατα, κύριε συνάδελφε. Εποµένως, η ανοχή του Προ-
εδρείου είναι δικαιολογηµένη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το παλαιό ανέκδοτο επί κραταιάς Σοβιετίας ότι «και εσείς βα-

σανίζετε τους µαύρους» οι περισσότεροι από εµάς το ξέρουµε.
Το ξέρει και ο κύριος Υπουργός. Οι κυβερνητικοί παράγοντες και
οι συνεταίροι τους, στην αδυναµία τους να απαντήσουν στα ου-
σιαστικά θέµατα που θέσαµε, γυρίζουν στο γνωστό «και εσείς
καταστρέψατε την Ελλάδα».

Όµως, κύριε Υπουργέ, οι αγρότες µας και στις τρεις δεκαετίες
που παρεµβαίναµε αποφασιστικά στις εξελίξεις, και του ’80 και
του ’90 και του 2000, ήξεραν πότε περνούσαν καλά και πότε
έφτασε «ο κόµπος στο χτένι». 

Έχω την αίσθηση ότι αυτά που είπε ο εκπρόσωπος των συνε-
ταίρων σας είναι µια αυστηρή κριτική σε εσάς, γιατί πήρατε τον
κ. Πανταλάκη και τον βάλατε στην Τράπεζα Αττικής. Για σκεφτεί-
τε τα καλά, λοιπόν, µήπως κάτι δεν έχετε πράξει σωστά.

Όµως, επειδή, κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ περιορισµένος ο

χρόνος, έµεινα στη συζήτηση γιατί ήθελα να παρέµβω µόνο σε
ένα θέµα και να καλέσω τον Υπουργό να προσέξει από εδώ και
πέρα τι θα λέει. Διότι εάν δεν διορθώσει αυτά που λέει, θα αναγ-
καστώ να του απαντήσω µε το ερώτηµα της κ. Φωτίου, το γνωστό
ερώτηµα, ρητορικό, αλλά απαντάται αν χρειαστεί.

Ο κύριος Υπουργός, λοιπόν, επειδή ενδεχόµενα δεν γνωρίζει,
έχει υιοθετήσει µια άποψη την οποία του έχουν δώσει από το
Υπουργείο Οικονοµικών -γιατί αν γνωρίζει, είναι το λάθος του
διπλό- ότι εµείς που καταστρέψαµε τη χώρα είχαµε φορολογήσει
τις αγροτικές επιδοτήσεις. Και πού το στήριξε; Το στήριξε σε µια
εγκύκλιο 10-6-2015, της Κυβέρνησης των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δη-
λαδή, η οποία λέει ότι στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του
άρθρου 29 ρητά ορίζεται ως κέρδος από επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα το σύνολο των εσόδων και κατά συνέπεια περιλαµβάνον-
ται και οι αγροτικές επιδοτήσεις. 

Ο κύριος Υπουργός και οι συντάκτες αυτής της εγκυκλίου των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχουν παραλείψει να διαβάσουν ότι στο συγκε-
κριµένο άρθρο 21 του ν.4172 υπάρχει και δεύτερο εδάφιο που
λέει: «Ειδικά για τον προσδιορισµό του εισοδήµατος από αγρο-
τική επιχειρηµατική δραστηριότητα στα έσοδα από επιχειρηµα-
τικές συναλλαγές περιλαµβάνονται τα έσοδα από την παραγωγή
γεωργικών, πτηνοτροφικών, δασοκοµικών, υλοτοµικών και αλι-
ευτικών προϊόντων». Αναφέρεται στα έσοδα από την παραγωγή.
Και όπως ξέρουν όλοι οι νοµικοί και οι φοροτεχνικοί, η ειδική διά-
ταξη υπερισχύει της γενικής. 

Όµως, επειδή οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έπρεπε να δικαιολογήσουν
γιατί φορολογήσαν για πρώτη φορά τις αγροτικές επιδοτήσεις,
έπρεπε να το χρεώσουν στους προηγούµενους, Ό,τι δηλαδή
έκαναν µε το τρίτο µνηµόνιο, να φορτώσουν στους προηγούµε-
νους, το κάνουν και µε τη φορολογία των αγροτών. 

Τι µας διάβασε ακόµα ο κύριος Υπουργός; Μας διάβασε την
εγκύκλιο η οποία λέει ότι οι αγρότες και του ειδικού και του κα-
νονικού καθεστώτος είναι υποχρεωµένοι να υποβάλουν συγκεν-
τρωτικές καταστάσεις για τα τιµολόγια και για τα έσοδα που
έχουν από τις επιδοτήσεις. 

Οι συγκεντρωτικές καταστάσεις, κύριε Υπουργέ, δεν είναι φο-
ρολογικές δηλώσεις. Γι’ αυτό λοιπόν να απευθυνθείτε άλλη µία
φορά στο Υπουργείο Οικονοµικών και στους συναδέλφους σας
Υπουργούς να σας δώσουν τις φορολογικές δηλώσεις του 2015
που ήσασταν Κυβέρνηση, να δείτε εάν δηλώθηκαν ή δεν δηλώ-
θηκαν οι επιδοτήσεις. Η πρώτη φορά που δηλώθηκαν οι επιδο-
τήσεις ως αγροτικό εισόδηµα, κύριοι συνάδελφοι, ήταν το 2016
επειδή εσείς τις φορολογήσατε.

Αναφέρθηκα, µόνο και µόνο σε αυτό το ειδικό θέµα, κύριε
Πρόεδρε, γιατί νοµίζω ότι όταν οι Υπουργοί και τα κυβερνητικά
στελέχη µας εγκαλούν, πρέπει οι ίδιοι να είναι πρώτα-πρώτα,
πάνω απ’ όλα προσεκτικοί, ακριβείς και ειλικρινείς. Διότι αποδείχ-
θηκε ότι δεν έχουν καµµία σχέση µε την ειλικρίνεια και την αλή-
θεια.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο Βέλγιο για προσωπικούς λόγους από 29 Ια-
νουαρίου έως 31 Ιανουαρίου 2018. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να

λάβω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, µισό

λεπτό γιατί ζήτησε τον λόγο η κ. Αραµπατζή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ούτε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή αναφέρθηκε ο συνάδελφος κ. Τζελέπης σε σχέση µε

τα όσα υποστήριξε το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα τον Νοέµβριο του
προηγούµενου έτους και τις θέσεις για τη Νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική, δεν ειπώθηκε κάτι για επανεθνικοποίηση. Ίσα-ίσα ήµα-
σταν εµείς οι οποίοι ψηφίσαµε, ως Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα
εννοώ, την αύξηση των επιδοτήσεων στη Νέα Κοινή Αγροτική Πο-
λιτική.

Σας ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να κλείσουµε τη
συζήτηση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Κουτσούκο, εγώ έχω µπροστά µου µία εγ-
κύκλιο, διευκρινίσεις, την 1116 της κ. Σαββαΐδου όπου αναφέρε-
ται…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η εγκύκλιος…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όχι, σας παρακαλώ τώρα.
Εγώ αφήνω τις εγκυκλίους και σας λέω το πάρα πολύ απλό:

Οι συνεταίροι σας τότε στην κυβέρνηση, τριάντα Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, κατέθεσαν ερώτηση για το συγκεκριµένο
θέµα ναι ή όχι στον αρµόδιο Υπουργό; Αυτό και µόνο έδειχνε τις
προθέσεις σας.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Σας είπα να φέρετε τις δηλώσεις
του 2015. Φέρτε τις λοιπόν.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, λοιπόν, ξεκαθαρίζουµε. Εµείς ήρθαµε και
µε συγκεκριµένη εγκύκλιο είπαµε ότι οι ενισχύσεις µέχρι 12.000
ευρώ δεν φορολογούνται, όπως προβλεπόταν από τη συγκεκρι-
µένη εγκύκλιο. Τέλειωσε!

Θέλω και ένα άλλο θέµα, πριν φύγετε, να πω. Από πού βγάζετε
το θέµα ότι έγινε η συζήτηση από πλευράς µας για επανεθνικο-
ποίηση της Αγροτικής Πολιτικής; Από πού; 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Δεν απαντήσατε!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Από πού ακούσατε εσείς; Σας παρακαλώ. Δη-
λαδή, είναι φοβερό αυτό το πράγµα. Δεν υπάρχει Συµβούλιο
Υπουργών Γεωργίας ή συζήτηση σχετική µε τα θέµατα γεωργίας
στην Ευρώπη που να µη συµµετέχει είτε ο Υπουργός είτε ο Γενι-
κός Γραµµατέας. Παρακολουθούµε από κοντά.

Παρακαλώ –δεν το λέω τώρα σε εσάς, και στους άλλους που
έφυγαν, δεν παρακολουθούν φαίνεται τις σχετικές συζητήσεις,
τις σχετικές ανακοινώσεις- εάν θέλουν και όποτε θέλουν είναι
στη διάθεσή τους και αύριο κιόλας να σας στείλω ολόκληρο πα-
κέτο.

Όµως, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγµατα. Οι συζη-
τήσεις έχουν αρχίσει εδώ και δύο χρόνια και δεν έχει ληφθεί καµ-
µία απόφαση. Το τελευταίο κείµενο που µας έστειλε η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι ένα κείµενο µε προτάσεις που τις έχει
µαζέψει και είναι ανοικτό το θέµα της συζήτησης. Από εκεί και
πέρα το έχουµε ξεκαθαρίσει χιλιάδες φορές. Επειδή υπάρχει µια
τάση από χώρες πολλές για επανεθνικοποίηση της Κοινής Αγρο-
τικής Πολιτικής µέσω άλλων διαδικασιών, όχι έτσι κατευθείαν, να
δίνει τη δυνατότητα στα κράτη-µέλη, πέραν των κοινοτικών ενι-
σχύσεων, να δίνουν και ενισχύσεις, αντιλαµβάνεσθε ούτε σε αυτό
συµφωνούµε, διότι δεν µπορούµε να ανταποκριθούµε σε αυτή
τη διαδικασία.

Λοιπόν, επειδή το θέµα σας απασχολεί και εµάς µας απασχο-
λεί, πέραν της πρόσκλησης που σας έχουµε στείλει παλιότερα,
δεν θυµάστε, δεν τα έχετε βρει, θα υπάρξει σχετική συζήτηση
πριν κατατεθούν οι δικές µας προτάσεις στην αρµόδια Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου.

Ειπώθηκε ότι δεν έχουµε αναλυτικό στρατηγικό σχέδιο. Αντι-
λαµβάνεστε ότι προσπαθούσα, όσο το δυνατόν, να εκµεταλλευ-
τώ τον χρόνο. Βεβαίως, και έχουµε. Αναφερόµαστε στην αύξηση
της απασχόλησης, στην ηλικία ανανέωσης του αγροτικού πλη-
θυσµού, στην αναδιάρθρωση της αγροτικής παραγωγής, δίνον-
τας ιδιαίτερο βάρος στην αιγοπροβατοτροφία, στην κτηνο-
τροφία, στην αύξηση της ανταγωνιστικότητας των υλικών προ-
ϊόντων µέσα από τη συγκρότηση συλλογικών συστηµάτων. Θα
πρέπει να καθόµαστε εδώ µια ώρα να κουβεντιάζουµε, γιατί
έχουµε αναφορά συγκεκριµένη στο στρατηγικό σχέδιο.

Επίσης, τέθηκε πάρα πολύ το θέµα του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. Δεν θα επαναλάβω αυτά που είπαµε. Σας τα
είπα, υπάρχουν τα στοιχεία. Όµως, υπάρχουν και προκηρύξεις
οι οποίες θα γίνουν την επόµενη περίοδο, όπως αυτά που είπατε
ας πούµε για τα αρδευτικά. Υπήρχε η αιρεσιµότητα η γνωστή,
ολοκληρώθηκε η διαδικασία, θα προκηρυχθεί στους επόµενους

µήνες. 
Έρχοµαι τώρα στο θέµα των συµβούλων. Το θέµα των συµ-

βούλων δεν είναι µια απλή υπόθεση. Θέλει διαδικασίες, θέλει συ-
νεννοήσεις και ταυτόχρονα θέλει τη δυνατότητα να µπορέσουµε
να φτιάξουµε διακόσιες πενήντα, τριακόσιες δοµές σε όλη την
Ελλάδα, απασχολώντας χίλιους ανθρώπους που θέλουν να υπη-
ρετήσουν τους αγρότες, να βγουν στο χωράφι, να πάνε στο στά-
βλο. Δεν είναι µια διαδικασία που µπορεί να γίνει από τη µια µέρα
στην άλλη. Και αντιλαµβάνεστε ότι εκεί θέλουµε η συγκεκριµένη
διαδικασία να είναι υπό την επιτήρηση και εποπτεία του ίδιου του
κράτους, µέσα από τους θεσµούς που έχει.

Ειλικρινά, σήµερα αδικήσαµε την αλιεία. Έπρεπε να αναφερ-
θούµε στην αλιεία, γιατί αυτήν την ώρα υπάρχει τουλάχιστον στα
χέρια του Υπουργείου ένα επιχειρησιακό πρόγραµµα αλιείας. Οι
κοινοτικοί πόροι είναι 389. Μπορούµε να αναµοχλεύσουµε γύρω
στα 600 εκατοµµύρια. Ήταν λιµνάζον το πρόγραµµα. Δεν χρει-
άζεται τώρα να αρχίσουµε πάλι τις αντιπαραθέσεις. Απλά εγώ
σας λέω ότι µε σηµαντικότερο το µέτρο της συλλογής αλιευτικών
δεδοµένων -είναι ένα µέτρο το οποίο πρέπει να το υπηρετήσουµε
για να ξέρουµε πώς διαχειριζόµαστε τα αλιευτικά αποθέµατα-
έχουν ενεργοποιηθεί µέχρι σήµερα στον χώρο της αλιείας µέτρα
ύψους 250 εκατοµµυρίων. Αργότερα, άλλη φορά, ίσως έχουµε
τη δυνατότητα να πούµε περισσότερα.

Έρχοµαι στο άλλο κοµµάτι που αφορά ιδιαίτερα -καθώς είµα-
στε στα προγράµµατα- νέους αγρότες. Το έχω πει και το επανα-
λαµβάνω. Έγινε η πρώτη κατανοµή. Υπήρξαν περιφέρειες οι
οποίες δεν απορρόφησαν. Υπήρξαν περιφέρειες που είχαν πε-
ρισσότερα αιτήµατα. Τι έπρεπε να κάνουµε, καθώς είµαστε σε
συνεχή επαφή και συνεννόηση µε την περιφέρεια; Και το ξέρετε
ότι η εκχώρηση του 37,5% των πόρων του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης στην περιφερειακή αυτοδιοίκηση δεν ήταν
µικρό πράγµα. Θέλουµε να βάλουµε κι αυτούς µέσα σ’ αυτή δια-
δικασία, διότι γνωρίζουν κι αυτοί τον αγροτικό χώρο. 

Έχουµε, λοιπόν, τώρα τέσσερις ή πέντε περιφέρειες -δεν θυ-
µάµαι καλά- οι οποίες δεν απορρόφησαν. Είµαστε υποχρεωµένοι
µε τη συµφωνία που κάνουµε -και ήδη έχουµε προκηρύξει το
µέτρο γι’ αυτές τις περιφέρειες- να δούµε τι χρήµατα θα περισ-
σέψουν από εκεί. Έχουµε µια δέσµευση, ήδη έχουµε παρακρα-
τήσει ένα ποσοστό. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Εντάξτε το. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όταν ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία, πάµε στην
επόµενη φάση, που είναι να δούµε τους επιλαχόντες.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: …σχέδια βελτίωσης…(δεν ακούστηκε)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας παρακαλώ. Εµείς θα προκηρύξουµε τώρα
και να αφήσουµε απέξω ανθρώπους, όταν µετά από λίγο καιρό
αποδειχθεί ότι έχουν χρήµατα και δεν µπορέσαµε να τα πά-
ρουµε; Όλα µπαίνουν σε µια σειρά. Άρα, λοιπόν, να περιµένουν
και οι άλλοι αγρότες που είναι επιλαχόντες. Ένα µεγάλο µέρος
από αυτούς θα ενταχθεί.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τι χρονοδιάγραµµα έχε-
τε για τους επιλαχόντες;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα τελειώσει η διαδικασία µε αυτούς που είναι
στις περιφέρειες που επαναπροκηρύχθηκε και µέσα στους επό-
µενους µήνες, δηλαδή τουλάχιστον µέσα σε τρεις-τέσσερις
µήνες, θα δούµε τι περισσεύει από εκεί και θα προκηρύξουµε συ-
νολικά.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: «Ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι» είναι
αυτό. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και επειδή δεν φθάνουν να καλύψουµε όλες τις
ανάγκες, προσπαθούµε να βρούµε τρόπους για να διασφαλί-
σουµε πρόσθετα ποσά για να καλύψουµε όσο γίνεται µεγαλύ-
τερο µέρος.

Έρχοµαι τώρα στους συνεταιρισµούς. Δεν κατάλαβα γιατί εγ-
καλείτε εµάς για τους συνεταιρισµούς, όταν εµείς αποκαλύψαµε
ποια είναι η πραγµατικότητα και όταν εµείς µε τον νόµο-πλαίσιο
που φέραµε δεν είναι µόνο ότι θέλουµε να βάλουµε σε κανονική
λειτουργία τους συνεταιρισµούς, αλλά θέλουµε να προχωρή-
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σουµε λίγο πιο πέρα. Εκεί το έχω πει και το ξαναλέω. Εσείς τα
λέγατε στις υποσχέσεις σας, στο φυλλάδιο της συνεργασίας που
είχατε µε την Αγροτική Τράπεζα. Ξεχάστε την αυτήν τώρα! Δεν
χρειάζεται να µιλάτε τώρα για ρευστότητα και για το τι προσπά-
θειες κάνουµε εµείς στον αγροτικό χώρο, όταν ήδη το βασικό ερ-
γαλείο το ξεπουλήσαµε.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο άλλο το κοµµάτι το οποίο αφορά τους
συνεταιρισµούς. Εδώ κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια, γιατί θέ-
λουµε να διαφυλάξουµε πρωτίστως την αγροτική περιοχή που
είναι υποθηκευµένη στον εκκαθαριστή, ώστε να µην µπει σε δια-
δικασία ξεπουλήµατος. Και κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια και
θα τα καταφέρουµε. Άρα, λοιπόν, µη µας λέτε γι’ αυτό.

Τώρα εγώ να σας πω το τι γινόταν παλιά µε τους συνεταιρι-
σµούς. Αφήστε τα! Αυτήν την ώρα θα σας πω µόνο αυτό το νού-
µερο: Εµείς έχουµε χίλιους σαράντα τρεις συνεταιρισµούς οι
οποίοι έχουν προσαρµόσει το καταστατικό τους, επτακόσιους
δεκαέξι που έχουν προσαρµόσει καταστατικό και οικονοµικές κα-
ταστάσεις του 2016 και τριακόσιους δεκαπέντε που έχουν όλες
τις προϋποθέσεις. Αυτούς θα προσπαθήσουµε ουσιαστικά να
τους βάλουµε σε µια διαδικασία βιωσιµότητας. Δεν είναι εύκολα
τα πράγµατα. 

Επίσης, µην ξεχνάµε ότι έχουµε ήδη προχωρήσει πάρα πολύ
τις οµάδες παραγωγών, τις οργανώσεις παραγωγών. Διακόσιες
τριάντα οργανώσεις ήδη δουλεύουν και περιµένουν από την ώρα
που, ήδη, έχει προκηρυχθεί και το µέτρο που αφορά τις οµάδες
παραγωγών. Εκεί θα έχουµε και κάλυψη των λειτουργικών τους
δαπανών µέσα από αυτήν τη διαδικασία. Προχωράµε, λοιπόν.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω λίγα λεπτά ακόµη, επειδή υπάρχουν µε-
ρικές εκκρεµότητες που πραγµατικά πρέπει να τις απαντήσουµε,
ιδιαίτερα καθώς αυτήν την ώρα βρίσκονται και οι αγρότες σε µια
διαδικασία κινητικότητας και πρέπει κι αυτοί να ακούσουν κάτι.

Προηγούµενα, όµως, θέλω να σταθώ στο θέµα της προβολής
και προώθησης των τροφίµων. Δίνουµε µεγάλες µάχες. Ήδη
αυτήν την ώρα έχουµε ανεβάσει το ποσό που δίνουµε στα 179
εκατοµµύρια για την προώθηση και προβολή των προϊόντων. Σε
αυτές τις µάχες που δίνουµε όχι µόνο προσπαθούµε να ανατρέ-
ψουµε κακές συµφωνίες που υπήρχαν προηγούµενα -και το κα-
ταφέρνουµε βελτιώνοντας την κατάσταση-, αλλά κυρίως διασφα-
λίζουµε και συµφωνίες µε τρίτες χώρες, όπως για παράδειγµα
αυτή στην Ιαπωνία, πλήρους προστασίας των ΠΟΠ προϊόντων
και ιδιαίτερα της φέτας. Αυτό το χρησιµοποιούµε ως εργαλείο
για τις επόµενες συµφωνίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Απλά εγώ θέλω να καταστεί σαφές και στους ίδιους τους
αγρότες και στους κτηνοτρόφους ότι σε αυτήν την προσπάθεια
τους θέλουµε συµµάχους. Φανταστείτε ότι αυτήν την ώρα
έχουµε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να κυνηγάει τη Δανία και την
Τσεχία γιατί επιχειρούν να παραπλανήσουν τους καταναλωτές
τους µε το ελληνικό γιαούρτι. Και για να φτάσει η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή σε αυτήν τη θέση, δόθηκαν µάχες για να µπορέσουµε να
έχουµε τη σύµφωνη γνώµη τους. 

Θέλω να καλέσω για µια ακόµη φορά τους αγρότες να συζη-
τήσουµε θέµατα. Υπάρχουν θέµατα στα οποία µπορούµε να κά-
νουµε παρεµβάσεις µελλοντικά. Θα ήθελα, βεβαίως, να ξεκα-
θαρίσω κάτι: Όσον αφορά ιδιαίτερα το φορολογικό κοµµάτι, θα
πρέπει να γίνει κατανοητό και από τους ίδιους και από όλους
όσοι εµπλέκονται στον χώρο ότι πλέον τα βιβλία εσόδων-εξόδων,
η καταγραφή της αγροτικής παραγωγής δηλαδή, δεν τους ζη-
µιώνει. Αντίθετα, αν τηρείται κανονικά η διαδικασία, οι ίδιοι θα
βρεθούν ωφεληµένοι, αλλά και εµείς από τη δική µας πλευρά

έχουµε τη δυνατότητα να προχωρήσουµε σε φορολογικές ελα-
φρύνσεις, οι οποίες ουσιαστικά θα φέρουν τον χώρο σε καλύ-
τερη θέση από αυτήν που είναι σήµερα.

Τέθηκε και το θέµα του κρασιού. Το συζητάµε και είναι κάτι
στο οποίο µελλοντικά θα κάνουµε παρέµβαση.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Έναν χρόνο τώρα το συζητάτε!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το θέµα του ακατάσχετου είναι ήδη κι αυτό µέσα
στις συζητήσεις που κάνουµε. Αντιλαµβάνεστε όλοι ότι µέχρι τον
Αύγουστο του 2018 δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι. Όµως, είναι
ένα θέµα το οποίο µας απασχολεί και το επεξεργαζόµαστε.

Επίσης, έχουµε την εκκρεµότητα του φόρου του πετρελαίου
του 2015. Ήδη ολοκληρώνονται οι διαδικασίες και πιστεύω ότι
µέχρι τέλος του Φλεβάρη θα έχει αρχίσει η καταβολή του συγ-
κεκριµένου φόρου του 2015. 

Δεν καταλαβαίνω γιατί µπαίνει θέµα ΕΝΦΙΑ στα αγροτεµάχια.
Δεν υπήρξε καµµία τοποθέτηση και δεν υπήρξε στον προϋπολο-
γισµό καµµία αναφορά. Το λέω τώρα γιατί στις συζητήσεις που
κάνουν οι αγρότες µπαίνει αυτό το θέµα. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι όσον αφορά το φορολογικό, θα δούµε
διάφορα ζητήµατα. Πρόβληµα υπάρχει στους οργανωµένους πα-
ραγωγούς και στις εξαγωγές αγροτικών προϊόντων. Εκεί, λοιπόν,
θα υπάρξει κάποια παρέµβαση µελλοντικά. 

Επίσης, όσον αφορά στα θέµατα τα οποία έχουν σχέση µε τις
ασφαλιστικές εισφορές και οι ρυθµίσεις µπορούν να γίνουν, του-
λάχιστον µέχρι τέλος του 2016, ούτως ώστε ό,τι οφειλές υπήρ-
χαν να µπουν στις ρυθµίσεις. 

Επιπλέον, οι συνταξιούχοι - νέοι αγρότες δεν θα έχουν πρό-
βληµα µέχρι το 2025 για το αγροτικό τους εισόδηµα. 

Κάτι τέτοιο σχεδιάζουµε να γίνει τουλάχιστον µέχρι το τέλος
του 2024 και για τους εταιροεπαγγελµατίες ή τους εκτός αγρο-
τικής δραστηριότητας που έχουν αγροτικό εισόδηµα, τουλάχι-
στον µέχρι το ύψος ενός ποσού, γύρω στις 4.600 ευρώ. 

Επίσης, υπάρχει µια κινητικότητα γύρω από το εργόσηµο.
Είναι ένα αίτηµα των αγροτών να ενταχθεί το εργόσηµο του
αγροτικού χώρου και στους εποχικούς µετακλητούς. Προσπα-
θούµε ειδικά να συνδέσουµε την εποχικότητα των εργασιών του
αγροτικού χώρου µε το συγκεκριµένο εργόσηµο.

Κλείνοντας, θέλω πραγµατικά να σας ευχαριστήσω για τη συ-
ζήτηση που έγινε. Νοµίζω πως δόθηκε τουλάχιστον η δυνατό-
τητα να µας ακούσουν και οι αγρότες. Εδώ είµαστε και θα τα
ξαναπούµε γιατί ο αγροτικός χώρος χρειάζεται συναίνεση -δεν
εννοώ συµπόρευση, εννοώ συναίνεση- και είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. 

Ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 13/8-
12-2017 επερώτησης, σχετικά µε την αντιαγροτική πολιτική της
Κυβέρνησης που προκαλεί µεγάλη δυσαρέσκεια στους αγρότες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 15.10’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 29 Ιανουαρίου 2018 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) αναφορά στην
Ηµέρα Μνήµης Ελλήνων Εβραίων Μαρτύρων του Ολοκαυτώµα-
τος και β) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

4592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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